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Møtets åpning.
Arbeidernes faglige Landsorganisasjons representantskap  samledes 

tirsdag den 26. september 1939 klokken 10 formiddag i den store sal i 
Folkets Hus i Oslo. Etter at møtet var fotografert, slo formannen, Olav 
Hindahi, til lyd og uttalte: Først noen minneord om en av Landsorgani
sasjonens stiftere, gamle Dines Jensen, som døde den 26. august i sitt 90. 
år. Dines Jensen liar gjennom årenes løp innehatt mange forskjellige 
tillitsverv så vel innen den faglige som den politiske bevegelse.

Jensen deltok som vårt lands representant i det skandinaviske ar- 
beidermøte i Stockholm i 1897, hvor det ble vedtatt at det skulle dannes 
landsorganisasjoner i de skandinaviske land.

Dines Jensen var Landsorganisasjonens første viseformann og sekre
tær og fungerte også 1 år som formann i 1900. Dines Jensen var en 
organisasjonsmann som det stod respekt av og som alle måtte holde av, 
fordi han var en sannhetskjærlig mann og et godt menneske. Han var 
litt av en filosof, men samtidig en høvdingskikkelse som var som skapt 
til å gå foran i arlæidernes hær. Hans mangeårige og trofaste virke 
innen organisasjonen kan stå som et levende eksempel for alle fag
organiserte.

Den danske Landsorganisasjon har i løpet av ca. 2 ^  år mistet 3 
av sine formenn. Knud V. Jensen  som ble valt til formann i februar i 
år etter Chr. Jensen, fikk hjerneblødning like før han skulle tale på et 
møte. Han ble bare 46 år gammel. I 1923 ble han valt til formann i 
Billedskjærerforbundet og i 1928 til sekretær i Landsorganisasjonen.

Knud V. Jensen hadde deltatt i arbeiderbevegelsen fra han var gan
ske ung og har nedlagt et betydelig arbeid innen forskjellige områder i 
dansk fagbevegelse. En uke før han døde deltok han i Arbeidernes Lyt- 
terforbunds landsmøte her i byen. Knud V. Jensen var en god kamerat 
og en trofast organisasjonsmann. Vi lyser fred over hans minne. (Denne 
del av formannens tale ble påhørt stående.)

Formannen, fortsatte så:
Det er under alvorstunge tider vi er samlet til møte i representant

skapet.
Den krig som i dag raser utafor våre stuedører kom kanskje ikke 

som noen stor overraskelse for de fleste av oss, men at den vil sette så 
vel våre organisasjoner som hver enkelt av oss på en hard prøve er nokså 
sannsynlig.
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Forrige verdenskrig liar vært ka lt eii av historiens store tragedier. 
H vordan denne krigen vil a rte  seg kan ingen si med sikkerhet.

Vi har im idlertid  allerede opplevd ting  som ingen trodde kunne 
henne og som nødvendigvis må gripe dypt inn i enhver æ rlig arbeiders 
sinn.

Det skrevne ord h a r ikke s tå t t  høyt i kiirs statene imellom. Det er 
m aktbegjæ ret som driver storm aktene 111 blodige oppgjør — uanse tt 
s ty resett og ideologier.

IVIen erkjenner vi som lever i de små la ml dette, stiller det også 
store Icrav a t  nettopj) vi, du og jeg, i våre organisasjoner og i vårt sam
funnsliv for øvrig, holder høyt og i ære det som vi kritiserer andre for 
a t de ikke ta r  tilstrekkelig  omsyn til.

Uten å overvurdere den stilling  fagbevegelsen in n ta r i vårt land 
kan en vel slå fa s t a t det i de tider vi går i møte læror på a t alle vi som 
er tillitsm enn i arbeiderbevegelsen er klar over det ansvar vi blir s tilt 
overfor. Og dette  ansvar gjelder ikke bare våre organisasjoner, men også 
land  og folk.

Den første påkjenningen av krigen ranite enkelte om råder av vårt 
arbeidsliv ganske sterkt. Jlen er vi alle besjelet av å ville gjøre vårt til 
for a t arbeidslivet skal fungere mest ninlig norm alt, h ar vi håp om a t 
den overgangstida vi er m idt oppe i snart kan overvinnes. A t vi kan 
bli s tilt overfor offer for a t sam funnsm askineriet skal fungere er vi vel 
alle forberedt på.

La oss da heller ikke glemme a t våre offer er bagatellmessige sam
m enliknet med de land som i dag er i krig.

Til tra ss  for a t  vi har h a tt  arbeidsløsheten å baske med har vi i vårt 
land  også i de seinere å r sett arbeidslivet blom stre som ald ri før i en
kelte industrier. Vi h a r også sett resu lta te r av det gode sam arbeid som 
har vært mellom arbeiderbevegelsens organisasjoner. Og den samar- 
heidsånden  skal også stå  som en lysende fakkel b lan t oss i de tider som 
kommer. A t det kan bli varemangel på enkelte ting  og legge hindringer 
i veien for arbeidslivet når en hel verden e r i krig, kan nok hende.

Livet kan ikke fungere norm alt når alle ting  er unorm alt i verden 
for øvrig. Men våre oppgaver bør i a lle  tilfelle være å gjøre a lt mulig 
for a t  det kan herske norm ale forhold i vårt land. B lir det ikke verre 
tils tan d er enn de vi har nå e r det ingen grunn til å henge med hodet eller 
m iste hum øret hverken for den enkelte eller våre organisasjoner. — A t 
prisnivået vil stige er uunngåelig, selv om statsm yndighetene med fast 
hånd fører den kontroll med priser og varer som i det hele t a t t  e r mulig.

Det e r a ltså  ingen grunn foi' våi-e medlemmer å tape hodet om en
kelte varesorter har en stigende tendens. Fagorganisasjonens ledelse vil 
sjølsagt idag som ellers følge prisbevegelsen med våkne øyne. Vi h ar jo 
heller ikke noe forbund ved d e tte  krigsutbrudd som har inngått 5—6 års 
lange tariffer, slik som ved krigsu tbruddet i 1!)14. A t en også vil søke å 
få ventiler i de nye ta riffe r som skal sluttes for å sikre seg kompensa
sjon for prisstigningen anser jeg for ganske opplagt.

D ette e r e t o rd inæ rt representantskapsm øte som skal behandle or
ganisasjonens kuran te saker. Men det forhindrer ikke a t vi kan beskjef
tige oss l i t t  med den tid  som er g å tt sia siste representantskapsm øte

og streife den situasjon vi s tå r i — uten a t det dog i dag behøver å foregå 
noen bred debatt. E t  representantskapsm øte i slu tten  av året, eller i de 
første dager av det nye å r  bør beskjeftige sig nærm ere med sjølve tariff- 
situasjonen. Som siste post på dagsordenen har vi oppsatt en kort m unt
lig beretning og herunder kan en behandle innsendte skrivelser fra  
Vestfold og Sørlandets sam organisasjoner.

Jeg  ønsker til s lu tt vel m øtt og håper a t dette  representan tskaps
møte i likhet med tidligere saklig og nøktern t vil ta  stilling  til  de saker 
vi skal behandle.

Dagsorden.
Følgende dagsorden referertes:

1. Apiiing.
2. Administrasjonen.

A. B eretning for 1938.
B. Eeknskap fo r 1938.
C. Eevisjonsrapport.
D. A nsettelse av ny revisor ved revisjonskontoret.

3. Fagorganisasjonens pensjonskasse.
A. "innstilling  fra  pensjonskassens styre om endring i kassens lover.
B. Søknad fra H alvard  Olsen om å få en ordning med pensjons

kassen.
C. Anke fra  Norsk Jern- og M etallarbeiderforbund om a t forbun

dets medlem, Eannvig, ikke er t a t t  opp i pensjonskassen.
4. Gjennomføring av mønsterlovene for samorganisasjonene.
5. Innstilling  om refusjonsordning fra  forl)undene til samorganisa

sjonene.
6. Lønnsnemndas innstilling for tillitsmennene i sttmorganisasjonene.
7. Retningslinjer for overføring av medlemmer og retten til arheid 

(m onopoliseringstendensene).
8. Ankesaker.
9. Vår heredskapspolitikk.

10. Innsti l ling  fra  Ilushjelpens Landsutvalg.
11. Norsk Folkehjelp.
12. Innsti l l ing  om organisering av lærere i t i lslutning til Landsorgani

sasjonen.
13. Arheidstjeneste.
14. Kort muntlig  beretning for  1939.

Olav IlindaM:  P u n k te t om vår beredskapspolitikk vil bli innledet 
av en av Eegjeringas medlemmer. Norsk Folkehjelp vil bli innledet av 
m edisinaldirektør Evang og Arlreidstjeneste av stortingsm ann Olav 
Oksvik.

Em il Torkildsen: Jeg  savner en ting, nemlig suppleringen av ti ll i ts 
menn i Landsorganisasjonen e tte r a t formannen, H indahl, er b litt 
sta tsråd . Det forbauser meg a t sek re taria te t 3 dager fo ru t for a t  repre
sen tan tskapet skal tre  sammen konstituerer ny form ann og viseformann. 
Jeg  vil henstille om a t det blir g itt adgang til å komme inn på den sak.
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OJav lUndahl :  D et vil bli full anledning til å komme inn på den sak 
i samband med den m untlige beretning for 1939.

Em il  Torhildsen:  D et må bli e t punkt om suppleringsvalg t i l  Lands
organisasjonens ledelse.

Johan S M rvol d:  D et fa lt også meg tungt for brystet at sekretariatet 
bare et par dager før representantskapet konstituerte den nye ledelse i 
Landsorganisasjonen. Jeg går ut fra at vi kan komme tilbake t il dette.

Emil  Torhildsen:  Jeg foreslår at det settes opp som et punkt: Sup
pleringsvalg.

Ko nr ad  Nordahl:  Når dette spørsmål er reist, finner jeg det riktig  
at saken straks behandles.

Omar Gjestehy:  Jeg  forsto det slik at det skulle bli høve t il  å komme 
inn på dette under beretningen for 1939, og det skulle være tilfred sstil
lende.

Olav Hindahl:  D et er nettopp det som er min oppfatning og som jeg 
straks framholdt.

Dermed ble den refererte dagsorden vedtatt.

Forretningsorden.
Følgende forretningsorden  ble uten debatt vedtatt:

1. Møtets forhandlinger er ikke offentlige. In tet må meddeles offent
ligheten uten fra Sekretariatet.

2. Ingen har rett til å få ordet mer enn 3 ganger i samme sak. Und- 
ta tt for innledningsforwlrag begrenses tida til 10 m inutter første  
og 0  m inutter annen og tredje gang. Til forretningsorden gis ordet 
bare 1 gang og høyst 1 m inutt til hver sak. For øvrig kan det stilles  
forslag t il  ytterligere tidsbegrensning og strek med de inntegnede 
talere.

3. Forslag innleveres skriftlig  og undertegnet med vedkommendes 
navn. In tet nytt forslag kan optas etter at det er besluttet strek 
med de inntegnede talere. Forslag som ingen forbindelse har med de 
på dagsordenen oppsatte saken, kan ikke behandles.

4. A lle  beslutninger avgjøres me<l alm innelig flertall. I tv ilstilfe lle  
eller når 10 representanter forlanger det, foregår avstem ningen ved 
navneopprop.

5. I protokollen innføres bare forslagene og avstem ningene samt de 
fattede beslutninger. Protokollen oppleses ved hvert m øtes begyn
nelse, og for siste møte ved <lets avslutning.
Arbeidstiden ble satt fra kl. 10— 13 og 15— 19. Møtetiden for dagéiTs 

møte ble satt t il kl. 18.

Navneopprop.

Navneopprop ble deretter foretatt ved sekretæren, Lars Evensen. 
Følgende representanter var frammøtt:

Arheid-crpartiets Presseforlmnd:  Ilan s Amundsen, Osilo.

Norsk  Arheidsmandsforhund:  Johs. M. P. Ødegård, Oslo, Peder O. 
Moan, Øvre Namskogen, Olaf Sletten, Mysen, Jens H aanes, Røros.

Norsk Baker- og Kondi torforhund:  Johan Nygård, Oslo.
Norsk Bekledningsarheiderforhund:  W ita lis Andersen, Oslo, Rudolf 

Eriksen, Oslo, fru B ergliot M ollestad, Drammen.
Norsk  Bokhinder- og Kartonnasjearheiderfort tund:  Øistein Marthin- 

sen, Oslo.
Norsk  Bygningsarbeidcrforhund:  Petter Årsand, Trondheim, Lars 

Jansen, Bergen, E rling Eide, Stavanger, Ole M. Johansen, Moss.
Norsk Gentralforening for  Boktrykkere:  Em il Torkildsen, Oslo, 

Halfdan W igård, Oslo.
Norsk  Elektriker- og Kraf t stas jonsforbund:  A ndreas Torp, Oslo, 

Karl Rosenløv, K ristiansand.
Norsk Formerforbund: Em il Nyhus, Oslo.
Norsk  Gullsmedarbeiderforbund:  N ils  Heggland, Oslo.
Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund:  Omar Gjesteby, 

Oslo, Georg Jacobsen, Halden, A. Kongerø, Bergen, Peder Birkeland, 
Oslo.

Norsk Hotell- og Restaurantarbeidcrforbund:  Polm ar Aasvestad, 
Oslo, Ernst Heldén, Oslo.

Norsk Høvleriarbeiderforbund:  H ans Eriksen, Oslo, John Lausnes, 
Namsos.

Norsk Jern- og Metal larbeiderforbund:  Håkon Johansen, Moss, Olaf 
Abrahamsen, H olm estrand, A lf Pedersen, Stavanger, IMarkus Pedersen, 
Harstad.

Norsk Jernbaneforbund: Ludvig Buland, Oslo, John Skårvold, 
Trondheim, K ristian ilu gaas, Bergen, Sigvardt Andresen, Simensbråten.

Norsk Kjemisk  Industr iarbe iderforbund:  K ristian H ansen, Rjukan, 
Odd Humblen, Brevik, N ils  Håra, Tyssenlal, Kr. Jakopsen, Sauda.

N^orsk Kjø tt indus tr iarbc iderforbund:  Henrik Henriksen, Oslo.
Norsk  Kommuneforbund:  Oscar Karlsen, Oslo, H ans Karlsen, Aker, 

Sverre Eggen, Trondheim, Bjarne Vatne, Bergen.
Norsk Litograf isk og Kjemigraf i sk Forbund:  E ivind Nielsen, Oslo.
Norsk Lokomot ivmannsforbund:  M. H eggestad, Horten.
Norsk Murerforbund:  Aksel Schnltz, Oslo, Oscar H ansen, Oslo.
Norsk  Musikerforb^iml:  Gustav Hammerstrøm, Oslo.
Norsk  Nærings- og Nydelsesmiddelarbeiderforbund:  Jens Berg, Oslo, 

Johan H off, Grornd, A nsgar Johannessen, Bergen, Thorvald Egeland, 
Stavanger.

Norsk  Papirindus tr iarbeiderforbund:  John Carlsen, Drammen, K ri
stian M arthinsen, Sarpsborg, Johan K ristensen, Skotfoss pr. Skien, 
Magnus Arntzen, Moelv.

Norsk Pos t  forbund:  Oscar Røiue, Oslo.
Norsk  ti jømannsforbund:  Ingvall Haugen, Oslo, J . Dahl, Bergen, 

B. Øyan, Oslo, I. Ham saas, Trondheim.
Norsk  Skinn- og Lanarbeiderforbund:  A xel Erichsen, Oslo.
Norsk  Skog- og Landarbeiderforbund:  Olaf Ødegård, Oslo, Otto Gnn 

dersen, Harran, Arne Øverlien, V ang pr. Hedmark, Ilan s Johnsmyhr, 
Kvelle pr. Larvik.
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Xorsk  Skotøyarheiderforhund:  Anton Amlresen, Oslo, Jens Larsen, 
Halden.

Xorsk  8te)imdiistriarhciderforhund:  H enry H ansen, Oslo.
Xorsk  Tcksti larheiderforhimd:  Syvert Olsen, Oslo, Hjalm ar Eomslo, 

Ytre Arna, Olaf Hansen, Oslo.
Xorsk  Telegraf- og Telcfonforhitnd:  Arthur Ennd, Oslo.
Xorsk Transportar lmderforhuud:  W illiam  Andersen, Stavanger, 

Josef Collier, Skien, Georg Sørebø, Bergen, Olaf Bruaas, Trondheim.
Xorsk  Treindiistriarheidcrforhund:  Beder Ødegård, Oslo, W aldemar 

Svendsen, Bergen.
Tohakkarheid(>rforhmidct i Xorge:  Otter Boberg, Oslo.
Aiist-Agder Faglige Samorganisasjon:  Oscar Olsen, Arendal.
Bergen og Fylkenes Faglige Sam organisasjon: Bernhard Berentsen, 

Bergen.
Hedmark Faglige Sam organisasjon: Andreas Andreassen, Vang, 

Hedmark.
Sør landets  Faglige Distr iktsorganisasjon:  B. Flood-Engehretsen, 

K ristiansand S.
Trøndelag Faglige Samorganisasjon: Karl Tømmerås, Trondheim.
Vestfold Faglige Samorganisasjon:  Ole Andersen K iste, Tønsberg.
Oslo og Akershus Faglige Samorganisasjon:  Gunnar Disenåen, Oslo.
Østfold Faglige Distr iktsorganisasjon:  K ristian Lnnd, Halden.
Opland Faglige Samorganisasjon:  Oskar Skogly, Lillehammer.
Buskerud Fylke  (Drammen,  Hønefoss og Omegns Faglige Sam- 

organisasjon:  F loritz Gundersen, Hønefoss.
Telemark Faglige Samorganisasjon:  .Tolin A. Johnsen, Skien.
Ilogaland Faglige Dist rikt sorganisasjon:  Olav Adnesen, Stavanger.
Xordniøre,  Sunnmøre og Romsdal  Faglige Samorganisasjoner:  Oscar 

Amundsen, Alesnnd.
Xanidal  og Helgeland Faglige Distriktsorganisasjon:  Angel K. 

Strøm, Kamsos.
Xordlan d Faglige Dis tr ikt sorganisas jon:  A lf N ielssen, Svolvær.
Troms Fylkes  Faglige Samorganisasjon: Ole Hanan, Tromsø.
Finnmark Faglige Dist rik tsorganisas jon:  Th. A lbrigtsen, Ham 

merfest.
Av Sekre taria te t  møtte: Olav Hiudahl, Konrad Nordahl, I. B. Aase, 

Lars Evensen, E lia s  Volan, H ans Fladeby, Chr. H enriksen, Thorbjørn 
Henriksen, Erling K iil, Josef Larsson, Alfred Ljøner, Nic. Kæss, Albert 
Råen, Rasmus Rasm ussen, Jen s Tangen, Martin Tranmæl.

Suppleanter  an Sekre tar ia tet  som ikke er representert  gjennom sine 
forhund:  Edvard Stenklev, Xeimi Lagerstrøm.

A. F. L.s Tromsø-kontor:  Gunnar Bråthen.
Reinsjonsutvalget  og Revisjonskoniorct:  A. E. Gundersen, Ambro- 

sius Olsen, Torjus Graver.
Juridiske  kontor:  Viggo H ansteen.
Det  Statistiske, kojitor:  Frk. Johanne Reutz.
Dessuten inir innhudt:  Th. Xarvestad, Xorsk Lokomotivmannsfor- 
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Videre var innhudt:  S tatsm inister Johan Xygårsdsvold, finans
m inister Oscar Torp, handelsm inister Trygve Lie, sosialm inister Sverre 
Støstad, E inar Gerhardsen.

Punkt 2 a: Beretning for 1938.
Beretningen for 1938 hle deretter punktvis gjennomgått. Laider 

beretningsoversikten for Eevisjonskontoret bemerket Torjus Graver:  
I tilslu tn ing  t il det skrevne vil jeg gjerne gi en liten  m untlig beretning. 
Som revisjonsinspektør for Oslo og omegn har nå i 1 år virket Knut 
Møller. V i har gjennom gått 28 avdelinger system atisk i Oslo, og det er 
bare 8 av disse hvor en kan si at rekneskapene er teknisk i orden. De 
andre lider av en rekke mangler, som kan oppsummeres i 10 punkter, 
hvorav mange kan se nokså uskyldige ut, men allikevel kan være alvor
lige nok. De som må ta fa tt her må va^re forbundene sjøl. De må ta  seg 
av sine avdelinger og få orden i rekneskapene. V i kan ikke nå overalt 
med de (5 mann Revisjonskontoret nå råder over. Jeg vil derfor så 
innstendig jeg kan henstille til de forskjellige forbund om å reise rundt 
og sie på rekneskapene. Vi har også utarbeidet et sirkulære til forbun
dene om det. Sam tidig vil jeg gjøre oppmerksom j)å de tilsynsrevisorer  
som er tilsa tt i Bergen, Trondheim, Stavanger, Skien og Tromsø. De 
har ennå forholdsvis lite  å gjøre, men jeg vil henstille  til forbundene om 
å la disse tilsjrnsrevisorer se på de forskjellige avdelingers rekneskaper. 
Forbundene skulle der ha et hjelpeorgan som de bør benytte seg av. 
Jeg vil sam tidig henstille til de sam organisasjoner som ennå ikke har 
gjort det 0111 å iitta tilsynsrevisorer. Landsorganisasjonen bærer som  
bekjent utgiftene med det. Videre vil jeg anbefale at en holder kurser 
for kassererne hvad det bokholderimessige angår. Revisjonsutvalget har 
besluttet så innstendig det kan på denne måte å henstille til forbundene 
om å være oppmerks'om på dis'se ting som her er nevnt.

Øystein Marthinsen:  A t det f. eks. ikke alltid  er satt jiris på koii- 
tingentm erkene er et hensiktsm essighetsspørsm ål. Men det er en ting  
i dette siamband og som jeg har nevnt for flere år siden, nem lig at 
kontingentmerkene ble nummerert. Derved ville en lettere kunne arbeide 
med d isse  tin g  og ikke m inst når det gjelder kontrollen. D et system  
må også kunne benyttes i a lle  forbund, enten de er små eller store. 
K m ine en få den reform til så ville en unngå mange ting.

Hans Eriksen  henatilte t il  Revisjonskontoret om å finne fram til et 
enklere system  for rekneskaper i de mindre avdelinger.

Kr is t ia n  Marthinsen,  Sarpsborg: Jeg har vært kasserer i 3 år i en 
avdeling med 500 medlemmer. Hva jeg herunder har .sett er at det 
trenges vel så mye å opplære revisorer.

Olaf Ødegård,  Skog og Land: Jeg vil likeledes henstille til Revi
sjonsutvalget 0111 å se på dette med de mindre avdelinger og m uligheten  
av å finne fram til et enklere system. Taleren hadde i England sett et 
system som han mente m åtte kunne passes inn for norske forhold.

Torjus Graver:  I  de eksempler jeg nevnte ligger det nok noen manko, 
men det er heldigvis ikke noen større beløp. iMen det er rot og sommel 
til stede, så kontroll med disse tin g  er absolutt nødvendig. Med hensyn
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ti l  rekneskapssysterner viste det seg da jeg skulle ta  meg av disse ting  
og begynne å undervjse a t forbundene hadde høyst forskjellige systemer. 
Det var neppe 2 forbunds som var like. Jeg  brukte 4 å r  før jeg på 
grunnlag av dette  fan t fram  til et system, som alle forbundene er g jort 
bekjent med. E n av de ting  som er det nødvendigste i alle rekneskaper 
er a t  det blir fø rt m erkejournal. Men det e r  ingen tvang, når det gjelder 
innførelsen av det av meg utarbeidede system.

Neimi Lagerstrøm: En må ta  i betrak tn ing  a t arbeidsfolk ikke har 
tid  til  å gjøre det så ordentlig som en som vanligvis sk jø tte r om den 
slags saker. D erfor må forbundene sørge for å skaffe disse kasserere 
slike arbeidsforhold a t de både få r tid  og k lare r å u tføre dette  arbeide 
slik som det nødvendigvis må og skal gjøres.

Dermed gikk man videre i beretningen som uten flere bemerkninger 
ble vedtatt.

Punkt 2 b: Rekneskap for 1938.
Hovedkassereren, 7. B. Åse, refererte de re tte r rekneskapene som var 

omdelt ti l  representantene.
F ra  Revisionsutvalget referertes en innberetning om kring rekne

skapene ved revisjonssjef Tor jus Graver, som konkluderte med å anbefale 
a t disse ble g itt decharge. F o r øvrig henstilte  K evisjonsutvalget om å 
finne en behandlingsm åte for rekneskapene, således a t representantene 
fikk anledning til nærm ere å sette seg inn i disse og a t de ikke ble 
in n d ra tt med en |ang .

Georg Sørehø: Jeg  understreker a t representantskapets medlemmer 
ikke er levnet mye tid  til å gjennomgå rekneskapene. Vi bør nå kunne 
beholde rekneskapene til  i morgen og så ta  disse som første sak.

Olav JTindahl: Vi har d isku tert dette  i S ek re taria te t og en kan 
sjølsagt beholde rekneskapene til i morgen mot a t ingen utenforstående 
få r  tak  i dem.

Thorhjørn Henriksen  fram holdt a t en m åtte finne den mest betryg
gende behandlingsm åte av rekneskapene, slik a t alle har den sikre og 
faste overbevisning a t  rekneskapene er ordentlig  gjennom gått. D ette 
g ja ld t også sjølve kongressens behandling av rekneskapene.

I.  B. Ase  var enig i a t det ble g itt representantskapsm edlem m ene 
den nødvendige tid  til å gjennomgå rekneskapene, hva også var Sekre- 
ta r ia te ts  oppfatning.

Torjus Graver: Denne forsam ling skal desidere rekneskapet og den 
må da ha inngående rede på det som foreligger.

E tte r  u ttalelser av John Lausnes, Namsos og Johan Nygård, Oslo, 
som begge u tta lte  seg for Kevisjonsutvalgets bemerkning med omsyn til 
behandlingsm åten, ble rekneskaiiene u tsa tt  ti l  neste dag for a t repre
sentantene kunne ha høve til  å sette seg inn i disse.

Punkt 2 d: Ansettelse av ny revisor ved Revisjonskontoret.
Torjus Graver: I  sam svar med kongressens vedtak om en revisjons- 

inspektør for Oslo og omegn fikk vi mange søknader. Vi heftet oss 
ved K nut Møller, Oslo, medlem av Norsk Kommuneforbund, som da t i l
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tråd te  1. oktober i fjor. Vi fan t det rik tig  a t  ansettelse i fast stilling  
ble u ts a tt  til det stipu lerte  prøveår var omme. Eevisjonsutvalget og 
S ekre taria te t var enig herom. Vi foreslår nå a t  K nu t Møller anset
tes  fast.

Votering:  Kevisjonsutvalgets innstilling  ble enstemmig og uten 
debatt vedtatt.

Punkt 4: Gjennomføring av mønsterlovene 
for samorganisasjonene.
Følgende innstilling om årsmøtene i samorganisasjonene forelå:

E tte r  fu llm akt fra  fagkongressen 1934 vedtok Landsorganisasjonens 
Representantskap 1935 m ønsterlover for sam organisasjonene. Disse 
lover fastsa tte  bl. a.:

«Årsmøtene bør ikke holdes oftere enn annet hvert år.»
I  m otiveringen for lovene og i debatten ble det understreket a t det 

var en forutsetn ing a t en skulle komme fram  til samme ordning i alle 
sam organisasjoner, og med omsyn til årsmøtene.

De fleste sam organisasjoner innførte  2-årige perioder for sine å rs
møter, men en del sam organisasjoner fastho ld t årsm øte — eller repre
sentantskapsm øte hvert år.

P å  fagkongressen 1938 ble det o p p ta tt flere fram legg om endring 
i mønsterlovene.

Kongressen tok d e tte  vedtak:
«De av representantskapet i 1935 ved tatte  m ønsterlover må over

holdes av alle sam organisasjoner.»
E tte r  dette  kongressvedtak beslu ttet flere sam organisasjoner å 

sløyfe årsm øtet våren 1939.
P å  årsm øtene for Rogaland, Sørlandets, Østfold og B uskerud Sam

organisasjoner ble kongressens vedtak drøfte t, og for de tre  førstnevnte 
ble det ved ta tt a t årsm øtet skal holdes hvert å r  som før.

P å  årsm øtet i B uskerud ble det ved ta tt å sende saka t i l  uravstem 
ning. Noen melding om resu lta te t foreligger ikke.

Det e r S ekretariatets mening a t  det virker meget uheldig å  ha ulike 
ordninger i sam organisasjonene med omsyn ti l  viktige økonomiske og 
organisatoriske forhold. Sam organisasjonenes virksomhet finansieres 
i stor u tstrekning  d irek te  ved bidrag fra  fellesorganisasjonen. Det må 
derfor ansees uholdbart a t enkelte sam organisasjoner unødig skal belaste 
fellesorganisasjonens økonomi bare for å holde en særordning.

D et foreslåes a t representantskapet ta r  dette vedtak:
1. R epresentantskapet pålegger de sam organisasjoner som ennå ikke 

har gjennom ført ordningen med 2-årige årsm øteperioder å sette dette 
i k ra ft fra inneværende år.

2. R epresentantskapet gir S ekre taria te t fullm akt t i l  å sette ned t i l 
skuddet til de sam organisasjoner som nekter å etterkom m e dette  
vedtak.
B. Flood-Engehretsen: Jeg  vil foreslå følgende: «Punkt 2 i Sekre

ta ria te ts  innstilling  u tgår. P u n k t 1 sendes sam organisasjonene sioni en 
melding til e tterretn ing , ikke til  behandling.
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Karl Tømmerås: Det vai- enstem m ighet på Sam organisasjonenes 
Landskonferanse i går om a t det skal være 2-årige årsm øteperioder. 
Det e r  bare 3 sam organisasjoner som nå har 1-årige årsm øter. Disse 
e r også m erksam på a t de må gå over til  2-årige. X år represen tan t
skapet nå vedtar a t  det skal være 2-årige årsm øteperioder så må disse 
sam organisasjoner e tte r hva det ble opplyst sende saka til  uravstem ning 
og si a t  det skal være slik.

Ole M. Johansen, Moss: X år det gjelder Østfold så s tå r vi i samme 
kasns som K ristiansand  og en sam organisasjon til. P å  årsm øtet hos 
oss ble det v ed ta tt med temmelig s to rt flerta ll a t det sknlle være 1-årige 
årsm øter. X år det gjelder punkt 2 i S ekre taria te ts innstilling  så tro r 
jeg ikke en dermed hjelper d istrik tssty re t. Vi e r  enig i det, men med
lemmene tenker ikke slik.

Kr. Jakopsen,  Sanda: X år sam organisasjonen i Rogaland på siste 
møte vedtok å ha 1-årige årsm øter, var det fordi en hadde den oppfat
ning a t det var adgang til det. Da vi har behandlet disse ting  så h a r 
jeg a lltid  vært en av dem som har hevdet 1-årige årsm øteperioder nettopp 
for å få det mest levende sam arlæid i organisasjonen. Vi har vedtatt 
a t det skal inn i våre lover, som ennå ikke er godkjent av Sekretariatet. 
Det forbauser meg for øvrig å høre a t Sam organisasjonenes Landskonfe
ranse h a r ta t t  et slikt vedtak som en her hører om, nemlig a t det skal 
vanæ 2-årige årsm øter. Det er ingen dem onstrasjon i <lette a t  vi har 
ved ta tt 1-årige møter. Det er i fn llt alvor og n t fra  det som vi foi‘ vår 
del mener tjener organisasjonens interesser. Det kan da ikke være 
meningen ])å denne m åte å sette sam organisasjonene kniven på strupen. 
Vi må kxinne få også d e tte  å r  som en overgang.

Georg Jacohsen, H a ld en : X år Østfold har beholdt 1-årige årsm øter 
er det ikke fordi det e r noe behov for det. Vi h ar jo de faglige utvalg 
som arbeider og planlegger. Vi må bøye oss for et kongressvedtak og vi 
vil gå inn for 2-årige årsmøteiærioder.

B. Flood-Engehretsen: Det foreligger ingen konkret beslutning om 
a t det skal være 2-årige årsm øtejærioder. I 1935 var det for.slag framme 
om a t årsm øtet i d istrik tsorganisasjonen holdes annet hvert år, men i 
lovkomitéen (redaksjonskom itéen), som ble nerlsmtt ble det forandret 
ti l  a t «det bør dog ikke holdes oftere enn annet hvert år». X år det ble 
ved ta tt av representantskapet i 1935, var det fordi a t årsm øtene hadde 
re tt til å fastse tte  1- eller 2-årige møter, men a t det skulde godkjennes 
av Sekretariatet. På vårt årsm øte ble det vw ltatt 1-årige årsm øter 
nettopp fordi kongressen ikke hadde ved ta tt noe annet.

KUas Volan:  Jeg  var ti l  stede på sam organisasjonens årsm øte i 
Rogaland. S ty ret gikk inn for 2-årige m øter og så vidt jeg erindrer 
var Jakoj)sen også enig i det. Men så var det en annen representan t 
fra Sande som foreslo 1-årige årsm øtejærioder og han fikk fle rta ll for 
det. Det e r  nå 3 sam organisasjoner som har 1-årige årsm øter. Ilv is 
disse skal få fo rtse tte  med det sii vil noen av de andre sam organisa
sjoner også kreve den samme adgang. Jeg  mener det er rik tig  n å r alle 
sam organisasjoner nå på 3 mer har g å tt over til 2-årige m øter a t  også 
disse 3 bøyer seg for det.

Karl Tømmerås: F or straks å bortrydde en hver m isforståelse med
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omsyn til  Sam organisasjonenes Landskonferanse, så vil jeg ha sagt at 
vi sjølsagt in te t har ved ta tt om kring de saker som det e r representant- 
skapets oppgave å behandle. Vi har bare d isk u tert sakene og fa s ts lå tt 
a t organisasjonens vedtak skal holdes. Personlig  e r jeg av den mening 
a t kongressvedtaket må holdes n år <let gjelder de ordinane årsm øter.

Lars Evensen: Vi har jo i innstillingen her en grei redegjøring for 
saksbehandlingen. Under lovbehandlingen på representantskapsm øtet 
i 1935 er det rik tig  nok at det ble sagt a t årsm øtene i d istrik tso rgan isa
sjonen ikke hør holdes oftere enn annet hvert år, men det var sagt tydelig 
fra  a t en sknlle søke å komme fram  til 2-årige årsnnøteperioder. Men 
så var det enkelte sam organisasjoner som mente de sto f r it t  og så tok 
fagkongressen i 1938 dette  vedtak: «De av represen tan tskapet i 1935 
vedtatte m ønsterlover må overholdes av alle sam organisasjoner.» K alle
berg, Vestfold, s tilte  j)å kongressen forslag om a t ordet må sknlle fo r
andres t i l  bør, men innstillingen om må ble vedtatt. P å  Sørlandet var 
<let rik tig  nok så a t styret der innstilte  på 2-årige årsm øter, men Flood- 
Engebretsen og Kristen-sen fram holdt a t de var nenig i det, men a t  de 
loyalt ville bøye seg. Vi m ener a t vi ber må komme fram  til en ensartel 
ordning for sam tlige sam organisasjoner. Det er ikke rik tig  a t  enkelte 
sam organisasjoner skal stå i en særstilling. De 3 .samorganisasjoner 
som nå har 1-årige årsm øter må kunne si til sine avdelinger a t heretter 
blir det 2-årige årm øteperioder e tte r kongressens vedtak.

Olaf Sletten,  Mysen: Ø stfoldarbeiderne vil sjølsagt bøye seg for 
organisasjonsm essige vedtak og vauæ med på den samme ordning som 
andre har. Men det var sjølve årsm øtet som m ente det var u rik tig  å la 
det gå hele 2 å r før en kunne holde årsmøte. Jeg  kan derfoi- vanskelig 
stemme for noen straffebestem m elser her.

Kristo ffer  Jakopsen:  Det er årsm øtets oppfatning jeg har fram 
holdt, ikke min oppfatning. Det var et flerta ll og e t m indretall i sty ret 
når det g jald t 1- eller 2-årige årsm øteperioder. Jeg  var sjøl enig i 2-årige 
møter. X år det tales om ensartet ordning så er jeg enig i det, men vi 
skal også være merksam på a t det har betydning a t medlemmene kom
mer sammen. E n har i en annen sak sett hvordan en har m åtte t om
gjøre organisasjonsvedtak, som da det g jald t Romsdal, som m åtte  om
gjøres til 3 samorganissisjoner igjen.

A l f  N  ici sen, Svolær: Jeg  hørte på landskonferansen av sam organi
sasjonenes represen tan ter i går ikke noe virkelig positivt argum ent 
for 1-årige årsm øteperioder. Siste ta le r syntes i dette  sam band å ville 
ta  geografiske omsyn, men hva skal da de si som representerer en så 
veldig del av landet som det lange d is trik t vi har?

Olaf Ahrahamsen,  H olm estrand: Det er ikke nødvendig å skape 
noen strid  om dette. X år disse 3 sam organisasjoner h ar v ed ta ttt årlige 
møter, så er det vel ikke noe stø rre  galt skje<ld. En kan ordne det ganske 
enkelt veel å si a t kongressens vedtak skal holdes, men a t en så forandrer 
S ekre tariatets innstilling  punkt 1 t i l  «kommende år», i stedenfor «inne
værende år». Jeg  opp tar forslag om det.

Kristian Lund, Halden:  Jeg  mener det bør holdes 2-årige årsm øter, 
men en bør ta  vekk dette  i punkt 2 med straffebestemm elser. Jeg  vil 
henstille om a t de gjenværende sam organisasjoner få r høve til å holde
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årsm øter i 1940 og a t en så avvikler forlioklet og går over til 2-årige 
møter. ^

Konrad Nordahl: Vi kan sjølsagt ikke sende kongressvedtak til u r
avstemning. D ette rej)resentantskap plik ter å sørge for a t disse vedtak 
overholdes. Vi kan risikere a t sam organisasjoner innkaller ti l  årsm øter 
i 1940. Hvilke m aktm idler skal e t sek retaria t da lia? Hadde ikke dette 
forslag ligget her i dag så vilde ikke sek retaria te t kunne ha fo re ta tt 
seg noe overfor disse.

K ristian Marthinsen, Sarpsborg: Det er ingen reelle innvendinger 
b lan t Ø stfoldarbeiderne om sjølve dette med 1- eller 2-årige møter. Det 
som det er m otstand mot e r d istrik tsorganisasjonen. De vil tilbake til 
de tid ligere sam organisasjoner.

Torhjørn Henriksen, Oslo; Ingen gjør krav på å oprettholde 1-årige 
årsm øter. Det en d isku terer er en avviklingstid. K ongressvedtaket er 
im idlertid  tydelig og k la rt og det kan stjølsagt ikke sendes om til  u r
avstemning. A lle tilleggsfoi‘slag bør her trekkes tilbake og represen
tan tskape t bør si fra  a t orden må en ha og så la r en sekretariate ts inn
stilling  gå som en meddelelse til de 3 sam organisasjoner, som er nevnt. 
E nn mer e tter Sam organisasjonenes Landskonferanses behandling i går 
og som en har hø rt om her.

P. Aasvestad, Oslo: Jeg  ser på dette som et s to rt økonomisk spørs
mål. Sam organisasjonene er stadig på jak t e tte r penger. H er kan en 
t i l  en viss grad råde noen bot på det ved å spare disse penger. Sjølsagt 
kan det være fristende å komme sammen oftere for å d iskutere faglige 
og politiske spørsmål. P u n k t 2 kan synes å være noe hard kost, men vi 
vet a t vedtak ofte ikke blir e tte rfu lg t og da må en ha bestemmelser som 
setter respekt for organisasjonsm essig fa ttede vedtak.

K ristian  Lund, H alden foreslo: De gjenstående sam organisasjoner 
få r høve til  å holde årsm øte 1940 for der å foreta de forandringer som 
avviklingen tilsier.

Olav Aadnesen, S tavanger: Selv om jeg er form ann i Rogalands 
D istrik tsorganisasjon finner jeg meg ikke beføyet ti l  å hevde flerta lle ts 
synspunkt. Fagkongressens vedtak er tydelig nok og må etterkommes. 
Jeg  er enig i i)uiikt 2, a t det b lir skapt re.spekt for kongressens vedtak. 
E n  burde kanskje helst ha t a t t  den ennå strengere, hvis ikke sam organi
sasjonene lo ja lt bøyer seg for dette.

Kr. Rnsentøv, Kristiansand: I  Sørlandets faglige Samor.ganisasjon 
var det styreiunstilling  om 2-årige årsm øter og det ble ikke forkastet 
med s to rt flerta ll. Men det var tv il omkring kongressvedtaket og a t 
dette ikke var holdt i bestem t form. Jeg tro r det vil være nok å sende 
denne meddelelse til  de 3 sam organisasjoner. Det skulle være nok med 
å vedta Flood-Engebretsens forslag.

W illiam Andersen, S tavanger: Det var en overgangsbestemmelse i 
og med a t det stod «bør». Det gjorde a t Rogaland også vedtok å holde 
1-årige årsm øter.

Votering: Ved alternativ  votering mellom sek retaria te ts  forslag til 
punkt 1 og Flood-Engebretsens forslag, ble sekretariatets  innstilling  ved
t a t t  mot 6 stemmer. — P unk t 2 i sekretariate ts forslag ble ved ta tt mot 
12 stemmer, som ble avg itt fo r Flood-Engebretsens forslag.
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ETTERMIDDAGSMØTET TIRSDAG 26. SEPTEMBER
O rdstyrer: Olav Ilindahl.

Protokollen fra  formiddagens møte ble re ferert og v ed ta tt med en 
bemerkning av Hans Eriksen,  Oslo, om a t han hadde henstilt t i l  Revi- 
sjonskontoret om å finne fram  til et enklere rekneskapssystem  for de 
m indre avdelinger.

Punkt 3 a: Innstilling fra Pensjonskassens styre 
om endring i kassens lover.

Til stede under denne sak var komitéen for Fagorganisasjonens Pen
sjonskasse, sam t ak tu ar Olav Bøe.

Kom iteens innstilling vedrørende revisjon av fagorganisasjonens 
pensjonskasses lover, en innstilling  på 56 sider var omdelt representan
tene i sær avtrykk.

Komitéen konkluderte  med fram legg av følgende forslag til  lover 
for kassa:

§ 1.
Den norske fagorganisasjons lænsjonskasse er en av fagorganisasjonen 

garantert kasse, som har til formåi å betale pensjoner etter nedenstående regler 
til tillitsm enn og funksjonærer i fagorganisasjonen og deres etterlatte.

Kassa er et iSjølstendig rettssubjekt med eget styre, egne lover, egen kasse 
og egne regnskaper. Kassas midler kan bare anvendes til utbetalinger som 
nærmere angitt nedafor i disse lover, og til dekning av nødvendige administra
sjonskostnader for kassa.

§ 2 .
Arbeidernes faglige Dandsorganisasjons sekretariat er styre for pensjons

kassa. Sekretariatet tiltres av en representant for de pensjonsforsikrede, valgt 
av og blant disse.

Styret forvalter kassas midler etter gjeldende lover og bestemmelser.
For a t styret skal være beslutningsdyktig må minst 7 medlemmer være 

til stede.
Kassas midler settes inn i bank elier anbringes i stats- eller hypotekbank- 

obligasjoner eller ondre verdipapirer som forsikringslovgivingen sidestiller med 
disse ved anbringelse av forsikringsmidler.

Styrtet utarbeider hvert år inna mars måneds utgang Imretning og regnskap 
for kassias virk.somhet i det forløpne år. Pcnsjonskassas regnska.per revideres av 
Arbeidernes faglige Landsorganisasjons revisjonskontor. Et eksemplar av styrets 
beretning og regnskap, bilagt med revisjonens innberetning sendes inn til Sosial
departementet.

§ 3.
Pensjonskassa omfatter funk.sjonærstillinger og tillitsverv i Arbeidernes 

faglige Landsorganisasjon og tilsluttede fagforbund, samorganisasjoner og fag
foreninger, som er ment å iSkulle være vedkommende funksjonærs eller tillits
manns hovedvcrv. Pensjonskassa om fatter ikke midlertidige ansettoiscr mod va
righet av under C måneder. Ved opprettelse av nye stillinger elier lønnete tillits
verv. ved tilmelding av nye organisasjoner, eller hvor det ellers kan foreligge 
tvil, avgjør pensjonskassens styre hvorvidt en stilling eller tillitsverv går inn under 
pensjonskassa. Styrets avgjørelse er ikke gjenstand for anke.

§ 4 .
a- De faetlønnete tillitsmemi (kvinner og funksjonærer bctaier inn tii pen

sjonskassa 6 pst. av don lønn de til en hver tid oppebærer i organisasjonen.
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b) A rboidernes lag lige  L andsorgan isasjon  iw taler inn ti l pensjonskassa av  fo r
bundenes m ånedskontingent til Ijandsorganisasjonen  8 øre pr. måtied fo r 
he lt betalende og 4 øre pr. m åned for h a lv t betalende medlemmer.

e) L ikeså Ijetaler I.andsorganisasjonen og de organ isasjoner som s tå r  tils lu tte t
den månedJig C> i>st. av de beløp som h v e r av  dem  beta ler n t i lønninger 
t i l  s tillinger og tillitsverv  som om fattes av pensjonsordningen.

d) N år nye forbund eller fo ren inger tils lu tte s  L andsorganisasjonen og derm ed 
kom m er inn u nder i>ensjonsordnin,gen, be ta le r disse ved .tilmeldinga e t en
gangstilskudd, svarende  ti l  10 pst. av  d e t beløp so^n ble b e ta lt u t som løn
n inger ti l funksjonæ rer og tillitsm enn  det s is te  å r  fø r tilm eidinga. O ppretter 
tid iigere  tils lu tted e  organ isasjoner nye stillinger betales på  tilsvaretnde m åte 
e t  engangstilskudd på 10 pst. av  årslønnen fo r  den nye stillinga.

e) Forbundene e r  overfor kasssi an svarlig  fo r a t de tils lu ttede  foreninger opp
fy lle r .sine fo rp lik te lser e tte r  fo ranstående bestem m elser. På sam me m åte er 
Ijandsorganisasjonen  ansvarlig  fo r a t  sam organisasjonene opjpfyller sine 
fo ran  opiiregnete fo rp lik te lser overfor kassa.

§ 5 .
D et påhviler organisasjonene gjennom  de resi>ektive forbund og Ijaudsorgp- 

n isasjonen ved hvært å rs  u tgang å .sejide inn til pensjonskassa sjiesifisert oppgave 
over an sa tte  tillitsm enn og funlvsjonæror med angivelse av mivn. a lder og lønn 
fo r h v ert enkelt medlem og øvrige opplyninger eller erk læ ringer som sty re t m åtte  
forlange.

E nd ringer i de således m eddelte oppgaver i å re ts  løp skal meldes til pen- 
sjon.skassas .styre senest ved utgangen av den m åned hvor endringa er fo re ta tt.

§ e .

P ersoner som er medlem m er av andre godkjente pensjonskasser kan  ikke 
ta s  opp som medlem m er av  denne kasse. Med denne lægrensning er m edlem sskap i 
kassa obligatorisk  fo r de stiliingor som om fattes av  pensjonsordningen.

§ 7.
a) xUdersiænsjon betalo.s e tte r  følgdnde regler:

1. T illitsm enn og fifnksjonæ rer som f r a tre r  sine stillinger e tte r m inst 20 
å rs  tjeneste tid  i fagorganisasjonen og e tte r  fy lte  05 å r  f å r  fu ll a lders
pensjon.

2. F ra t re r  e t  medlem som nevnt i p unk t 1 sin s tiliing  e tte r  oppnådd pen
sjonsalder u ten  å ha  den fo ru tsa tte  tjeneste tid , f å r  han  en redusert 
a lderspensjon som e r  V20 av  fu ll pensjon ganger an ta lle t av tjenesteår. 
Dog u tbetales ingen alderspensjon hvor tjeneste tida  e r  under 5 år.

3. Vil en organisasjon velge e ller an se tte  som tillitsm ann  e ller funksjonæ r 
en iierson som ikke kan  oppnå fu ll tjeneste tid  e tte r  fo ranstående regler, 
h a r  vedkomm ende organisasjon høve ti l å betale innskudd (jfr. § 4 a 
og c) fo r de å r  som m angler. E tte rbe ta ling  sk je r i tilfelie  med et en 
gangsbeløp som må erlegges sam tid ig  mod a t k assas sty re  underre ttes 
om valget eller anse tte lsen  (jfr. § 5).

4. F ra tre r  et medlem sin  stilling  e tte r  m inst 10 å rs  tjenestetid , men uten 
re t t  til s trak s  lægynnende pensjon, tilkom m er det ham  en oppsatt a l
derspensjon. H a r  medlernm et fy lt 55 å r  ved fra tredelsen  u tg jø r den 
oppsatte  alderepeaisjon e t beløp .som beregnes e tte r tjene.stetida på  sam 
me imåte som an fø rt fo ran  under punk t 1 og 2. H a r  nn^dlemmet ikke 
fy lt 55 å r  ved fra tredelsen , Titgjør den oppsatte alderspensjon  e^i så  
sto r del av den læ nsjon han  ville ha f å t t  om han  ^a'r b litt i tjene.sta 
ti l 05 å r. som an ta ll forløpne tjenesteå r u tg jø r av  det an ta ll tjenesteåfv 
han  ville ha f å t t  ve<l 65 år. A nsiennitetstillegg som ville løpet på e tte r 
fra tredelsen  og personlige tiliegg som det ikke h a r  væ rt b e ta lt innskudd 
fo r i m inst 5 å r  ta s  ikke i betraktn ing.

5. Som tjeneste tid  regnes den tid  hvori vedkomm ende h a r  in n eh a tt s t il
ling  i fagorgaiiLsasjonen, som går inn under pensjonsordningen. T jene
stetid  kan ikke opptjenes fø r det fy lte  20. å r  og ikke e tte r  fy lte  05. år.
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M idlertidig frav æ r f ra  tjenesten  med invalidepensjon m edregnes i t je 
nestetida. Del av  tjen e s teå r på e t h a lv t å r  eller m er regnes som e t helt 
å r. M indre del av  tjen esteå r regnes ikke.

0. E r  e t  medlem g å tt over i annen  hovedstilling utenom  organisasjonen  
læ tales aiderspensjon ikke så  lenge vedkomm ende innehar sådan  stiiling.

b) F ra t re r  e t medlem sin  s tilling  fordi hans arbeidsevne er gått. ta p t  e ller e r 
b li tt  vesentlig  s a t t  ned g runnet sjukdom  eller iuvalid ite t, tilkom m er det 
ham  invalidepensjon e tte r  følgende regler:

1. Invalidepensjon betales i alm innelighet ikke før invalid ite ten  h a r  fo r
anlediget m inst 1 år.s arbeidsfravrer, dog kan  s ty re t i .siæsielle tiife lle  
Innrøm m e pensjon f r a  e t tid ligere  tid spunk t, .særlig hvis det e r  grunn  
t i l  å  a n ta  e t  næ rm ere årsaksfo rho ld  melloim invalid ite ten  og tjenesta .

2. Ved k rav  om lnvalidei>ensjon p lik te r m ediem m et å underkaste  seg den 
lægeundei-søkelse som s ty re t fin n e r nødvendig og ellers å sk a ffe  de opp
lysninger som s ty re t anm oder om. B lir invalidepensjon beta lt ut, må 
den i>ensjonerte skaffe  helbredserklæ ring f ra  læge som s ty re t godkjen
ner og eventuelle an d re  erklreringer eller opplysninger, så ofte s ty re t 
fo rlanger det.

3. V iser det seg av  innhentede læ gecrklæ ringer eller an d re  opplysninger 
a t  det e r  in n trå t t  vesentiig  fo rand ring  i et invalideiæ nsjonert medlems 
arbeidsevne skal s ty re t ta  opp si>ørsmåiet om vedkom m endes fo rtsa tte  
invalideiæn.sjon og dennes eventuelle støørrolsc ti l ny behandling. V iser 
de t seg a t  betingelsene for å y te  invalidepensjon ikke lenger er til stede, 
h ø re r jjensjonen opp.

4. E r  invalid ite ten  k a lt fram  fonsettlig  av m ediemm et, eller t r e r  den inn 
inna 2 å r  e tte r  vedkom m endes inn treden  1 k assa  som følge av sjukdom  
eller svakelighet som forelå  ved Innm eldelsen, av g jø r s ty re t hvorv id t 
og i tilfe lle  i hvilken u ts trekn ing  invalidepensjon skal læ tales ut.

e) E nkepensjon betales ti l gjenlevende ektefelle e tte r  en pen-sjonsberettiget 
e lle r pensjonert funksjonæ r eller tiU itsm ann så  fram t:

1. Vedkommende h a r  væ rt vesentlig fo rsørget av  avdøde.
2. E k teskape t er g å tt inn fø r inedlemimet fy lte  60 år, eller fø r vedkom

mende inna fy lte  60 å r  f r a trå d te  sin  stilling  i organisasjonen, og min.st 
6 m åneder fø r dødsfallet.

Enkepensjon fa lle r bo rt hvis den gjenlevende ektefelle går inn i 
n y tt ekteskap.

H vor e t  avdød medlem h a r  væ rt sk ilt og senere g ifte t seg igjen, 
avgjøres enkepensjonens fordeling mellom de gjenlevende ek tefeller 

e tte r  de  t i l  en hver tid  gjeldende regler i ekteskapslovgivningen.
d) B arnepensjon betales til b a rn  e tte r  avdød pensjonslæ rettiget e lle r pfflisjonert 

funksjonæ r e lle r tillitsm an n  (kv inne). B arnepensjonen fa lle r  b o rt n å r  bar- 
Inet fy ller 18 år. Med barn  menes så vel avdtldes egne barn , som st)t#>abn 
og adoptivbarn , n å r  disse e r  b litt adop te rt fø r m edlem m ets fy lte  60 å r  eller 
fø r vedkomm ende inna fy lte  60 å r  f r a trå d te  sin stilling  i organisasjonen, 
og m inst 6 im åneder fø r dødsfallet.

Pensjonene læregnes på grunnlag  av den ti l en  hver tid  fo r vedkomm ende 
stilling  g jeldende årslønn m edregnet personlige tillegg  som d e t h a r  væ rt b e ta lt 
innskudd fo r i de siste 5 å r  fø r fra tredelsen .
a) F u ll alderspensjon  e tte r  § 7 a u tg jø r 60 i>st. av læ nsjonsgrunnlaget.
b) S tørrelsen  av  invalidepensjon e tte r  § 7 f  fa s tse tte s  av sty re t. Den kan  ikke 

settes høyere enn til det beløp vedkom m ende ville f å t t  i alderspensjon, om 
han  v a r b litt i tjen esta  til s i tt  fy ite  65 år, og ikke lavere  enh  ti l  tred jedelen  
av  de tte  beløp. In n a fo r disse j^renser b lir  pensjonen å fastse^tte under om 
syn t i l  invalid ite tsg raden , invalid ite tsånsaka og medilemmets tjeneste tid . 
In v a lid ite t som ikke h a r  s a t t  med ervervsevna med m inst 1/ ,  bere ttiger ikke 
til invalidepensjon.
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c) Enkei)ensjon e tte r  § 7 g u tg jø r 35 pst. av pensjonsgrunnlaget, dog ikke i 
noe tilfe lle  m er enn V12 av  den alderspensjojn avdøde ville h a  f å t t  lOtoi han 
hadde nådd penisjonsalderen. Ved u tregn ing  av  den alderspensjon vedkom
m ende ville ha  f å t t  ved pensjonsalderen  ta s  ikke i be trak tn ing  lansienni- 
te tstillegg  som ville løpet på  ô m han  hadde levd e lle r personlige tillegg  som 
det ikke h a r  væ rt b e ta lt innskudd fo r i m inst 5 å r  fø r dødsfallet.

d) B arnepensjon e tte r  § 7 h betales u t  m ed en årlig  sum  av  kr. 200.00 fo r hvert 
barn , dog ikke over kr. 800.00 ti l  sam men. E r  begge fo re ld re  døde, fordobles 
d isse beløp.

A lle pensjonør u tbeta les etterskudd.svis pr. m åned til og med måncds- 
dagen e tte r  den i>ensjonsberettigedes død, og i øvrig m ot de k v itte ringer og 
a tte s te r  som s ty re t m å tte  forlange. B arnepensjon betales u t b arnas verge.

§ 9 .

T re r  ot medlem f r a  sin stilling  i organisasjonen u ten  å oppnå pensjonsre tt 
(jfr . S 7), b e ta ler pensjonsksissa det beløp vedkomm ende personlig  h a r  b e ta lt 
inn ti l  pensjonskassa u ten  ren ter. T re r  vedkommatnde inn  på ny i s tilling  som 
g år inn u nder pensjonsordniugøn regnes vedkomm endes tid ligere  tjeneste tid  ikke 
med ved beregning av p ensjonsre tt e tte r  § 7, med m indre det tilbakebeta lte  beløp 
på ny botaleis inn  i kassa. Ved fra tred en  g runnet dødsfall fo re tas  ingen tilbake- 
betaiing.

Innskudd  i kassen  som er fo re ta tt  i henhold t i l  § 4 b, c og d tilbakebetales 
ikke. T re r en tillit.sm ann eller funksjonæ r (m idlertidig u t  av  tjenesten  med per- 
misjo'n, kan  vedkomm ende fo r e t tidsrom  av in n til 5 å r  opprettholde s i t t  ineid- 
lem sskap i pen.sjonskas.sen under fo ru tse tn ing  av a t  denne i perm isjonstiden 
f r a  m.edlemmet og hans organi.s:asjon få r  in n b e ta lt de beløp som e r om handlet 
i § 4 a  og e, .tilsaanmen 12 pst. av  vedkom m endes lønin.

§ 10.
H vis en tilm eld t organisasjon  u t t r e r  av A rbeidernes faglige L andsorgani

sasjon, opphører derm ed vedkomm ende o rgan isasjons funksjonæ rers og ti llits 
m enns adgang t i l  fo r ts a t t  m edlem sskap i loensjOnskassen. D en u ttrå d te  orga,ni- 
sasjon e r overfo r kassen fo rp lik te t ti l  å  overta  dennes fo rp lik te lser overfor de 
m edlem m er som frem deles tjen estg jø r i den  m ot å få  overført f r a  pensjons
kassen disse m edlem m ers personlige innskudd (§ 4 a ).

O verfor funksjonæ rer eller tillitsm enn  som fø r sådan u ttreden  h a r  f r a 
tr å d t sine stillinger med pensjonsre tt g a ran te re r læ nsjonskassen deres opparbei
dede pensjonsre ttigheter m ot regress hos den u ttredende organisasjon.

§ 11.
H å kassen likvidere, sk a l kassens m idler, e tte r  a t om kostningene ved lik

vidasjonen er dekket, komme kassens pensjon ister og øvrige pensjonsberettigede 
funksjonæ rer og tjenestem enn og deres e tte r la tte  ti l  gode.

Do næ rm ere reg ler fo r likvidaisjonen skal fa s tse tte s  av  A rbeidernes faglige 
I>andsorganisasjons rep resen tan tskap  e tte r  forholdene på den tid  da likvidasjonen 
fin n er sted. Forslag  til s like  reg ler skal u tarbeides av  ikaasa.s s ty re  e tte r  inn
hen te t u tta le lse  f ra  fo rsik ringstekn isk  sakkyndig. Reglene m å fo r å bli gyldige 
ha  sådan  stad festelse  som k assas godkjennelse m åtte  fo ru tse tte .

§ 12 .
I pensjonskassas regnskap skal under s ta tu s  oppføres e t  forsikringsfond. 

D ifferansen  mellom kassas u tg ifte r og in n tek te r fo r h vert regnkapsår skal av 
se ttes  til d e tte  fond in n til d e t e r  b li tt  .så s to r t a t  d e t e tte r  folrsikringsteknisk 
beregning g ir fu ll dekning for k assas løpende og fram tid ige  foi-pliktelser like 
overfor dem  som  er o pp ta tt som medlemm er av kassa. D et .tas hterunder omsyn 
også t i l  k assas påregnelige fram tid ige  inn tek ter. De næ rm ere regler og grunnlag  
fo r fo rsikringsfondets beregtning fa s tse tte s  av  s ty re t e t te r  innhen te t u tta le lse  
f r a  fo rsik ringstekn isk  sakkyndig.

E tte r  a t  avsetn ing  e r  fo re ta tt  t i l  fo rsik ringsfondet i s å  s to r u ts trekn ing  a t 
det e r kom m et opp i s i tt  fu lle  beløp, skal overskytende beløp av se tte s  ti l et
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sikkerhetsfond. H vis sikkerhetsfondet m å tte  komme ti l  å  overstige 7 i>st. av  
fo rsik ringsfondet ska l det næ rm ere undersøkes om innbetalingene til kassen kan  
nedsettes.

F orsik ringstekn isk  underskudd  i kassa  dekkes av  sikkerhetsfondet i den 
u ts trekn ing  de t e r  m ulig.

K assa skal være underlag t fo rsik ringstekn isk  kontro ll. M inst h v e rt 5. å r  
skal k assas økonom iske stilling  pindersøkes av fo rsik ringstekn isk  sakkyndig. 
H vis én e iler fle re  slike undersøkelser g ir grunn  t i l  å  a n ta  a t  d e t økonomiske 
g runn lag  fo r kassa  e r  fo r .svakt, skal sty re t ta  opp t i l  o<\'erveielse hvilke fo ran 
s ta ltn inger som bør ta s  og frem m e forslsig herom  ti l A rlæ idernes faglige L ands
organ isasjons rei>rosontantskap.

§ 13.
a) E r  ot 'medlem eller en  iiensjonslierettiget e ller en av de organ isasjoner hvis 

tillitsm enn  og funksjonæ rer om fattes av pensjonsordningen m isfornøyd 
med vedtak  som ei’ tru ffe t av ijensjonskassas styre, kan  sak a  innankes fo r
pensjonskassas ankenem nd, n å r  ved take t an tas  stridende mot lovene eller
m ot re ttsk rav  som grunner seg på dem.

Anke må finne sted  innen C uker e tte r  a t  vedkomm ende hSir f å t t  be
sk jed  om  vedtaket, og adgangen ti l å  anke.

b) Ankenem nda b estår av 3 medlamm er. E tt  medlem oppnievnes av Arlæider- 
ncs faglige L andsorganisasjons represen tan tskap , o tt  medlem b lan t pen
sjonskassas medlemm er oppnevnes av  den  som anker, og e tt medlem opp
nevnes av  A rbeidsrettens form ann. Ingen lav pensjonskassas sty res m ed
lem m er kan  oppnevnes som medlem av  ankeneimndH. Ivepreaen.tantskapets 
oppnevnelse fo re tas  fo r 2 å r  ad  gangen. Sam tid ig  oppnevnes varam ann.

c) A nkenem ndas avgjørelse  e r  endelige. De av nem nda behandlede tv is te r 
kan  ikke bringes inn fo r  domstolene. Kemndla sk a l begrunne sine avgjø
relser. D e in teresserte  p a rte r  skai gis adgang  t i l  å  u tta le  seg fø r avgjørelsen.

§ 14.
E ventnelle endringer i disse lover k an  fo re tas av A rbeidernes faglige Lainds- 

organ isasjons rep resen tan tskap  med forlæ hold av sådan  offentlig  stadfestelse , 
som k assas godkjennelse m åtte  fo ru tse tte .

Kassa.s m edlem m er vil væ re fo rp lik te t ti i  å finne  seg i slike endringer i 
l)ansjonsordningen, som  m åtte  følge av eventuelle fram tid ige  lovendringer.

Fra sel'retariatet forelå følgende innstilling om endring og tillegg 
i lovene for pensjonskassa i fagorganisasjonen:

Sekretariatet besluttet å anbefale representantskapet å tiltre pen- 
sjonskomitéens innstilling med følgende endringer og tilføyelser:

1. § 1, første avsnitt, får følgende tekst:
«Den norske fagorganisasjons pensjonskasse er en av Arbeider

nes faglige Landsorganisasjon garantert kasse, som har til formål å 
betale pensjoner etter nedenstående regler til tillitsmenn og funk
sjonærer i fagorganisasjonen og deres etterlatte.»

2. Etter annet punktum i § 2 tilføyes:
«Valget foretas for koiigressperioden ved skriftlig avstemning 

blant de pensjonsforsikrede. De pensjonsforsikrede velger for samme 
periode og på samme måte et utvalg på 3 medlemmer som har i opp
drag å framkomme med innstilling på styrerepresentant for de pen
sjonsforsikrede. Innstillingen skal inneholde 3 navn. Første inn
stilling utsendes av den av styret nedsatte forberedende pensjons 
komité. På samme måte velges varamann for de pensjousforsikredes 
styrerepresentant.»
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4. punktum i § 2 gis følgende tilføyelser:
«Intet medlem av styret kan delta i behandling av sak som ved

rører hans personlige pensjonsforhold, eller hvor han for øvrig etter 
vanlige regler kan ansees inhabil.»

Siste punktum i § 2 får følgende tilføyelse:
«Styrets beretning og rekneskap skal være tilgjengelig for de 

pensjonsforsikrerle.»
3. § 4 d gis følgende tilføyelse:

«Styret kan for øvrig pålegge nye forbnnd eller foreninger eks- 
trainnbetalinger dersom det ved forsikringsteknisk berekning ved 
innmeldingen viser seg at de nye medlemmers pensjonsrettigheter 
på grunn av alder og tjenestetida ikke kan ansees dekket ved inn
betalingene til kassa for disse medlemmer.»

4. I § 8 b nest siste linje rettes ordet «ervervsevnen» til «arbeidsevnen».
5. § 10 gis følgende ordlyd:

«Hvis en tilmeldt organisasjon uttrer av Arbeidernes faglige 
Landsorganisasjon, opphører dermed vedkommende organisasjons 
funksjonærer og tillitsmenns adgang til fortsatt medlemsskap i pen
sjonskassa.

Den uttrådte organisasjon er overfor kassa forpliktet til å 
overta dennes forpliktelser overfor de medlemmer som framleis 
tjenestegjør i den, mot å få overført fra pensjonskassa den for disse 
medlemmer oppsamletle premiereserve forsikringsteknisk bereknet 
på grunnlag fastsatt av styret og gwlkjent av Sosialdepartementet. 
Overføringen finner sted så snart pen.sjonsorduingen for den uttre- 
dende organisasjon er bragt i orden ved opprettelse av pensjons
kasse med samme offentlige godkjennelse som for denne kasse eller 
ved tekiiing av pensjonsforsikring i go<lkjent selskap. Hvis en slik 
pensjonsordning ikke skulle komme i stand, anvendes midlene i pen- 
sjonsøyemed til beste for medlemmene slik som kassas styre med 
Sosialdepartementets samtykke måtte bestemme.

Overfor funksjonærer eller tillitsmenn som før sådan uttreden 
har fratrådt sine stillinger med pensjonsrett, garanterer pensjons
kassa deres opparbeidede pensjonsrettigheter mot regress hos den 
uttredende organisasjon for den del som ikke ansees dekket ved or
ganisasjonens og vedkommende funk.sjonærers eller tillitsimenns inn
betalinger, forsikringsteknisk læreknet på grunnlag fastsatt av sty
ret og godkjent av Sosialdepartementet.»

6. § 11 i utkastet settes til slutt og blir § 14.

7.

8.

Utkastets § 12, 13 og 14 rykker opp som § 11, 12 og 13.
gif-I utkastets § 12 (nå § 11), annet punktum, rettes uttrykket 

ter og inntekter» til «inntekter og utgifter».
De nye statutter gjøres gjeldende fra 1. oktober 1939 for samtlige 
pensjonister og pensjonsforsikrede. Dog skal ingen av dem som nå 
har pensjon, få denne pensjon satt ned som følge av at de nye statut
ter trer i kraft.
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Pensjonskassa:
6 pst. av det som er utbetalt i lønninger til forbundenes, foreninge

nes, Landsorganisasjonens og samorganisasjonenes tillitsmenn og funk
sjonærer for 1938.

Arbeidsmannsforbundet ..........................................................  kr.
Baker- og Konditorforbundet ..........................
Beklædningsarbeiderforbundet ....................  kr.
Konfeksjonsarbeidernes Forening, Bergen 
Konfeksjonsarbeidernes Forening, Oslo . . .  
Skreddersvennenes Forening, O s lo ...............

1195.20
240.00 
649.15
800.00

Bokbinder- og Kartonnasjearb.forbundet 
Oslo Bokbinderforening ............................

kr. 921.78

Bygningsarbeiderforbnndet ...........................
Bygningssnekkernes Forening, Oslo ...........
Forskallingssnekkernes Oppk., Oslo ...........
Industrigruppen, Bergen ...............................

— «— Oslo ......................................
— «— Stavanger ........................
— «— Trondheim ......................

Kristiansand Bygningsarbeiderforening . . .
Malersvennenes Forening, Bergen ...............
Malersvennenes Forening, Oslo ...................
Malersvennenes Oppm ålingskontor...............
Rørleggernes Forening, Bergen ...................
Rørleggernes Forening, Oslo ........................
Snekker- og Tørarernes Forening, Bergen..  
Sten-, Jord- og Cementarb. Forening, Bergen 
Sten-, Jord- og Cementarb. Forening, Oslo 
Tømrernes Fagforening, Oslo ........................

Centralforeningen for Bokti 
Den typografiske Forening, Oslo

« 624.17

kr. 4 102.20
« 600.00
« 1 580.70
« 639.17
« 1421.16
« 348.00
« 348.19
« 1 237.02
« 270.00
« 684.00
« 1 604.78
« 388.80
« 3 095.88
« 360.00
« 943.20
« 5 333.76
« 4 457.40

kr. 1 375.50
« 1 352.04

Formerforbundet ................................ ......................................
Gullsmedarbeiderforbundet .....................................j,' 'J '' \
Handels- og Kontorf F o rb u n d ........................ kr. o 950.98

— «—............ Bergens avdeling ...........  « 451.80

Hotell- og Restaurantarbeiderforbundet 
— «—  Stedlige styre, Oslo .
— «— Bergens avdeling . . . .

kr. 2 274.41 
« 1279.20 
« 329.90

2 330.50 
840.02

2 384.35

1 545.95

27 414.26

2 727.54
848.40
455.95

6 401.88

3 883.51
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H ø v leria rb e id erfo rb u iid e t .......................
Jerii- og M e ta lla rb e id erfo rb u n d e t .........

— «—  B ergens avdeling . . . .
— «—  F re d r ik s ta d  avdeling
— «—  Oslo a v d e l in g ...............

B ila rb e id e rn es  F o ren in g , O s l o ..................
Je rn -  og M etalls S tav an g er avdeling  . . .  

— «— T rondheim s avdeling

3 997.54 
554.40
195.00 

1  201.82
297.65
360.00
261.01

K om m uneforbundet ..........................................  3  5 4 9 .5 0
F risø ren es  F a g f o r e n in g ......................................  « 531.00
Oslo S porveisbetjen ings F o ren in g  ................ « 617.70

L ito g ra fisk  og K jera ig rafisk  F o rb u n d  . .
L okom otivm annsfo rbundet .......................
K æ rings- og N ydelsesm iddelarbeiderfo rbunde
P a p ir in d u s tr ia rb e id e rfo rb iin d e t ..............
P o s tfo rb u n d e t ..................................................
S jø m annsfo rbundet ......................................
A n tw erpen  a v d e l in g .........................................
B ergens a v d e l in g ...............................................
C ard iff avdeling  ...............................................
H am b u rg  avdeling  ...........................................
H aug esu n d  avdeling  ......................................
L arv ik  avdeling  ...............................................
L ondon a v d e l in g ...............................................
N ew castle  a v d e l in g ...........................................
Oslo a v d e l in g ......................................................
S an d efjo rd  a v d e l in g .........................................
Skiens a v d e l in g ..................................................
S tav an g er a v d e l in g ...........................................
T rondheim  avdeling  ........................................
T ønsberg  a v d e l in g ............................................
Å lesund  avdeling  ...............................................
New Y ork a v d e l in g ...........................................

3 857.10
777.60
705.60
388.80
716.40 
795.84
388.80
716.40
388.80 

1 501.20
516.60 
396.00
367.20
367.20 
452.10
367.20 

1 044.00

Skinn- og L æ ra rb e id e r fo rb u n d e t ...............................
Skog- og L a n d a rb e id e r fo rb u n d e t ..............................
S k o tø ia rb e id erfo rb u n d et .................................. kr.
S ko tø iarbeidernes F o ren ing , Oslo ................ «

596.68
387.06

kr. 1388.40

Je rn b a n e fo rb u n d e t ..........................................................
K jem isk  In d u s tr ia rb e id e rfo rb u n d  ..........................
K jø ttin d u s tr ia rb e id e rfo rb u n d e t ................... kr. 6 5 3 .9 0
Oslo K jø t t in d u s tr ia rb e id e r fo re n in g   « 293.76

6 867.42

895.80 
3 611.92

947.66

4 698.26

611.28 
234.00 

2 617.80 
2 476.00 

235.20

13 746.84

420.00 
3 954.27

983.74
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S ten iiid u s tria rb e id e rfo rb u n d e t
T ek stila rb e id e rfo rb u n d e t ...........
N ydalen  T ekstila rb e id erfo ren in g  
Oslo

kr.

T ek stila rb e id e rfo ren in g

kr. 1982.59 
« 290.28
« 312.00

Telegraf- og T e le fo n fo rb u n d e t .........................
T obakkarb e id erfo rb u n d et .............................
T ra n sp o rta rb e id e rfo rb u n d e t .........................
B ergens Losse- og L as tea rb e id er fo ren ing  . .
B ergens T ra n s p o r ta rb e id e r fo re n in g ..............
Bodø T ra n s p o r ta rb e id e r fo re n in g ....................
D ram m ens B ry g g e a rb e id e rfo re n in g ..............
F re d r ik s ta d  S tu e ra rb e id e r fo re n in g ..............
H aug esu n d  H avne- og T ra n sp o rta rb .foren. 
K r.san d  H avne- og T ra n sp o rta rb .fo ren ing  . .
Oslo B ry g gearbe iderfo ren ing  .........................
Oslo T ran sp o rta rb e id e rfo ren in g  ..................
P o rsg ru n n  og O m egns S tu e r fo re n in g ...........
S arp sb o rg  Losse- og S tu e r fo re n in g ................
S tav an g er H avnearbe iderfo ren ing  ................
T rom sø avdeling  ....................................................
T rondheim  avdeling ............................................

kr. 2 769.22 
754.62 
578.04
240.00 
264.96
270.00 
346.80
312.00 

1120.00  
2 037.96

411.00
276.00
180.00
270.00
300.00

T re in d u s tr ia rb e id e rfo rb u n d e t ............
E lek trik er- og K ra fts ta s jo n sfo rb u n d e t 
E le k trisk e  M ontørers F ag fo ren in g  . . .

kr. 806.40 
« 990.00

M u rerfo rb u n d e t ..................................
M ursvennenes F ag fo ren in g , B ergen 
M urarbeidernes F o ren in g , Oslo . . .  
M urernes U nion, O s lo .........................

kr.
«

A kers avdeling

1 395.84 
952.20 
820.80 

1 651.68 
410.40

M usikerfo rbundet
L an dso rgan isasjonen

S amo rganisas jonene:
A ust-A gder ........................
B ergen og F y l k e n e ...........
B uskerin l ...........................
F in n m a rk  ...........................
H edm ark  .............................
N aindal og H elgeland  . . . .
N o rd lan d  ...........................
O ppland .............................
Oslo og A kersh u s ...........
R ogaland  ...........................
N ordm øre  ...........................

kr. 293.10 
637.65 
542.40
270.00
606.10
264.00 
600.19
342.00 
457.31 
032.06
240.00

576.47

2 584.87 
864.14 
379.80

10 430.60 
955.20

1 796.40

5 230.92 
79.20 

9 267.08
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Komsdal ..............................................................  kr. 240.06
Sunnm øre ............................................................  « 240.00
Sørlandet ............................................................. « 630.00
Telemark .............................................................. « 636.00
Trom s ..................................................................  « 270.00
Trøndelag .......................................................... « 1 313.48
Vestfold ..............................................................  « 808.80
Østfold ..............................................................  « 012.00

----------------------  kr. 12 335.09

Forbniidene og foreningene., kr. 115 418.55
Landsorganisasjonen ...............  « 7 530.08
O. L.s r e v is jo n .............................. « 1 737.00
Sam organisasjonene .................. « 12 335.09

Kr. 137 020.72

I .  B. Aase: Den forrige komité som etter sek retaria te ts  anmodning 
u tredet saka om en pensjonskasse for fagorganisiisjonens tillitsm enn og 
funksjonærer, m anglet det grunnlag  som skal til for beregning av en 
slik kasse. Vi hadde det danske og svenske system og disse ble benyttet 
som re ttesnor for våre s ta tu tte r  og og.så n år det g ja ld t det økonomiske 
grunnlag. I  Sverige var det basert på 2 og 4 øre pr. måned, i D anm ark 
på 5 prosent fra  de pensjonsberettigede og 5 prosent fra  Landsorgani
sasjonen. Vi benyttet oss da av henholdsvis 2 og 4 øre for halvt- og helt- 
betalende og 5 prosent i forsikringsprem ie fra  kassens medlemmer. D er
med m ente vi å være på den sikre sia, idet vi reknet med a t det ville 
komme inn en å rlig  prem ieinntekt av 10 prosent av sam tlige u tb e ta lte  
iønninger. Spørsm ålet oppsto om å få kassa godkjent av departem entet, 
for derved å få den innbetalte  premie fra tru k k e t i skatten. Jeg  kjenner 
for øvrig ikke til  annet enn a t dette  h ar væ rt godkjent av ligningsm yn
dighetene. P å  kongressen i 1938 ble det v ed ta tt følgende: Kongressen 
bemyndiger Landsorganisasjonens representantskap til  å foreta de end- 
ringer og suppleringer av pensjonskassas s ta tu tte r  som m åtte vise seg 
hensiktsm essig eller påkrevd i forbindelse med kassas godkjennelse av 
departem entet.» R epresentantskapet h a r således få tt  kongressens be
myndigelse til å foreta de forandringer og suppleringer som det finner 
nødvendig. Vi henvendte oss så til ak tu ar Olav Bøe med anm odning om 
å foreta en forsikringsteknisk berekning sam t å gjennomgå s ta tu tten e  
for å bringe på det rene i hvilken u tstrekn ing  disse m åtte suppleres 
eller endres for å stå  i sam svar med de krav de offentlige forsikrings- 
m yndigheter stiller. A k tuar Bøes berekninger fram går av den in n stil
ling som er seiidt representantskapets medlemmer. S iste berekning fra  
Bøe viser a t det forsikringstekniske underskudd i jan u ar 1938 var kr. 
2 260 726.81, siden er det øket med 190 000 kroner med 20 å rs  tjenestetid . 
E tte r  ak tu a r Bøes beregning må en ha en innskuddsprosent av 16.5. 
H ertil kommer i tillegg am ortisasjonskvoten av den m anglende premie-
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reserve. Hvis en fo ru tse tte r en sam let lønn for tillitsm enn og funksjo
næ rer i 1939 vil u tgjøre kr. 2 365 000.00, vil utg iftene t i l  pensjonsord
ningen stille seg slik:
16.5 prosent av kr. 2 365 000.00 = ...........................................  kr. 390 225.00
A m ortisasjonsbeløp av manglende i)remiereserve an s lå tt

ti l  ..............................................................................................  « 133 000.00

Kr. 523 225.00
H erav dekkes av

a) tjenestem ennene 6 prosent av kr. 2 365 000.00
kr. 141 900.00

b) Landsorganisasjonen, forbundene, av
delingene og sam organisasjonene 6
prosent av kr. 2 365 000.00   « 141 900.00

c) Landsorganisasjonen, 8 øre pr. må
ned for helt- og 4 øre pr. måned for 
halvtbetalende medlem, an s lå tt å 
kunne settes t i l  10 prosent av kr.
2 365 000.00   « 236 500.00

------------------------ « 520 300.00
Udekket kr. 2 925.00

Men selv med denne store inn tek t vil det gå 20—25 å r  før hele uu- 
derskuddet er opparbeidet. Vi har på grunnlag  av de forskjellige omsyn
som nødvendigvis må tas, fo re ta tt visse endringer med omsyn t i l  u tbe
ta ling  av pensjonene. Det e r nå sa tt 10 å rs  tjenestetid  for u tbetaling  av 
pensjon. D ette har vi m åtte t forandre til 20 å r og alderen e r  sa tt t i l  65 
år. P å  den annen sia har vi bedret pensjonen noe når det gjelder enker. 
Det er videre åpnet adgang for tillitsm enn og funksjonæ rer med kortere 
tjenestetid  til  å opptjene en tilsvarende avkortet jiensjon. E tte r  15 å rs  
tjenestetid  opptjener en 15/20 eller 3 /4  av full pensjon. E tte r  10 åi‘s 
tjenestetid  opptjener en 10/20 eller halvdelen av full pensjon. D ette ei
den viktigste reiluksjon som er fo re ta tt i ytelsene. I  første rekke gjen
nom denne endring har det vært mulig å få ne<lsatt den norm ale premie
inn tek t f ra  18 til  16.5 prosent av lønningsbudsjettet. A k tuar Bøe h ar 
overfor sty re t nevnt m uligheten av å utvide den tjenestetid  som skulle 
ti l  for full pensjon til  25 år, hvorved innskuddsprosenten ville kunne 
nedsettes y tterligere til 15.6 prosent. I  betrak tn ing  av de spesielle for
hold som im idlertid  gjør seg gjeldende i fagorganisasjonen h a r s ty ret 
ikke funnet det forsvarlig å t i lrå  en så sterk utvidelse av tjenestetida. 
Inntektsm ulighetene er fo reslå tt u tv idet ved følgende nye inntek tsposter: 
a) Landsorganisasjonens tilskudd h a r h ittil vært 4 øre pr. måned for 
heltbetalende og 2 øre pr. måned for halvtbetalende. S tyrets forslag 
innebærer a t dette tilskudd må fordobles så lenge inn til kassa er kom
m et i forsikringteknisk balanse, b) T illitsm enns og funksjonæ rers inn
skudd har h ittil  u tg jo rt 5 prosent av lønna. P rosentsatsen  foreslåes 
forhøyet til 6 prosent, c) Det foreslåes videre a t  sam tlige tils lu ttede 
organisasjoner til  kassa innbetaler 6 prosent av de beløp hver av dem 
betaler i iønninger til  stillinger og tillitsverv  som om fattes av pensjons-
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ordningen. D ette e r en lielt ny post. Oppgave over hva de 6 prosent vil 
medføre i m eru tg ift for organisasjonene e r e tte r de lønnsoppgaver som 
foreligger for 1938 omdelt til representantene, d) Da ijensjonskassa 
s ta r te t innbetalte sam tlige organisasjoner et engangs tilskudd på 10 
prosent av sine lønuingsutgifter i 1985. Senere h a r 2 forbund meldt seg 
inn i Landsorganisasjonen og dermed også i ijensjonskassa. Det er 
tru ffe t den ordning med begge disse forband, a t de har g å tt med på å 
betale e t tilsvarende engangs innskndd. S ty ret foreslår dette  fa s ts lå tt 
i lovene som alm innelig regel ved nyinnmeldelser, som også skal gjelde 
hvor tid ligere tilslu ttede organisasjoner oppre tte r nye stillinger Utenom 
d ette  er det nye u tk ast på en rekke j)unkter langt mer u tførlig  enn det 
gamle u tkast. Denne sida ved omarbeidelsen er i a lt vesentlig skjedd 
e tte r konferanse med den forsikringstekniske konsulent og har t a t t  sikte 
på å bringe sta tu llen e  for fagorganisasjonens pensjonskasse i sam svar 
med de regler som ellers gjelder for tilsvarende kasser og med de krav 
som stilles fra  det offentlige overfor kasser av denne a rt. I  dag er det 
304 lønnede tillitsm enn og 205 lønnede funksjonærer, en øking fra  m ars 
1936 på 120 medlemmer i kassa. Ved s ta rten  overtok kassa 18 pensjon
ister. I  dag er det 30 pensjonister i kassa. Ilad d e  en på et tidligere tid s
punkt t a t t  de her nevnte forskjellige forhold opp til d røfting  hadde kassa 
sjølsagt i dag s tå tt  bedre, om den allerede fra  s ta rten  hadde vært be
reknet på forsikriugsm essig basis.

Oniar Gjestehy: D ette e r i grunnen et nokså sørgelig kapitel å ta  
f a tt  på. Men det g år ikke godt an å skylde på noen enkelt. Vi h a r vel 
noen skyld alle e tter de vedtak vi i sin tid  h a r vært med på. Men når vi 
ser j)å utredningen nå, så reiser spørsm ålet seg slik for meg om dette 
representantskap har noen re tt  til å gjøre vetltak som så vesentlig for
andrer denne kasse. Vi erindrer det sirkulæ re som i sin tid  utgikk og 
som dannet grunnlaget for uravstem ningen over vedtektene fo r pen
sjonskassa. I  punkt b i § 4 kommer bl. a. en så vesentlig forandring  
som a t Landsorganisasjonen skal øke tilskuddet med 100 prosent. Men 
i tillegg hertil kommer så videre a t forbundene som en ekstraord inæ r 
u tg ift får disse 6 prosent å betale av sam tlige lønninger. Det er min faste 
overbevisning a t læ presentantskapet ikke bør ta  seg denne myndighet. 
Det e r faktisk  en helt ny pensjonskasse som her foreslåes opprettet. 
Spørsm ålet som derfor s traks melder seg er om det er rik tig  av represen
tan tskape t å fa tte  noe vedtak her. Det er e t spørsm ål om ikke saka på 
denne m åte må gå til sam tlige Landsorganisasjonens medlemmer på ny. 
E n annen ting  er sjølve det forhold a t alle de som her skulle ny te godt 
av denne kasse, nå må være med å øke sin innsats. Jeg  m ener a t  repre
sen tan tskapet er svært lite  m obilt ti l  å ta  noe standpunkt til dette. Hvis 
represen tan tskapet således som jeg mener det, ikke finner det rik tig  å 
ta  avgjørelse, så bør saka sendes tilbake til nemnda og a t den så søker 
å finne fram  til  en pensjonskasse som ikke bringer så store u tg ifte r selv 
om pensjonsbidraget skulle bli mindre.

Ernil TorkUdsen: Jeg  vil i likhet med Gjesteby si a t dette  er en be
drøvelig affære. Opprettelsen av kassa slik som den fan t sted var også 
egentlig im ot kongressens vedtak iallfall ved den form som saka ble 
u tsend t på. Y i  nedstem te i vårt forbund det foreliggende forslag for
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kassas s ta tu tte r. Med de store endringer som her gjøres kan jeg ikke tro  
a t representantskapet har noen som helst re tt  til å kunne pålegge for
bundene å betale ekstra  disse 6 prosent. Det er ingen av disse ting  her 
som det Iiaster med og beregningene er som det opplyses forsikringstek
niske. Pensjonskassas inn tek ter overstiger ganske betydelig utgiftene 
og en kan da vanskelig fo rstå  a t det skal haste så svært med dette. 
K ealiteten her e r a t aldersgrensen forhøyes fra  60 til  65 år. E n må altså  
i realite ten  ikke være over 45 å r n å r en blir valt som tillitsm ann , hvis 
en skal oppnå full pensjon. Ved siden av Landsorganisasjonens fordob
ling  av dens innskudd, kommer så forbundenes tilskudd. P å  den annen 
side kommer a t  enkepensjonene er nedsa tt fra  40 til  35 prosent. In n s til
lingen som sist ble u tsend t kan nærm est karak teriseres som lettsindig. 
Vi var ikke prinsip ielt imot, men vi var uenig i innstillingen slik som 
den blev fram lagt.

Em il N yhus:  Vi har behandlet denne sak i v årt forbundsstyre og er 
kommet til  det re su lta t a t det ikke la r  seg forsvare å gå inn for dette. 
E r  det nødvendig å foreta noen endring i pensjonskassa, så får en la det 
gå u t over pensjonens størrelse. D et er ingen tv il om a t  hvis kongressen 
hadde vist dette, så ville den ikke ha v ed ta tt opprettelse av kassa. Jeg  
tro r  det vil være vanskelig å kunne forsvare dette, særlig u t fra  den 
så mye om talte solidariske lønnspolitikk. Rekneskapene for kassa viser 
a t inntektene stiger og det er ingen øyeblikkelig fa re  ])å ferde. Vi vil 
foreslå a t  satsene senkes med 10 prosent og a t  vi beholder 60 årsgrensen. 
Jeg  opptar følgende forslag: § 3 a: 60 ])rosent endres til 50 prosent. 
§ 3 b: 40 prosent endres ti l  30 prosent. § 4. Satsene endres t i l :  5 å r 
15 prosent, 10 å r 20 prosent, 15 år 25 prosent, 20 å r 30 prosent. E n d rin 
gene tre r  i k ra ft fra  1. jan u a r 1940.» Vi må dog først få en  avgjørelse av 
represen tan tskapet om det virkelig kan ta  ansvaret fo r å sette innstil
lingen u t som vedtak.

Peder BirM landj Oslo: Jeg  var også en av dem som k ritise rte  det 
som fø rst forelå i denne sak, for en m åtte  nokså h u rtig  kunne se a t dette 
m åtte bære galt avsted. Im id lertid  vil det ikke være denne forsam ling 
verdig nå å oppheve denne kasæ . En må derfor se å finne fram  til  en 
utvei i denne sak. E n  skal også være merksam på a t e tte r hvert som vi 
u tse tte r dette  med å ta  s tandpunkt ti l  d e t fak tisk  foreliggende, så vil 
kassas stilling  bli ennå vanskeligere. De samlede u tg ifte r fo r organisa
sjonen vil bli de samme om forbundene hver enkelt hadde denne oppgave. 
Vi må derfor søke å komme fram  t i l  en ordning å løse dette  kollektivt. 
Vi kan ikke oppløse pensjonskassa. Vi må finne vei u t av krisa  og det 
vil være rim elig i den første tid  å si a t  en m åtte ha 25 å rs  tjenestetid  
for å oppnå full pensjon. Hvis en så med tida kunne gå ned t i l  20 år 
vilde det sjølsagt være bra og bety en ny fordel for kassas medlemmer. 
Jeg  vil også peke på det forhold a t innskuddet nå b lir tilbakebetalt 
et medlem som går u t av kassa før noen re ttighet ti l  pensjon er oppnådd. 
Det mener jeg er galt. Det burde ikke være adgang til  å få det hele u t
betalt.

B. Flood-Engehretsen, K ristiansand : K ettopp det B irkeland var 
inne på vil jeg for min del understreke. Pensjonskassa ble s ta rte t med 
18 p en sjo n i^er med en gang. H vor mye skulle organisasjonene ha inn-
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betalt for d isæ  for a t de kiiiiiie få sine i)eiisjoner ? A lt dette burde være 
ting  en skulle ha u treknet på forhånd. En inv iterte  jo forbundene til 
denne kassa, fordi det skulle bli billigere for forbundene som sådan. 
Det er dette  som er det vesentlige for mig her ved bedømmelsen av saka 
og det som jeg mener h a r betydning. Yi ødelegger nå vesentlige fordeler 
ved kassa, som f. eks. ved å forhøye aldersgrensen fra  60 til  65 år. F o r
bundene burde ha få tt  oj)pgaver på forhånd slik a t  de virkelig også 
hadde innbetalt til pensjonskassa det som forsikringsm essig m åtte til. 
Det er heller ikke rik tig  a t  forbundene ])å denne m åte fak tisk  har veltet 
byrdene over på medlemmene. Prinsi])ielt er jeg enig me<l (tjesteby og 
Torkildsen i a t vi vel neppe kan ta  noen avgjørelse her om disse ting. 
Jeg  er enig i a t saka utsettesi og a t en ser nærmere på dette  og så even
tu e lt forelegger det for neste fagkongress.

E m il  Torkildsen  foreslo: F orslaget om revisjon av fagorganisasjo
nens pensjonskasses lover u ts tå r  til avgjørelse på kommende kongress.

Erling K iil:  Jeg  tro r  det er rik tig  å ta  e t tilbakeblikk over kassas 
tilblivelse og s ta rt. Kongre.ssen beslu ttet en slik pensjonskasse, og det 
ble videre beslu ttet a t S ek re taria te t skulle utrede s})ørsmålet om sta
tu tte r . Disse s ta tu tte r  ble så ved ta tt ved uravstem ning b lant medlem
mene. Ved siste kongress forsto en a t disse lover ikke holdt og derfor 
ble det verltatt som stå r på 1. side her fra  S ekretariatet. D ette med 
pensjonskasser er et bedrøvelig kapitel overalt. I  Sverige blir de også 
nødt til nå å få kassa i forsikringsteknisk stand. De har et forsikrings
teknisk underskudd i dag  på 13 m illioner kroner. Det siimme er fo r
holdet i Danm ark. Vi er også inne på den samme linje i vårt land som 
våre naboland og hvor det gjelder om a t disse pensjonskasser bringes
1 forsikringsteknisk balanse. Det er også i vårt land  fremme lovforslag 
som i løpet av kortere eller lengere til  vil bli vedtatt. Kassens styre 
fa n t det derfor rik tig  å utarbeide en oversikt over disse ting. Den 1. 
jan u a r 1938 hadde kassa et forsikringsteknisk underskudd på kr.
2 260 726.81. I  å r er det 0])pe i 2.7 m illioner og hvert å r vil det stige 
med mellem 200 000 og 300 000 kroner. Vi vet hvordan det var med S ta
tens pensjonskasse og jernbanens, hvor S to rtinget h a r m åttet gi d irek te  
bevilgninger hvert år. Vi kunne ikke la det <lrive lenger med vår egen 
pensjonskasse. P å  tra ss  av nedskjæringene vil en se a t vi må op i 16.5 
prosent. N år det så tales om a t  en nedskjæring på de forskjellige satser 
av 10 prosent skulde k lare det, hva betyr så det?  Jo , a t en ville komme 
ned på en innskuddsprem ie av 14.9. Hvis en skal skjære ned slik så vil 
vi komme ned på en pensjon som vil være lik null. Det er sagt a t en bør 
u tse tte  saka. S jølsagt kan en det, men eii må da også være opmerksom 
på a t en i realite ten  u tsky ter dette  oppgjør til kommende slekter. Enten 
må en ta  forpliktelsene eller så oppheve kassa. Skal en u tse tte  å ta  fo r
pliktelsene, så vil jeg si a t  det var bedre å oppheve kassa. Jeg  tro r  det 
vil komme en verre dom over representantskapet om det u tse tte r saka, 
enn om det ta r  konsekvensen av det faktiske forhold a t kassa er opp
re tte t. Det er kongressen som har bemyndiget represen tan tskapet til å 
foreta de endringer som det finner nødvendige av omsyn til  spørsm ålet 
om departem entets godkjennelse av kassa.

Johan Ødegaard (Skog- og Landarbeiderforbundet) foreslo: Sekre-
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ta r ia te t pålegges til  neste representantskapsm øte å legge fram  en plan 
for avvikling av pensjonskassa.

Hatis Eriksen:  E n skulle ikke tro  a t det er svært mange i denne sal 
som er med og g ir sin tils lu tn in g  til  forslag om pensjonskassas nedleg
gelse. H eller ikke b lan t arbeiderne tro r  jeg det e r mange. Jeg  syns det 
er rim elig a t forbundene skal betale disse 6 pst. Ser vi tilbake på for
holdene slik som det tid ligere var, så var det ikke noe forbund som ikke 
på en eller annen m åte understø tte t de av sine tillitsm enn som gikk av. 
Da er det ikke noe urim elig i dette  meel 6 prosent. Jeg  synes også a t 
det var en rim elig ordning a t  jeg m åtte  betale 5 prosent av min lønn 
til  pensjonskassa. Det tales så meget om det forsikringstekniske under
skudd, men en h ar vel t a t t  noe godt i her? Det er meget sjelden a t en 
fagforeningsm ann kommer oj)]) i 80 å rs  alderen. En annen ting  er det 
om vi kan s itte  her og vetlta disse endringer. Det er e t spørsmål om det 
ikke er rik tig  å la  sek retaria te t se på de tte  ti l  e t senere represen tan t
skapsmøte og muligens til  kongressen.

A k tuar Olav Bøe: ^tfed premiereservesystem et forståes en ordning 
hvoretter det til enhver tid  e r balanse mellom kontantverdien av pen
sjonskassas fram tidige forpliktelser likeoverfor medlemmene på den ene 
side og kontantverdien av pensjonskassas fram tidige innskudd (fra 
medlemmene sjøl og fra annet hold) tillag t avsatte fond på den annen 
side. De avsatte fond må da være så store a t  de dekker kontantverdien 
av alle løpende pensjoner og av den pensjonsrett som de øvrige med
lemmene m å ansees å ha tjen t opp e tte r s itt medlemsskap i kassa. Premie- 
reservesystem et vil også bli fo rlang t av det offentlige når kassa skal ha 
offentlig stadfestelse. Som det vil huskes ble Oslo kommune for kort 
tid  siden av Regjeringa nektet godkjennelse på en ordning for kommu
nens arbeidere, som for en del var basert på utligningssystem ct. ^fyn- 
dighetene er således in teressert i å få en ordning her, derfor er det en 
vil fram  til  tilsyn  med disse kasser.

Johan Ødegaard: Jeg  har sa tt fram  forslag fordi jeg mener det her 
må skapes k larhet i de tte  om kassa kan nedlegges og om vi således kan 
gjøre d e tte  tilbaketog. Det er mange spørsm ål i den forbindelse. Det er 
jo heller ikke bare tillitsm ennene, men også funksjonæ rene som h a r re tt  
til denne kasse. Vi har nå en gang pensjonskasse og må behandle den 
forsvarlig. ?Jitt forslag er kanskje noe for positivt om nedleggelse, men 
jeg kan gjeime forandre på det. Omsynet er alene å ska])e klarhet.

P. Ødegård foreslo: § 4, punkt b og c, i det fram lagte forslag til 
lover vedtas. Pensjonens størrelse settes ti i  50 prosent av vedkommen
des lønn. D ette gjøres gjeldende fra  1. jan u ar 1940. — S ekre taria te t 
anmodes om å u trede saka og forelegge den til  avgjørelse for kommende 
kongress.

Bendik Øyan, Oslo: Det var nærm est sørgelig å høre på Gjestebys 
sjøloppofreise. Vi er alle mer eller m indre in teressert i denne kasse og 
hva innstillingen angår, så har representan tskapet tid ligere fa tte t ved
tak  som går vel så langt som dette. K assa har i dag vel 500 medlemmer 
og de h ar nå en gang gjort seg fortro lig  med denne kasse. De jeg h a r ta l t  
med og det er flere, har ikke h a tt  noe imot 1 pst. mer. Det var ikke noe 
si)ørsmål for dem, men verre var det om kassa n å r en kom fram  til det
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tid spunk t a t en skulle nyte godt av dette, ikke kunne liokle forp lik tel
sene. Jeg  ser av den fram lagte oversikt a t v å rt forbund b lir nr. 2, når 
det gjelder de 6  pst. av det som er u tb e ta lt i lønninger til  organisasjo
nenes tillitsm enn og funksjonæ rer for 1938. Jeg  er derfor oppmerksom 
på a t det er betenkelig av meg å anbefale dette. Men jeg gjør det fordi 
pensjonssaka er et s to rt sosialt gode, som vi a lltid  liar vært enig om å 
arbeide fram . Fagkongressen b a r penset dette  over ti l  representan tska
pet. E n må komme d it  lien a t en få r en virkelig pensjonskasse. Repre- 
sentanskapet kan med fu llt ansvar ta  konsekvensen av dette og avgjøre 
saka i dag.

Oniar Gjesteby: Jeg  tro r  Øyan må ha m isfo rstå tt meg litt. I  det 
fram legg som ble sendt forbundene om denne sak, var det fa s ts lå tt a t 
prinsippet var v ed ta tt i 1934 på fagkongressen om opprettelse av pen
sjonskasse. Men Sil ble det med 158 stemmer ved ta tt a t  saka vedrørende 
sta tu ttenes avgjørelse skulle sendes medlemmene t i l  uravstem ning. Og 
da er det et s to rt spørsm ål fo r meg om vi kan vedta så vesentlige fo r
andringer, som de vi her forelegges. Jeg  er enig i pensjonskassa, men 
en må behandle disse ting  forsvarlig. D et e r ingen ting  i veien for i dag 
å legge ned kassa. Det er penger nok å få tilbake og med renter. Men 
en skal være m erksam på a t det b lir verre og verre ettersom  tiden går. 
P å  den annen sida skal en være merksam på a t vi har kongressens ved
tak  om a t det skal være pensjonskasse. F orholdet var det da kassa 
s ta rte t a t  det rykket m ange tillitsm enn inn i den, som var lang t opp i 
åra, men som fikk grunnlaget bereknet fra  den tid  de ble an sa tt eller 
valgt første gang. V idere fikk vi så med en gang en rekke pensjonsberet
tigede overført kassa. Jeg  e r enig i de endringer som er fo re ta tt, men 
jeg mener a t  det er nødvendig å gå lenger. Men det må komme ru n d t 
t i l  organisasjonene, ti l  forbundene og foreningene, således a t en kan 
komme tilbake med disse i ryggen. Vi bør under alle forhold ha for- 
bxindsstyrene med oss. Jeg  vil foreslå: 1. Som en foreløpig ordning 
vedtas innstillingen med disse unnatak : § 4 c utsettes. I  § 7, punkt 1, 
endres 20 til  25 år. I  § 7, punk t 2, endres V»o til  V25. 2. Den oppnevnte 
nemnd får i oppdrag snarest å utarbeide n y tt framlegg, som blir å 
behandle av neste representantskapsm øte. Fram legget sendes de tils lu t
tede organisasjoner god tid  før representantskapsm øtet. — Ved å vedta 
innstillingen på denne m åte vil vi forhindre a t kassa påføres m erut
g ifter og en få r en rik tigere organisasjonsm essig avgjørelse.

Viggo Hansteen:  Jeg  tro r  ikke det er hensiktsm essig under denne 
d eb a tt å trekke fram  de enkelte bestemmelser. Spørsm ålet gjelder her 
om å ta  s tandpunkt ti l  sjølve fram legget fra komiteen. Jeg  har fo rstå tt 
det slik a t fagorganisasjonen er av den oppfatning a t de som h a r et 
lang t liv i organisasjonens tjeneste  skal ha pensjon, n å r de ikke m akter 
mer eller eventuelt går av tidligere, e tte r et lang t virke. Dm en derfor 
nedlegger denne kasse, så vil en nok på annen m åte stø tte  disse som 
går av. Jeg  tro r  represen tan tskapet bør gjøre seg k la rt n å r det gjelder 
de tall vi her figurerer med, a t u tg ifter av denne a r t  vil fagorganisa
sjonen ha å rekne med. N år det gjelder de forskjellige innlegg så har 
jeg heftet mig ved a t representantskapet ikke skulle kunne ta  dette  
ansvar. P å  det grunnlag  foreslår en så saken u tsa tt. K unne en komme
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bort fra  ansvaret på denne måte, bare ved å u tse tte  saken, så kunde jeg 
forstå  det. Men slik er det jo ikke. E n fo rtse tte r jo å få innbetalinger 
ti l  kassa og en sier til disse a t  de i sin tid  skal få pensjon og så blir 
Landsorganisasjonen på denne m åte anvarlig. U tsetter en det ti l  kon
gressen i 1941 så vil en ha atskillig  s tø rre  an ta ll lænsjonsberettigede. 
Vil en så på kongressen si a t  disse ikke kan gjøre rekning med lænsjon? 
Forbundenes landsm øter rekner jo med pensjonskassa. Ia llfa ll er det 
nødvendig gjennom dette  representan tskap  å få orden i dette. Komiteen 
mener ikke a t dette  er det fnllkomne. Det kan sikkert diskuteres. Mdii 
representantskapet må kunne fastslå  innledningen 0111 å komme fram  til 
en ordning som kan bringe balanse. En kan ikke la d e tte  drive ])å ube
stem t tid . Ytelsene kan sjølsagt også diskuteres. Det første vi m åtte  
gjøre da vi så kassens stilling  var å lieve aldersgrensen fra  60 til 65 år 
og tjeneste tida  fra  10 til 20 år. -Det kan være spørsm ål om ytterligere 
hevning av aldersgrensen. Vi har også d isk u tert spørsm ålet om hvordan 
underskuddet er oppstått. E n må her merke seg a t kassa med en gang 
fikk en rekke pensjonister, tillitsm enn som fikk ansiennitet f ra  første 
dag de var valg t i stillingene. Det ville ikke ha  væ rt m nlig for de 
enkelte forbund å dekke dette  underskudd. Jeg  vil så sterk t jeg kan hen
stille  til representan tskapet ikke å sette fagorganisasjonen i den gape
stokk som det blir. hvis dette  u tsettes.

P. Aasvestad, Oslo: Vi få r holde oss til  det reelle her nemlig komi
teens innstilling. Men jeg tro r  ikke det tjener noen hensikt å gå inn på 
noen endringer ved d e tte  høve. Det vil le tt kunne komme til å forkvakle 
det hele. Feilen er a t  vi forrige gang ikke hadde sakkyndig hjelp. Nå 
har vi få tt  den og re su lta te t er det som ligger foran oss. Jeg  vil im id
lertid  ikke være me<l på idag å ta  ansvaret for å stemme for denne inn
stilling  uten a t medlemmene har se tt dette. Tier er an tydet forskjellige 
forslag, bl. a. om kassens opphevelse. Men en skal ikke glemme de løpende 
pensjoner. E r det dekning til  dem? De må ha re tt  t i l  å fo rtse tte  sin 
pensjon. Det e r heller ikke rik tig  å fra ta  de .som har regnet med denne 
pensjon. Jeg  vil foreslå: «Forslaget utsendes til uravstem ning blant 
Landsorganisasjonens medlemmer og opptas til ny beliandling på neste 
representantskapsm øte.» Da vil en slippe kritikk  og uro i avdelingene 
som blan t merllemmene. Det er ikke rik tig  a t alle vi som er in teressert 
i denne kasse, i dag skal ta  stilling  til dette.

Strek  ble satt.
Johs. M. P. Ødegård: Det er 2 utsettelsesforslag - -  e t om utsettelse 

til  fagkongressen og et om å sende saken til  uravstem ning og så frem 
leggelse på neste representantskapsm øte. Kunne en ikke nå avgjøre det?

Olav Ilindahl:  Jeg  hadde tenk t mig a t S ekre taria te t e tte r  diskusjo
nen her i dag kunne se på saken til i morgen.

Peder Birkeland:  E nten  det nå gjelder u tsettelse eller en annen be
handlingsm åte av saken, så skal en vau-e oppmerksom på a t vår organi
sasjon ikke bare arbeider med det lønnsmessige, men også på det sosiale 
område. Det går ikke an  for denne organisasjon å løpe fra  ansvaret 
eller å si a t  den ikke m akter å skape oiden i dette  pensjonsforhold. 
H vordan ville ikke det virke u tad ?  Det vil i høy grad bli u tb y tte t mot
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organisasjonen. Vi må ta  konsekvensen av tid ligere vedtak og jeg vil 
henstille a t  en ta r  ansvaret nå  og får orden i disse forhold.

E m il Torkildsen: Det var sagt fra  Øyan og H ansteen a t n å r en fore
slår u tsettelse så var det for å løpe fra  ansvaret. Det er sjølsagt ikke 
rik tig . D et er k la rt a t  Landsorganisasjonen kan ta  ansvaret for s itt 
vedkommende, men den kan ikke vedta hvilke u ttellinger forbundene 
skal ta . Den kan ikke pålegge forbundene økonomiske u tg ifter på denne 
måte. H va ville f. eks. på den andre siden pensjonskassa og L ands
organisasjonen si hvis et forbundsstyre nektet å betale denne større 
ytelse? D et e r neppe noen som h ar adgang t i l  å  tvinge disse forbund. 
D et faktiske forhold er a t  vi tid ligere a lltid  pensjonerte våre tillitsm enn, 
men så var d e t d e tte  a t  vi skulle søke å få det mest mulig ensartet. Jeg  
vil anbefale u tsettelse  med den m otivering a t  representan tskapet ikke 
kan pålegge forbundene ytelser.

Josef Larsson: Fagkongressens vedtak går u t på å bringe pensjons
kassa i forsikringsteknisk stand, og d e t har komitéen søkt å gjøre og vi 
har sk jæ rt ned på flere kanter. Derim ot har vi ikke rø r t noe ved prosent
satsene n å r det gjelder pensjonene. Skal vi ha lænsjonskassa må yi 
bringe den i økonomisk forsvarlig stand. Vi kan ikke la det gli slik 
som h ittil. Det s tå r ti l  oss å bringe den i orden, eller så å oppheve den. 
Det siste h a r neppe noe for seg. Det e r  allerede pekt på a t forbundene 
tid ligere h ar sørget for sine tillitsm enn n å r de har g å tt av og 
vi vil d a  tjene på dette  å ha en fellesordning. Sjøl om det ser m ørkt u t 
nå, så ville det være rik tig  å ta  disse y telser så kassa kommer i økono
misk stand, slik som den må være. En kan sjølsagt d iskntere detaljene 
her, men representan tskapet h a r kongressens bemyndigelse n år det gjel
d er disse ting. Komitéen har alene u tfø rt det oppdrag den fikk av' fag
kongressen. Det er nå an tydet a t S ek re ta ria te t skal se på saken på 
ny og det er da ikke nødvendig å si noe mer. INIen en utsettelse  må ikke 
vare lenger enn til  neste representantskapsm øte som skal holdes i for
bindelse med tariffsituasjonen  og som så vidt jeg skjønner ikke b lir om 
så lenge.

Georg JacoM en, H alden; Det er n a tu rlig  a t en ikke er i mot sjølve 
pensjonssaken, men derfor må en kunne få d iskutere saken slik a t  det 
ikke blir en pensjonskasse som det s tå r s trid  om innen våre organisa
sjoner. Jeg  vil anbefale Gjestebys forslag.

I . B . Aase: D et har vært mange innvendinger og bem erkninger til 
komitéens forslag, og jeg vil ha sagt a t  det ikke er kommet uventet for 
oss i komitéen. Vi har lag t mye arbeide i dette for å nå fram  til  det 
re su lta t som foreligger. Skal en im idlertid  få en pensjonskasse som vil 
bli godkjent av S taten , vil en ikke slippe billigere enn det som her fore
slåes. Det var ennå flere tiug  som det fra departem entets side ble gjort 
bem erkninger til, men det ble fra fa lt, således bl. a. n å r det g ja ld t med
lemmer som går u t av kassa. K år det gjelder forbundenes tilbakebetaling 
av det forsikringstekniske beløp, som må til, så har vi d rø fte t også dette 
meget inngående i komitéen, men vi fan t det ugjennom førlig og også 
urettferd ig . De fleste forbund vil ikke kunne k lare å innbetale det beløp. 
N år det gjelder et spørsm ål som det å forhøye tjenestetiden fra  20 til 
25 år så vil det ikke bety så meget. Ikke mer enu ca. 0.9 pst. :Med 20 år
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16.5 pst., med 25 å r 15.6 pst. N år det gjelder eldre medlemmer som blir 
valgt til tillitsm enn, så sier vi i § 7, punkt 3: «Vil en organisasjon velge 
eller ansette som tillitsm ann  eller funksjonæ r en person som ikke kan 
oppnå f nil tjenestetid  e tte r  foranstående regler, har vedkommende 
organisasjon anledning t i l  å betale innskudd for de å r  som mangler. 
E tte rb e ta lin g  skjer i tilfelle med e t engangsbeløp som må erlegges sam 
tid ig  med a t kassens styre underre ttes om valget eller ansettelsen.» 
H ansteen var for øvrig inne på hvordan forbundene tid ligere alltid  
pensjonerte sine tillitsm enn, så det er ikke nødvendig fo r meg å komme 
nærmere inn på det puiikt. Jeg  har ikke noe i mot det av H indahl 
nevnte om å u tse tte  saka til behandling i S ek re taria te t og t i l  fram- 
leggelse for represen tan tskapet i morgen.

D ebatten ble dermed avslu tte t t i l  S ek re ta ria te t hadde se tt på de 
innkomne forslag.

M øtet ble s a tt  presis klokka 10.

FORMIDDAGSMØTET ONSDAG 27. SEPTEMBER
D irigent: Olav H indahl.

Sløtet ble sa tt })resis klokka 10.
Protokollen fra  gårsdagens etterm iddagsm øte ble re ferert ved sekre

tæ r Lars Evensen  og u ten bem erkninger godkjent.

F o rtsa tt hehandling av jKnsjonskassa.

Olav H indahl: E tte r  den disknsjon som ble fø rt igår, har sekre
ta ria te t se tt på saken og har enstemmig sln tte t seg til  Omar Gjestebys 
forslag. D ette er sålydende: 1. Som en foreløpig ordning vedtas innstil
lingen med disse unn atak : § 4 c n tsettes. I  § 7, punk t 1 endres 20 til 
25 år. I  § 7, punkt 2, endres ‘A’" ti l  V-®- 2. Den oppnevnte nemnd få r i 
oppdrag snarest å u tarbeide n y tt framlegg, som blir å behandle av neste 
representantskapsm øte. Fram legget sendes de tils lu ttede  organisasjoner 
god tid  før representantskapsm øtet.

E m il Torkildsen: U t fra  de foreliggende om stendigheter a t  Sekre
ta r ia te t  har g å tt med på Gjestebys forslag så skal jeg trekke m itt fo r
slag tilbake. Vi sknlle dog ikke h a tt med dette  om 25 å rs  tjenestetid . 
Det spørsm ål burde også u ts tå  ti l  senere behandling.

Olav H indahl: Det vil være full anledning til for nemnda å se på 
alle spørsm ål i denne forbindelse.

Johan Ød-egård (Skog og L an d ): Jeg  er fram leis av den bestemte 
oppfatning a t avvikling av kassa var det beste. Men jeg er oppmerksom 
på a t det ikke er lo ja lt og skal derfor trekke m itt forslag tilbake. Jeg  
går n t fra  a t det b lir høve til å læhandle saka i alle forbnnd.

Omar Gjesteby: Forslaget går xit på a t det skal være en foreløpig 
ordning. Det gjelder å stanse den utvikling vi nå ser med kassa, med 
de stadige større  forsikringstekniske nnderskudd. N år en f. eks. i kom
munen skal ta  inn folk som er over 35 å r  så behandler en i hvert enkelt
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tilfelle om vedkommende sjøl skal innbetale premien slik a t  lian b lir 
fu llt pensjonsberettiget. Nemnda har fnll adgang til  å gjennomgå alle 
forhold.

Ilans  Eriksen:  Jeg  kan ikke fo rstå  a t S ek re taria te t har kunnet 
slu tte  seg til  Gjestebys forslag. I  mellomtida vil det a ltså  på denne 
m åte bli en forandring  i vedtektene. Det b lir jo bare e t halvt år, så vil 
vi få saka tilbake til ny behandling. Jeg  vil foreslå: F o randring  i 
pensjonskassa sendes tilbake til  nemnda og opptas til endelig behand
ling på føivstkommende representantskapsm øte.» Jeg  synes det er 
meningsløst å ha en m idlerlidig ordning. Da bør vi ta  hel utsettelse.

Em il N yhus:  deg op{)rettholder m itt forslag og jeg finner det enn 
mer rik tig  nå. T ror dere a t de får medlemmene med på dette  u ten å yte 
noe sjøl? Medlemmene vil nok komme til å følge godt med i denne sak. 
Det er g itt a t de som skal ha j)ensjonen må gi noe kjøp. Vil de ha kassa 
ødelagt så gå med på Gjestebys forslag. Tal.s forslag var følgende: 
«§ 3 a: 60 pst. endres til  50 pst. § 3 b: 40 pst. endres 111 30 pst. § 4. S at
sene endres ti l:  5 å r  15 pst., 10 å r 20 pst., 15 å r 25 pst., 20 år 30 pst. 
E ndringene tre r  i k ra ft fra  1. jan u a r 1940.»

William Andersen, S tavanger: Det e r u re ttfe rd ig  å forlenge tjeneste
tid a  fra  20 til  25 år. Jeg  vil stemme i mot Gjestebys forslag.

B. Flood-Engehretsen, K ristiansand : Jeg  hadde funnet det mer 
rim elig om S ekre taria te t hadde opprettho ld t sin innstilling  og så m uli
gens subsid iæ rt ha t a t t  opp Gjestebys forslag. E n burde få en avstem 
ning over det som er sjølve p rinsippet her. Det skulle jo være m ulig i 
løpet iiv noen m åneder å få b rak t dette i orden.

I. B. Aase: Jeg  har tid ligere s lå tt fast a t  det viktigste nå ikke er 
spørsm ålet om fra trekk  i inntektsbeskatningen for den premie en betaler 
ti l  pensjonskassa, men å få kassen i forsikringsteknisk balanse. Jeg  kan 
være enig med Torkildsen i a t  når saken nå skal tilbake til komitétm, a t 
tjenestetiden ikke nå økes, men a t nem nda få r  se på dette som de øvrige 
ting  som er nevnt under debatten. Som stillingen ligger an kan jeg ikke 
tilrå  annet enn a t  saken tilbakesendes og a t en u tse tte r også dette 
med 25 år.

Bernhard Berentsen, Bergen: Vi var av den oppfatning a t  kassa 
burde nedlegges, men som H ansteen sa, så er det slik a t fagorganisa
sjonen tid ligere a lltid  gikk til  bevilgning av pensjoner for de av sine 
tillitsm enn som gikk av. Det som har ødelagt pensjonskassa er a t  den 
straks ved s ta rten  overtok 18 pensjonister. .Jeg vil henstille t i l  nemnda 
å u trede spørsm ålet om ikke disse burde føres tilbake til  vedkommende 
forbund, eller finne en eller annen form der.

S trek  ble satt.
Erling K iil:  Meningen med komiteens fram legg er bare det å få 

pensjonskassa i holdbar stand slik a t de som blir berettiget til pensjon 
også virkelig få r den. Konsekvensen av den førte  deba tt i går var a t 
det blev altfo r dy rt for de enkelte forbund. F orslaget til Gjesteby går 
u t på a t rej)resentantskapet vedtar disse lover med de unn tak  som er 
nevnt og som det særlig har vært uenighet om, også her på møtet. En 
vil dermed ikke u tskyte de ting, som kan forbedre kassas stilling. Komi- 
téen må sjølsiagt se på sam tlige paragrafer, både når <let gjelder ytelser
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og nytelser. Komiteen vil også være merksam på den fø rte  deba tt her 
og så får vi komme igjen om 3— 4 månerler og da få den endelige debatt.

Bendik  Øyan: Jeg  beklager a t jeg ikke kan være enig i S ekre tariatets 
nye forslag her når det bygger på Gjestebys forslag. Som saka ligger 
an har en ikke annet å gjøre enn å u tse tte  det hele til  neste represen
tantskapsm øte. Det går ikke an å plukke u t enkelte p arag ra fer her. 
S ekre taria te ts oprinnelige innslilling  ville e tte r min oppfatning ha b litt 
v ed ta tt av representantskapet.

Georg Sørehø, Bergen: Jeg  stem te mot forslaget om en ]>ensjons- 
kasse. Det ville ha vært bedre om en hadde begynt nedenfra, med alders
trygden og passende tillegg og så sm ått om sen bygd det oppover, deg 
tro r  det er rik tig  a t vi ser disse ting  i sam svar med hva medlemmene 
g ir u ttry k k  for. D erfor e r det rik tig  å u tse tte  saka og la medlemmene 
få se på den i sin helhet.

Etnil Torkildsen: Jeg  vil stemme for ITans E riksens forslag. E t 
vedtak etter Gjestebys forslag er ure ttferd ig . Hvor mange tillitsm enn 
blir ikke ram m et av det?

P. Åsvestad:  Jeg  var i går fn llt j)å det rene med a t kongressen hadde 
g itt represen tan tskajæ t bemyndigelse ti l  å ordne med d e tte  og jeg hadde 
også stem t for innstillingen hvis jeg dermed hadde vist a t saka var i 
orden. Men det er den ikke. Jeg  er fornøyd med sekretaria te ts  nye inn
stilling  og trekker m itt forslag tilbake.

Øystein Marthinsen:  Hvis saka likevel skal u tsettes så styrker det 
ikke kassa å vedta Gjestebys forslag. Skal det være noen styrkelse så 
er jeg enig i Form erforbundets forslag, som begrenser ])ensjonene oppad. 
E r det for øvrig så nødvendig med d e tte  å ha departem entets godkjen
nelse? Kassa har jo h ittil  innfridd  de krav en h ar s tilt  til den. Jeg  vil 
im idlertid  s tø tte  forslaget om sakas u tsettelse og faller det vil jeg 
stemme for Form erforbundets forslag, som betyr en vesentlig styrkelse 
av kassa.

Rudolf Eriksen:  Jeg  tro r  representan tskapet gjør re tt  i å  være 
merksam på medlemmenes oj)pfatning i denne sak. Bensjonskassa e r 
ikke populær b lan t medlemmene og ennå m indre populær vil det bli n å r 
medlemmene b lir bekjent med d e lte  underskudd. Det beste ville være å 
legge kassa ned. Jeg  vil stø tte  N yhus forslag for på den m ate å  styrke 
og bedre kassas stilling. Keduser kassas yteler.

ITans Eriksen:  Vi var s te rk t i tvil om hva vi kunne vedta i denne 
sak. Men jeg hadde ikke kunnet tenke mig a t en kunne sette alders
grensa opp til 65 år og tjenestetida ti l  20 eller 25 år. Det rik tige vil være 
å u tse tte  hele saka til neste represenlantskapsm øte.

Votering: H ans E riksens utsettelsesforslag ble ved ta tt mtul s to rt 
flertall.

P u n k t  3 B : Søknad fra  TTalvard Olsen om å få en ordning 
med pensjonskassa.

Olav ITindahl: D et h a r vært atskillige konferanser med H alvard  
Olsen om denne sak. En kunne gjerne ha sagt a t den burde væ rt t a t t  opp 
på forrige kongress, men av omsyn t i l  H alvard  Olsen ble det ikke gjort.
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D et har im itllertid vært en rekke konferanser naed ham, likesom  der 
foreligger følgende skriftveksling:

Oslo den 5. ju n i 1939.
S ek re ta ria te t fo r A rbeidernes Faglige L andsorganisasjon, her.

Fagkongressen i 1934 (den try k te  protokoll s. .589—90) beslu tte t e tte r  fo r
slag f ra  Valg- og budgettkom itéen å  Ivevilge meg en årlig  pensjon på kr. 5 000.00. 
B eslutningen ble f a t te t  med s to r t  f le rta ll, m indre ta lle t s tem te  fo r e t m indre beløp 
pr. å r  og a t  pensjonen skulle ha en v a righe t i kongressperioden.

Siden 1. ju li 1937 h a r  jeg  ikke hevet noe av  den bevilgede pensjon. G runnen 
fo r de tte  v a r ikke a t  jeg  gav avkald  på min re t t  ti l pensjonen, men fo rd i jeg av 
Oslo B ysty re  ble va lg t ti l stillingen som fo rm ann fo r Oslo A rbeidsnem nd. S til
lingen v a r lønnet med kr. 9 000.00 pr. å r  og valget g ja ld t 4 år, a ltså  tll 1. ju li 
1941. Stillingen e r ingen fa s t tjene.stem annsstilling som b ere ttiger t i l  pensjon 
eller an d re  tjenestem annsre ttigheter. D essuten ble det gjensidig ta t t  det forbehold 
a t  jeg  kunne f r a tr e  stillingen fø r valgperioden v a r utløpet, om jeg ikke v a r skikket 
fo r arbeidet. Jeg  v a r som k je n t en u ts li tt  m ann da jeg gikk av  på kongressen og 
jeg  v isste ikke sikkert om jeg evnet den oppgave som den nye stilling  påla  meg. 
Min s tilling  som form ann i A rbeidsnem nda er således i høy grad  av  m idlertid ig  
a rt. D et e r  derfo r av  sto r in teresse  fo r meg å  få  min pensjon hos L andsorganisa
sjonen i «ordnede forhold».

J u r is te r  h a r  sag t meg a t  jeg er fu llt  b erettiget ti l å heve i>ensjonen, som 
kongressen h a r  g it t meg ubetinget, in n til der er tru f fe t  en friv illig  ordning på 
annen  m åte. D et er for å  tre ffe  en  friv illig  ordning a t  jeg  sender de tte  brev til 
S ek re ta ria te t.

Jeg  hadde d a  te n k t meg følgende:
L andsorganisasjonen u tb e ta le r meg pensjonen f ra  1. ju li 1937 til 1. ju li 1939 

med kr. 10 000.00 —  t i  tusen  kroner.
Av d e tte  beløp f ra g å r  d e t tap  som  L andsorganisasjonen  hadde i 193,5 ved 

salg  av  m in le ilighet i  -4.s «Løkkehusene», Schivesgt. 6, og som S ek re ta ria te t av 
skrev. D et resterende beløp b lir in n sa tt på min konto i A rbeidernes Landsbank. 
B eløpet vil bli beny tte t ti l å  be ta le  g jeldsforp lik telser som for det vesentlige sky l
des kausjonsansvar som jeg  pådro  meg i den tid  jeg var tillitsm ann  i Je m - og 
M etallarbeiderforbundet og Landsorganisasjonen. D isse fo rp lik te lser d re ie r seg 
om ca. kr. 5 000.00.

F ra  1. ju li d . å. b lir  min jpensjon med s i tt  fu lie  årlige  beløp å  innbetale  til 
den av L andsorganisasjonen  opprettede pensjonskasse fo r tillitsm enn  og funksjo 
næ rer, hvis d e rtil g is anledning, og a t  jeg  n å r  jeg  fa lle r  tilbake  på  pensjon, få r  
denne u tb e ta lt gjennom  pensjonskassa.

K an  denne ordning komme i stand , vil der f r a  min side så lenge jeg  er 
arbeidsdyktig  og kan  skaffe  meg arbeid  som er lønnet med m er enn  pensjonen 
utg jør, ikke bli g jo r t noe k rav  på å  få  den u tbeta lt, sjøl om årene  skulle bli mange.

Som det vil fram gå av  ovenstående tils ik te r  jeg  å  få  en i>en.sjon.«ordning 
i stand  som kan  s tille  meg på noe næ r sam m e fo t som de øvrige tillitsm enn e r 
komm et ti l  på  en senere dato  og som slipper å  m otta p ro testreso lusjoner n å r  de 
h a r s l i t t  seg u t i o rgan isasjonsarbeid  og går av  med pensjon.

I  håp om ot snarlig  og velvillig svar 
med so lidarisk  hilsen

H n l v a r d  Olici t .

26. ju n i 1939.
I le r r  H alvard  Olsen, Oslo.

D itt brev av  5. ds. angående den pensjon som ble innvilget deg av  kongressen 
i ]9;14, ble l>ehandlet i S ek re ta ria to ts  m øte 23. d.s. S ek re ta ria te t fa n t ikke å kunne 
godta det fo rslag  du stille r og tok vedtak om å legge saka fram  fo r rep resen tan t
skape t nå  tll høsten.

Med so lidarisk  hilsen
Sekretariatet.
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Oslo den 5. septem ber 1939.

A rbeidernes Faglige L andsorganisasjon, Fo lkets H us, Oslo.
Id e t jeg  viser ti l personlig  konferanse den 18. au g u st i a r  ^ m t  følgende 

] septem ber med form annen, h e rr  Olav H indahl, og kassereren , h e r r  A ase og 
D eres s W v  av 1. septem ber, ved lag t u tk a s t t i l  fo rslag  fo r re p re se n ta n t^ a p e t, 
ti lla te r  leg  meg vedlagt å  oversende S ek re ta ria te t e t n y tt fo rslag  ti l o ie rw ie lse .

F o r så  v id t S ek re ta ria te t og rep resen tanskape t b ifa ller de tte  er m itt  fo rslag  
i .skriv av .5. ju n i d. å. å  b e trak te  som ikke skrevet.

Med so lidarisk  hilsen  H alvard  OUcn.

H alvard  Olsens pensjon.
K ongressen i 1934 beslu tte t e tte r  fo rslag  f r a  Valg- og budsjettkom itéen  a 

lævilge H alvard  Olsen en årlig  pensjon på  kr. 5 000.00.
F ra  1 ju li 1937 ti ltrå d te  H alv ard  Olsen stillingen  som fornm nn fo i Oslo 

\rbe idsnen ind  med årslønn av  k r. 9 000.00. S tillingen e r  en om budsstilling med 
'valg av  Oslo B ystyre  med 4 å r  a d  gangen. D en b ere ttiger ham  ikke til pensjon

C i 'SiSrCSVtrt «e gi„t M ̂  «...r l.m.
noen pensjon. H an  h a r  b e trak te t sin lønn å  ligge pa  et n ivå som tillo t ham  å la

sin d rø fte t hvordan  en skal forholde seg med H alvard  Olsens
pensjon i tilfe lle  han  b lir arlieidsledig  e lle r m å slu tte  som fo rm ann  i Oslo Ar-

beidsnemnd^riat^^t gjør fram legg t il  representantskapet om såd ant vedtak: 
R epresentantskapet e r  en ig  i a t det i sam svar
1934 u tb e ta le r H alv ard  Olsen en pensjon av  kr. 5 000.00 pr. å i f i a  den tid  
han  av  en e ller annen  grunn  er u ten  beskjeftigelse. ^
I  tilfe lle  H alvard  Olsens død, vil hans r e t t  t i l  pensjon ga over ti l haus hu stru  
med o/io av kr. 5 000.00 så  frem t hun  overlever ham  og ikke iniigar n j t t  
ekteskap.

1.

2 .

A rbeidernes Faglige L andsorganisasjon. H e rr Olav H indahl, Oslo.
Som sv a r på D eres brev av 20. septem ber d. å. viser jeg ti l m itt brev av

5. septem ber ved lag t u tk a s t ti l vedtak. ,  , « , .
Jeg  m eddeler sam stundes a t  jeg ikke kan  gi noen forhåndsgodkjenning a \  

S ek re ta ria te ts  fram legg, m en forbeholder meg å  reise denne sak  n a r  I'»®®®'-' 
meg og på  den m åte jeg  finner tjenlig . .Teg viser fo r øvrig til m ine m untli„e be 
g runnelser ti l fo rm annen og kassereren .

Oslo, den 23. septem ber 1939.
Med solidarisk  hilsen H alvard OlseiK

Selcretariatets  in n stillin g :
Ivoiigresspii i 1934 besluttet etter forslag fra valg- og bndsjettkoini- 

téen å bevilge Halvard Olsen en årlig pensjon på It . 5 000.00.
Da Halvard Olsen den 1. juli 1937 ble valgt t i l  formann for Oslo 

Arbeidsnemnd opphørte Landsorganisasjonens utbetaling av pensjonen.
Den stilling  H alvard Olsen nå innehar, berettiger ham im idlertid  

ikke t il pensjon eller andre tjenestem annsrettigheter.
Spørsm ålet om utbetaling av Halvard Olsens pensjon kan derfor 

bli aktuelt på'ny hvis han av en eller annen grunn må slu tte  sitt arbeid.
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S ekre taria te t liar d røfta deii situasjon som kan oppstå i tilfelle 
H alvard  Olsen blir arbeidsledig eller må slu tte  som form ann i Oslo Ar- 
beidsnemnd.

S ekre ta ria te t foreslår a t representantskapet fa tte r  dette  vedtak an
gående H alvard  Olsens pensjonsforhold:

1. R epresentantskapet e r enig i a t det u tbetales H alvard  Olsen en 
årlig  pensjon på lir. 5 000.00 fra det tidsrom  han av eii eller annen 
grunn er uten beskjeftigelse. R epresentantskapet er videre enig i 
a t så frem t H alvard  Olsen avgår ved døden har sek retaria te t fu ll
m akt til å ordne med en j)ensjon fo r fru  H alvard  Olsen.

2. Pensjonen ulbetales til Halvard Olsen persionlig inn til en fagkon
gress eventuelt i beslutnings form m åtte fa tte  et n y tt vedtak i denne 
saks anledning.
Omar Gjcstehy; Det l)urde ha vmrt vist noe mer høflighet fi*a Olsens 

side i en sak som denne. E tte r  den stilling  H alvard  Olsen nå innehar 
så vil jeg ikke være med på å gi noe tilsagn. Jeg  vil foreslå: Spørsm ålet 
om pensjon til H alvard  Olsen, hvis han igjen blir helt eller delvis ai'- 
beidsledig, u tsettes inntil spør.smålet blir ak tuelt.

Nic. Næss: Jeg  kan e tte r  H alvard Olsens svar ikke opprettholde 
m itt st<in<lpunkt og vil anmode om a t  sek retaria te t må få anledning til 
å se på saka på ny.

Peder Birkeland: Det er helt n a tu rlig  a t han leagerer, når han ser 
a t  sekretfuuatet ikke ta r  omsyn til hans h u stru  og sier hva hun skal 
ha i pensjon, for det tilfelle hun overlever ham. Vi bør innrømme pen- 
sjon ogsa til hans hustru . Det er vel derfor den noe b itre  skrivelse kom
mer fra H alvard  Olsen.

/. B. Aase: Da H alvard  Olsen ble an sa tt som fastlønnet form ann i 
A rbeidsnem nda med en årslønn av kr. 9 000.00, anså vi det som en selv
følge a t den av kongressen løyvetle lænsjon opphørte fra den tid  Halvard 
Olsen ti lt iå d te  denne stilling. A år det gjelder spørsm ålet om jjensjon 
hvis han fra tre r  sin nåværende stilling, er sek re taria te t — som det sees 
av innstillingen — enig i a t pensjon b lir u tb e ta lt fra  samme tidspunkt. 
S ek re taria te t har også g å tt med på a t s])ørsmålet om j)ensjon til H al
vard Olsens h nstru  o]>])tas til d rø fting  hvis det skulle inntreffe a t H al
vard Olsen dør før henne. Jeg  anser det u rik tig  a t man på det nåværende 
tid spunk t fa s tse tte r denne pensjons størrelse. Personlig  mener jeg a t 
den bør bli beregnet som for {ænsjonskassa bestemt. R lir innstillingen 
ved ta tt er jeg ikke i tv il om a t H alvard  Olsen vil godkjenne denne. Hvis 
H alvard Olsen, mot formodning, ikke vil godkjenne den tru fn e  ordning 
bør pensjon for H alvard  Olsen bortfalle.

Elias J olan: Jeg  mener det ikke er under representan tskapets ver
dighet a vedta sekretariate t»  innstilling. H an var Landsorganisasjonens 
form ann i en vanskelig tid. A t han kunne ta  feil er jeg oppmerksom på, 
men det kan og.så andre. Jeg  kan også fo rstå  a t H alvard  Olsen framleis 
kan ha en viss b itterhet, men det behøver ikke vi ha. Vi liar råd  til å vise 
storsinn. Beslntningen av 1934 binder organisasjonen slik a t den kan 
ikke omgjøres. H alvard  Olsen burde ha sagt fra  om hvad der ligger i 
hans forbehold. Jeg  mener det er rik tig  a t represen tan tskapet vedtar 
sekretaria te ts  forslag. Jeg  sa i sek retaria te t a t en burde også fastse tte

hans h u stru s pensjon, men e tte r  sam tlige de u tta le lser som fa lt  fra  
sekretaria te ts  medlemmer, så fan t jeg det ikke nødvendig.

Erling Kvil: S ek re ta ria te t meiite a t  også fru  H alvard  Olsen skulle 
ha pensjon, hvis hun overlevde sin mann. S ekre taria te ts innstilling  er 
rik tig  og rettferd ig . Jeg  vil foreslå a t sekretaria te ts  innstilling  få r føl
gende innledning: «R epresentantskapet vedtar følgende ordning for 
H alvard  Olsens frem tidige pensjon under foru tse tn ing  av a t  H alvard  
Olsen sjøl aksepterer ordningen.»

E m il  Nyhus:  Det er rik tig  a t  H alvard  Olsen har væ rt form ann i 
Landsorganisasjonen. Ingen glemmer det. Men det skader ham å  opptre 
slik. Jeg  vil ikke i dag være med på å vedta noe, men u tse tte  det t i l  det 
b lir ak tuelt for ham eller hans kone.

Konrad Nordahl:  Det var i valg- og budsjettkom itéen enstem m ig
het om a t han skulle ha en god pensjon. Vi ble i S ek re ta ria te t a tskillig  
overrasket over slik som H alvard  Olsen ville ha det, a t han skulle ha 
pensjonen sjøl om han var i stilling. A år det er hans oppfatning, så 
kan vi fo rstå  haus brever. Men vår oppfatn ing er ikke den samme. Jeg  
vil anbefale S ekre taria te ts forslag. Det jeg tro r  H alvard  Olsen reagerer 
overfor er det forbehold vi h ar t a t t  om fagkongressen og ikke det om 
hans hustiai. Vi skal være så store a t  vi vedtar innstillingen.

Martin Tranmæl: Jeg  vil t i lrå  å vedta S ekre taria te ts forslag med 
det forbehold a t H alvard  Olsen godkjenner det.

Karl Tømmerås: Jeg  tro r  vi få r avvente å ta  den dom som vil 
komme. Det vil bli en m oralsk dom over H alvard  Olsen. Vi kan ikke 
fire  her. Jeg  stem m er for Gjestebys forslag.

Btrek  ble sa tt.
Ole Andersen Kiste:  Jeg  er enig med B irkeland her n å r det gjelder 

H alvard  Olsens kone. Det er le tt å fo rstå  a t han er b itter. Hva er det 
egentlig som skiller mellom S ekre taria te ts  innstilling  og det H alvard  
Olsen m ener? Det er bare spørsm ålet om enkepensjonen som gjenstår 
og kan vi ikke da fastse tte  den til (iO pst. av pensjonen?

Olaf Bruås, Trondheim : A år det gjelder H alvard  Olsens pensjon 
så var jeg på fagkongressen i 1934 enig 1 en pensjon av 5 000 kroner. 
Det opprinnelige krav om a t han vil ha denne pensjon sjøl om han er 
i arbeid, er b o rtfa lt såvidt jeg forstår. Vi kan vise forståelse og respekt. 
Hkulle det inn treffe siiørsmål om enkepensjon, så vil S ek re ta ria te t be
handle det med forståelse og gå inn for det.

Omar Ojestehy: Med S ekre taria te ts forslag så vil H alvard  Olsen 
kunne få en pensjon som er større  enn den de øvrige tillitsm enn i Lands
organisasjonen få r n år de går av. Jeg  reagerer mot denne frem gangs
m åte fra  H alvard  Olsens side.

Ole M. Johansen:  Det var i sin tid  sterk t delte meninger om denne 
pensjon til  H alvard  Olsen. H an vil derfor ikke komme t i l  å tjene noe 
på dette å drive ju riste ri.

Peder Birkeland:  Det gjelder her å gi pensjon til  H alvard  Olsen 
livis han av en eller annen grunn b lir arbeidsledig og videre a t  han vil 
ha fa s ts lå tt dette  med enkepensjonen. Det er der truselen  om re ttssak  
gjelder. Jeg  opp tar et forslag som er i sam svar med H alvard  Olsens 
antydede.
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R. Eriksen  foreslo: I tilfelle fru Olsen overlever Halvard Olsen 
blir bun å utbetale en penSjon overensstemmende med den til enhver 
tid fijeldende sats for enkepensjon i Landsorganisasjonens pensjons
kasse. — Denne ordning betinges av Halvard Olsens godkjenning. —  
Forslaget var fremsatt etter strek.

Nic. Næss: Halvard Olsen kan overhodet ikke reise rettssak på 
spørsmålet enkepensjon, for om det har ikke kongressen sagt noe. Det 
var til Halvard Olsen kongressen bevilget pensjon. Jeg kan stemme for 
forslaget under den uttrykkelige forutsetning som ligger i Kiils forslag.

Elias Volan: Vi ønsker sikkert ingen å prosedere med Halvard 
Olsen. Vi vil ha en ordning.

Votering: Omar Gjestebys forslag ble forkastet med stort flertall. 
— Sekretariatets innstilling ble vedtatt med stort flertall. K iils for
slag til innledning ble vedtatt mot 3 stemmer.

Punkt 3 c: Anke fra Jern- og Metallarbeiderforbundet 
over at forbundets medlem Rannvig ikke er opptatt 
i Pensjonskassen.

I. B. Aase: Den 6. desember drøftet styret spørsmålet om opptaking 
av Ranvig i pensjonskassen. Ranvig har i flere år vært kasserer i Instru- 
mentmakernes Forening hvorfor han har mottatt et mindre honorar. 
Søknaden gikk ut på at Ranvig ble tilmeldt pensjonskassen fra 1. januar 
1938 og hans ansiennitet ble tilbakereknet fra 1926. Ranvig hadde da 
søknaden forelå oppnådd en alder av 68 år. På grunn av den høye alder 
var styret av den oppfatning at Ranvig neppe ville oppnå rettigheter 
i pensjonskassen, idet opptakingen i pensjonskassen og berekningen av 
hans ansiennitet ville bli fra 1. jannar 1938. Imidlertid var foreningen 
av den oppfatning at der i samsvar med pensjonskassens vedtekter ikke 
var adgang til å nekte Ranvig medlemsskap. I  denne sin oppfatning 
måtte pensjonskomitéen gi foreningen medhold hvorfor komitéen —  
etter fornyet søknad, innstilte på at Ranvig blir opptatt som medlem 
i pensjonskassen fra 1. januar 1937 og med ansiennitet fra samme tids
punkt. Xår vi ikke kunne godkjenne at ansienniteten blir ført tilbake 
til 1926 er dette begrnnnet i at stillingen ikke kunne ansees som en helt 
lønnet stilling. For 1926 og 1927 hadde Ranvig en godtgjørelse av 
kr. 800.00 pr. år. Denne steg suksessivt således at den fra 1. jannar 
1937 er fastsatt til kr. 3 000.00 pr. år. Med denne lønn anså komitéen 
stillingen som fullt lønnet. Da komitéens innstilling ble drøftet i styret 
ble den med 7 mot 3 stemmer vedtatt forelagt representanskapet til av
gjørelse. Jeg vil anbefale komitéens innstilling — som går nt på at 
Ranvig opptas som medlem av pensjonskassen med ansiennitet reknet 
fra 1. januar 1937 og med plikt til å betale innskudd til pensjonskassen 
fra samme tidspunkt — vedtatt.

Konrad NordaJil: Vi fant s.aken så tvilsom særlig under hensyn
tagen til pensjonskassens stilling, at vi meinte det var riktig å forelegge 
saken for representantskapet. Jeg kan stemme for innstillingen.
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Bernhard Berentsen, Bergen: Han er altså 68 år og vil neppe komme 
opp i pensjonsberettigelse. Xår det gjelder et forhold som dette, så må 
Jern- og Metallarbeiderforbnndet knnne gi en så trofast tillitsmann en 
pensjon. /

Josef Larsson: Forholdet var det at han hadde rett til å komme 
inn i kassen som andre. Det er flere andre som er kommet inn i kassen 
i høy alder uten at en tok hensyn til om vedkommende sto i den eller 
den lønn. Forsinkelsen skyldes forskjellige årsaker og det skal ikke 
skade mannen.

Bernhard Berm tsen:  Jeg vdl foreslå at saken oversendes den 
nemnd, som arbeider med pensjonskassen.

Emil Torkildsen: Var han kommet med fra 1. januar 1937, så ville 
ingen gjort opphevelse.

Hans Fladehy: Da saken ble behandlet i Sekretariatet var det to 
tilfeller det gjaldt, et fra Jern- og Metallarbeiderforbundet og et fra 
oss. Den gang meinte Larsson at vår mann var ikke berettiget, men 
derimot hans. Loven sier intet om fortjenesten, men jeg var imot å ta  
inn folk i så høy alder.

Josef Larsson: Det går ikke an å trekke sammenlikning mellom 
Rannvig og det tilfelle Fladeby er inne på. Ved sida av et honorar på 
1 500 kroner hadde han arbeid, så i det tilfelle kunne det ikke være tale 
om at han liadde i*ett til kassa. Det var ikke en stilling som var helt 
avlønnet. Ranvig må arbeide i 10 år før hau kommer opp i noen pen
sjonsrett. Vi har intet annet å gjøiæ enn å godta innstillingen.

Votering: Berentsens forslag ble vedtatt mot 26 stemmer, som ble 
avgitt for innstillingen.

Reknskapene
som representantskapets medlemmer nå hadde fått anledning til nær
mere å sette seg inn i, ble så gjennomgått ved hovedkassereren, Aase. —  
Ingen bemerkninger fant sted.

Karl Tømmerås reiste spørsmålet om representantskapets medlem
mer fikk anledning til å beholde sitt reknskap.

I. B. Aase: Jeg har for min del ingen betenkeligheter ved å la 
representantskapets medlemmer beholde reknskapene, men at de må be
handles som konfidentielle.

Torjus Graver: V i bør først desidere reknskapet og så fatte vedtak 
om hva man skal gjøre med det spørsmål som er reist.

Votering: Reknskapene ble enstemmig vedtatt. — Likeledes ble det 
vedtatt at representantskapets medlemmer fikk beholde sitt eksemplar.

Punkt 5: Innstilling om refusjonsordning fra forbundene 
til samorganisasjonene.

Fra Sekretariatet forelå følgende:
Da det er oppstått tvist om liva forbundene plikter å betale av ut

gifter som samorganisasjonene har hatt i anledning av forhandlinger 
m. V ., gjør Sekretariatet merksam på:
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Hiu- et forbund anmodet en sam organisasjon om å delta i forhand
linger eller ordning av tvister som er oppstått mellom arbeidere og ar
beidsgivere m. V .,  skal forbundet betale utgiftene etter fplgende regler:

1. l llir  det nødvendig å foreta spesielle reiser etter anmodning av et 
forbund, skal sam organisasjonen ha dekket diet og reiseutgifter i 
samsvar med de for sam organisasjonen gjeldende regler.

U tgifter med reiser og forhandlinger etter anmodning av de til- 
slnttede fagforeninger bæres av sam organisasjonene.

2. llen yttes ikke fastlønnede tillitsm enn, skal forbnndet betale for 
tapt arbeidsfortjeneste som for sam organisasjonen bestemt.

3. U tgifter t il vikar ved aam organisasjonens kontor sam t telefon og 
telegrammer betales av samorganisasjonene.

K arl Tømmerås:  D et må ligge det i dette at når en har forbundenes 
godkjennelse, at det da også refunderes.

Olav Hindahl:  Livet sjøl får avgjøre de ting.
Innstillingen  ble vedtatt.

Punkt 12: Innstilling om orpnisering av lærere 
i tilslutning til Landsorganisasjonen.

Fra Sekre tar ia te t  forelå følgende:
1 de senere år har det fra tid  t i l  annen, dels fra lærere og dels fra  

lokale organisasjoner av lærere vært gjort henvendelse til Landsorgani
sasjonen 0111 tilslu tn in g  t il  fagorganisasjonen. Norsk Kommuneforbund 
har hatt liknende henvendelse. For tida er det 6g ca. 50 lærere som er 
medlemmer av dette forbund.

Saka har flere ganger vært drøftet mellom representanter for Norsk  
Kommuneforbund og LandsorganisaHjonens adm inistrasjon. Dessuten  
ble saka behandlet på konferanse i Landsorganisasjonen den 7. november 
1938 hvor der m øtte representanter for Landsorganisasjonen, Norsk  
Kommuneforbnnd og Sosialistisk  Skolelag. E ndelig  har spørsm ålet flere  
ganger vært lagt fram for Samarbeidsnemnda. E tter fram legg av denne 
nemnd vedtok Sekretariatet i januar 1939 å tilse tte  ei nemnd bestående 
av Konrad Nordahl, E inar Gerhardsen, Torbjørn Henriksen, Bjarne  
Borgan og Håkon Sommerseth t il  å gi ei utgreiing i hele saka.

Denne nemnda hadde sitt førsle møte den 21. ajiril, livor det var en
stem m ighet om at en tilslu tn ing  t il fagorganisasjonen m åtte om fatte  
alle grupper som hadde med lærervirksomhet å gjøre, så vel i  folkeskolen, 
den høyere skole, tekniske skoler, handelsskoler, fram haldsskoler, fag
skoler osv. —  Videre var en enig i at arbeidet for å få disse grupper or- 
g.anisert nå m åtte tas opp. A lle som har med undervisninga å gjøre i de 
ymse grener av landets skoleliv inntar jo en nøkkelstilling i sam funnet, 
og det har derfor sin største betydning at disse forsøkes knyttet t i l  den 
øvrige arbeiderrørsla i landet. Dessuten er en stor del av lærernes 
lønns- og arbeidsvilkår ofte så vilkårlig fastsa tt at der ligger en stor  
oppgave i å kunne få regulert disse forhold på en mer tilfredsstillende  
måte. E t studium  av de private og halvoffentlige skolers lønningslister  
gjør det snart k lart for en at der er behov for en sterk organisasjon.
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B eskyttelsen er lite  tilfredsstillende og noen rett t i l  forhandlinger  
eller andre rettigheter har den del av lærerpersonalet ikke. Folkesko
lens lærere har og vært u tsa tt for uregelm essigheter i lønns- og arbeids
vilkår. D et har forekommet at de har m åttet vente halvåret på lønning  
og at de og fikk sin lønn avkortet ved en akkord. l8taten liar fa stsa tt  
m instelønn og forsåvidt kan ingen kommune komme under den, (60 kr. 
uka for 36 tim er og 50 kr. for 30 tim er), men den likhet har og sin skyg
geside, da det fins bymessige forhold på mange steder med samme lønn 
som i små landsens forhold. Sjøl om kommnnene på sin side innrømmer 
urim elighetene i dette, fastholder de ofte allikevel m inim um ssatsene.

Den liøyere skoles lærere er ikke mange i ta llet og de er t il dels 
embedsmenii, men og disse bør ha høve t il å stå sammen med de øvrige 
lærere i landet som en skal forsøke å få organisert.

D et nåværende antall lærere og lærerorganisasjoner.
En rekner med at en her i landet for tida  har dette anta ll lærere 

lærerinner fordelt på disse skoler:
Folkeskolen ......................................................  ca. 12 000
Den høyere skole .............................................. « 1500
Tekniske skoler ..................................................  « BOO
H andelsskoler ..................................................  « «̂ 00
Fram haldsskoler .............................................. « 100
Fagskoler ...........................................................  « 400

Til sammen ca. 14 600

Av disse er det organisert om lag 7 000 i Norges Lærerlag. Lærer
innene i folkeskolen står som kjent i Lærerinneforbnndet, men dette er 
lite  og svakt. 1 Oslo f. eks. teller det ikke en gang 50 pst. av lærerinnene. 
Utover landet står lærerinnene oftest i Lærerlaget. Lærerne i den høyere 
skole står tils lu tte t B ealistenes og F ilologenes Forbund som nå har 
skiftet navn til  Norsk Lektorlag.

Lauerpersonalet ved handelsskoler, fagskoler osv. har så v idt en væt 
ingen spesiell organisasjon t il  å ta  seg av deres lønns- og arbeidsvilkår. 
E tter det antall lærere og andre som direkte er i undervisningas tjeneste  
her i landet vil sjølsagt det beste være å få et eget forbund for disse i 
tilslu tn ing  til  Landsorganisasjonen. Im idlertid  må en være merksam  
på at dette er grupper som det vil bli vanskelig å få organisert i t ils lu t
ning til fagorganisasjonen. En må rekne med at det i lang tid  bare vil 
være et m indretall av lærerpersonalet som det vMl lykkes a få organisert. 
H eller ikke er det m ulig å få de nåværende organisasjoner av lærere t il  
å slu tte seg t il  Landsorganisasjonen. D ette har t i l  dels vært på tale, 
og det er endog vedtatt henstiilinger om å undersøke denne side ved 
saka. D et har og vært oppe t i l  diskusjon på lærermøter, uten at en er 
kommet til noe resultat. F lerta llet av de lærere som dominerer organisa
sjonene er ofte konservativt innstilt. D ette skyldes naturligvis t il dels 
niiangel på opplysning om fagorganisasjonens virksomhet. Under alle  
forhold må en rekne med at ethvert fram legg i de nåværende læreror
ganisasjoner om innm elding i Landsorganisasjonen vil bli nedvotert.
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Xeninda er derfor kommet t i l  det re su lta t a t  læ reriiersonalet i all 
fa ll in n til videre m å organiseres i tils lu tn in g  t i l  e t av de bestående for
bund, og da e r det ingen delte meninger om a t  dette  m å bli X orsk Kom
m uneforbund.

Som grunnstam m e må en bygge på  de læ rere som allerede er med
lemmer av forbundet.

D essuten går en sjølsagt u t  f ra  a t  medlemmene av de sosialistiske 
skolelag straks melder seg inn i organisasjonen.

De av læiærpersonalet som er medlemmer i de gamle organisasjoner 
bør im idlertid  opprettholde s i t t  medlemskap i disse, sjøl om en på den 
m åten blir medlemmer av 2 organisasjoner. E n  er nemlig in teressert i 
a t  så mange som m ulig av de lærere som b lir fagorganisert, d e lta r i a r 
beidet i læ rerorganisasjonene så lenge de ikke b lir h ind ret i dette f. eks. 
ved eksklusjon eller lign. — Hvis forholdene senere skulle endres noe, få r 
denne siden av saka tas  oj)p til  ny overveiing. Nemnda er av den oppfat
n ing a t  dette  arbeid straks bør settes i gang, og da vil det an takelig  
passe best a t en begynner i Oslo ved å innkalle t i l  m øter av lærere, men 
der bør innkalles m øter over hele landet noenlunde sam tidig. De som 
da m elder seg inn i organisasjonen m å så e tte r forbundets nærm ere be
stemmelse tils lu ttes  enten egne avdelinger eller organiseres i t i ls lu t
ning til en bestående avdeling av forbundet. Til å drive dette  organisa
sjonsarbeid bør det tilse ttes  et sen tra lu tvalg  eller agitasjonsnem nd med 
represen tan ter fra  forbundet og in teresserte læ rere i Oslo og omegn. 
D et beste vil da være om det allerede straks kxinne lages en brosjyre 
som deles u t  g ra tis  ti l  alle lærere. Den m åtte  da k o rt og konsist drøfte 
de problem er som h ar sam band med lærernes arbeidsforhold, sam t gi 
en u tgreiing om fagorganisasjonens virksomhet. Drosjyren bør behandle 
disse ting :

«Alle lærere inn  i fagorganisasjonen».
1. I I va forteller fagorganisasjonens h istorie?
2. Fagorganisasjonen krever, hva gir den?
3. Fagorganisasjonens vekst. G rafisk fram stilling.
4. Norges læ rerkrefter, ta ll, sta tis tikk , skolearter, lønnsforhold, a r 

beidsforhold osv.
5. H vorfor bør læ rerne s tå  sammen med de andre?
6. Hvilke saker s tå r  på dagsordenen?
7. Fagorganisasjonens oppbygging, ledelse og økonomi
8. N år og på hvilken m åte g riper organisasjonen inn?
9. De bestående læ rerorganisasjoner.

10. Lover, re ttigheter, p lik ter, reservasjonsrett osv.
Dessuten m å dette  sen tra lu tvalg  i sam arbeid med de lokale organi

sasjoner søke å knytte  forbindelse med skolefolk i de ymse landsdeler 
med sikte på å få organisert agitasjons- og organisasjonsarbeid over 
hele landet. S jølsagt m å sen tra lu tvalget eller agitasjonsnem nda være 
underlag t forbundets forretn ingsutvalg , slik a t  a lt  hva det se tter i verk 
fø rst godkjennes av forretn ingsutvalget. Agitasjons- og organisasjons
arbeidet må finansieres av Norsk Kommuneforbund, men det foru tsettes 
a t  Landsorgani.sasjonen, ia llfa ll i det første år, y ter en del tilsk o tt til
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arbeidet. Som nevnt vil det bli både e t langvarig og vanskelig arbeid 
å organisere læ rerstanden i våi’t  land  i tils lu tn in g  til  fagorganisasjonen. 
E n  kan derfor ikke vente i  den første  tid  å oppnå noen synlige økonom
iske resu lta te r f. eks. i folkeskolen og den høyere skole. F orbundet er 
her nødt ti l  å følge det p rinsipp  som er gjeldende ellers i fagorganisa
sjonen, a t  fø r en reiser krav om forandring  i lønns- og arbeidsvilkår, 
må fle rta lle t av vedkommende som kravet om fatter, være organisert. 
D. V. 8 .  a t  før der kan reises noe krav i en kommune for folkeskolelæ
rernes vedkommende må fle rta lle t av disse innen kommunen være or
ganisert. D erim ot når det gjelder de p rivate  skoler eller halvoffentlige 
vil det være lettere, da en her som regel kan nøye seg med a t  fle rta lle t 
av læ rerne innen den enkelte skole er organisert. D et er u tvilsom t 6g 
den siste gruppe av læ rerpersonalet som i øyeblikket h a r sterkest behov 
for fagorganisasjonens bistand.

Ide t vi viser ti l  ovafor stående gjøres dette fram legg:
1. Alle grupper som har med lærervirksom het å gjøre — i folkeskolen, 

den høyere skole, tekniske skoler, handelsskoler, fram haldsskoler, 
fagskoler osv., så vel offentlige som p rivate  — b lir å organisere 
i tils lu tn ing  t i l  Norsk Kommuneforbund.

2. E tte r  forbundets nærm ere bestemmelse b lir det oppre tte t enten egne 
avdelinger eller organisert grupper i tils lu tn ing  t i l  en bestående 
avdeling av forbundet.

3. Lærere som er medlemmer av bestående læ rerorganisasjoner b lir 
in n til videre stående i disse.

4. Der opptas straks arbeid for å verve medlemmer b lan t lærerne. 
Til å organisere dette arbeid velges et lite  sen tra lu tvalg  eller ggi- 
tasjonsnem nd med represen tan ter for forbundet og lærerne. U tval
get få r bl. a. den oppgave å u tarbeide en brosjyre t i l  u tdeling b lan t 
læ rerpersonalet i alle skoler. V idere å  knytte  forbindelse med 
skolefolk i de ymse landsdeler med sikte på agitasjons- og organi
sasjonsarbeid over hele landet.

Sentralu tvalget eller agitasjonsnem nda er underlag t forbundets 
forretn ingsutvalg  som skal godkjenne alle sen tralu tvalgets vedtak.

Agitasjons- og organisasjonsarbeidet finansieres av forbundet, 
men det foru tse ttes a t Landsorganisasjonen i det fø rste  å r  y te r 
tilsk o tt ti l  arbeidet.

5. D a en må fo ru tse tte  a t det vil bli et langvarig og vanskelig arbeid 
å  få organ isert læ rerstanden  i tils lu tn ing  t i l  fagorganisasjonen, 
kan det ikke ventes oppnådd økonomiske eller sosiale forbedringer 
av arbeidsvilkåra i den første tida . N år det gjelder folkeskolen og 
den høyere skole må fle rta lle t av læ rerne i vedkommende kommune 
være organisert før forbundet kan reise krav om forandring  av 
arbeidsvilkåra. Ved p rivate  skoler eller halvoffentlige skoler hvor 
der f. eks. fins bare 1 på hvert sted er det derim ot høve til  å reise 
krav  n å r fle rta lle t av personalet ved vedkommende skole b lir orga
nisert. Av omsyn t i l  skolenes store samfunnsmessige betydning 
skal forbundet a lltid  på forhånd konferere med Landsorganisasjo
nen før det gjøres vedtak om å reise ta riffk rav  for læ rerpersonalet 
ved en skole.



48

6. Arbeidet med organisering av lærerne settes i gang straks retnings
linjene for arbeidet er godkjent av Landsorganisasjonen og Norsk
Kommuneforbund,

Torbjørn Henriksen: Det er vel så at det ikke er noe annet forbund 
gitt å ta disse, men jeg vil dog si at vi er ikke særlig begeistret over å få 
denne gruppe med lios oss. De som her særlig presser på er lærere ved 
fag- og yrkesskoler, som ikke kan komme inn i lærernes landssammen
slutning eller filologenes forbund. En skal være oppmerksom på at 
her blir det andre oppgaver å arbeide med enn de rent faglige. Vi må 
derfor ta det forbehold som også uttales i innstillingen, at det riktige 
vil være å få et eget forbund av disse lærere. Hvor langt det første 
tidsrom skal være, har komitéen ikke sagt noe om og jeg vil heller ikke 
uti ale mig derom. Men jeg vil ha sagt at det i første rekke må være et 
oj)i)lysningsarbeid og agitasjonsarbeid som må utføres og da får Lands
organisasjonen ta sin del av byrden. Når jeg er med på denne innstilling  
er det under den forutsetning at mitt hovedstyre går med på det.

Bernhard Berentsen, Bergen: I punkt 3 heter det at lærere som er 
medlemmer av bestående lærerorganisasjoner blir inntil videre stående 
i disse. Da vil det være riktig før tariffkrav reises å komme fram til en 
ordning slik at det forslag som kommer fram er det eneste og at det 
skjer fra Kommuneforbundet, slik at det ikke blir konkurranse.

Ole M. Johansen: Når det gjelder lærerne ved folkeskolen og mid
delskolen, så har de i dag så gode arbeidsforhold som det overhodet er 
mulig å skaffe. Anderledes stiller det seg med lærere ved framhalds
skoler, yrkes- og fagskoler. Men der vil en kunne støte på atskillige van
sker, idet flere av disse lærere også er arbeidsgivere forsåvidt som de 
meget ofte kan ha en liten forretning ved sida av denne lærervirk- 
somhet.

Konrad Nordahl: Enkelte nærer betenkeligheter her, men en skal 
også være mersam på fagkongressens beslutning om at en skal søke A 
danne et pædagogisk forbund. Men det er umulig, så foreløpig må det 
gjøres på den måten at de organiseres i Kommuneforbundet. Det vil 
kunne bety en stor fordel for sakens videre løsning. Med hensyn til 
punkt 3 så hadde vi også representanter fra lærerne med. Vi var imid
lertid oppmerksom på at det bare ville bli et lite mindretall som kom 
med. Derfor mente vi at lærerne ikke burde gå ut av de bestående læ
rerorganisasjoner. Jeg vil anbefale den foreliggende innstilling.

Elias Volan: Jeg har intet å innvende mot innstillingen, men når 
det gjelder personer som har en eller annen ansettelse i kommunene, 
synes jeg en går noe langt i sin iver etter å organisere folk når en tar 
med f. eks. kirketjenere som vasker messehaglen til presten.

P. Øde.gaard, Oslo: Det er vel ingen som har så gode arbeidsforhold 
som lærerpersonalet. Men det kan være riktig at det kan være enkelte 
lærere ved fagskolene som ligger dårlig an. Slen ellers må det vises for
siktighet når det gjelder å reise krav for disse.

Torbjørn Henriksen: Det som er forholdet er at vi har et sosialist
isk hererlag med tilslutning fra hele landet og som står tilsluttet par
tiet. De finner sin virksomhet for lægrenset ved alene å være innstilt på
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det politiske. Vi må gå ut fra at det her nevnte blir sjølve grunnstam
men. Med hensyn til punkt 3, vil jeg si at jeg vil ikke ha opp igjen 
affæren fra Høyanger. Eor øvrig må vi sjølsagt ta alle de reservasjoner 
som er mulig. Og går det ikke må vi bli løst fra det.

Votering: Sekretariatets innstilling ble enstemmig vedtatt.
Møtet hevet.

ETTERMIDDAGSMØTET ONSDAG 27. SEPTEMBER
Ordstyrer: Olav Hindahl.

Protokollen fra formiddagsmøtet referertes ved sekretær Evensen 
og ble uten bemerkninger godkjent.

Formannens inntreden i Regjeringa.
Olav Hindahl: Spørsmålet om fagorganisasjonens deltakelse i Ke- 

gjeringa ble jo aktuelt i 1935, da den annen arbeiderregjering ble dan
net. Vi fikk da med Alfred Madsen og Trygve Lie og de fikk begge 
permisjon fra Landsorganisasjonen Når Kegjeringa nå skulle rekon
strueres ved at Madsen gikk ut, ble det i Sekretariatet reist spørsmål 
om fagorganisasjonen burde kreve å være med. Der ble holdt møte av 
Sekretariatet, Sentralstyret og representanter for Kegjeringa. For 14 
dager sida ble jeg av Nygaardsvold anmodet om en konferanse. Stats
ministerens henvendelse ble så behandlet i Sekretariatets møte lørdag 
den 16. september. Her ble det vedtatt: Sekretariatet vil ikke stille 
noe krav om å få en representant i regjeringa. Men anser det for mest 
korrekt at regjeringsssjefen sjøl tar stilling til de personer som en antar 
å være skikket til å lede et av de deirørtementer som nå skal besettes 
ved utvidinga, av regjeringa.

Dette ble sendt statsministeren, som akkurat på det tidspunkt stod 
i ferd med å reise til det nordiske stats- og utenriksministermøte i Kø
benhavn. Da han kom tilbake opptok han saken på ny og framholdt 
at vel kunne ikke Sekretariatets henvendelse tas som noe krav, men 
han fant det for sitt vedkommende naturlig at fagorganisasjonen ble 
med. Saken var så på ny oppe igjen 22. september hvor følgende ble 
vedtatt:

I det en viser til Sekretariatets vwltak lørdag 16. september angå
ende statsministerens henvending om ønskeligheten av at en av fag
organisasjonens tillitsmenn trer inn i regjeringa, uttaler Sekretariatet 
at det intet har å innvende mot at formannen overtar Arbeidsdeparte
mentet. Sekretariatet er enig i nt formannen innvilges permisjon i <len 
tia han er medlem av regjeringa og at nestformannen fungerer som 
formann. Lars Evensen rykker opp som nestformann og Volan trer inn 
som fast medlem av Sekretariatet.

Imidlertid er det Sekretariatets forutselning at formannen trer inn 
i sin stilling hvis regjeringa må gå av, eller at han etter konferanse 
med Sekretariatet trer ut av regjeringa i løpet av kongressperioden.
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Foreløpi}! ta s  ikke inn noen ny m ann under Ilh idalils permisjon. Hvis 
det senere skulle bli nødvendig forelegges waka for representantskapet.

Det er det som er fo regått i forbindelse med denne sak. D et er 
sjølve omstendighetene som gjorde a t  det m åtte  handles så hurtig . Det 
foreligger ikke noe bevisst om å holde noen sak vekk f ra  representant- 
skapets behandling.

Em il TorUUsen:  Det er det prinsipielle som en her må kunne 
drøfte. F ra  m in side er det ikke noe personspørsm ål i dette. Jeg  hørte 
på Ilindah ls  redegjørelse og det fortonet seg slik for meg a t  Sekretari- 
a te ts  fram legg ikke kom for å  komme representantskapet i forkjøpet. 
Jeg  tro r  heller ikke det. Men de to  nye regjeringsm edlem m er skal ikke 
tiltre  Kegjeringa før den 2. oktober og da hadde det vel ikke haste t så. 
Den tid  vi iiå går i møte kan bli den vanskeligste for Landsorganisa
sjonen. Det er ikke det samme om Landsorganisasjonens form ann går 
inn  i Kegjeringa og tilfellene Madsen og Trygve Lie. E r det rik tig  
under de forhold vi går i møte a t  stillingen som form ann er ubesa tt?  
\ 'i l  det Viere rik tig  a t den nye form ann skal s itte  som sådan uten den 
hele og fulle au to rite t?  Og det i en så vanskelig tid ?  I  lovene heter det 
in tet om a t S ek re taria te t kan gi perm isjon på ubestem t årem ål. Av 
heii.syii til fagorganisasjonen kan jeg ikke fo rstå  a t  det er rik tig  å gjøre 
dette. S ett fi'a fagorganisasjonens sjaispuukt er det viktigere å være 
form ann for Landsorganisasjonen enn å være arbeidsm inister. Videre 
h ar vi så kongressens vedtak om a t  det skal være 5 fastløn te t i l l i ts 
menn i ledelsen og da har vi ingen re tt  ti l  ikke å ha 5. Jeg  er ikke 
uenig i det som er gjort, men da bør N ordahl velges her, likedan Even
sen og a t  vi så videre velger den 5.

John. ^kérvoUI, Trondheim : Det ei' ikke på grunn av lærsonspørs- 
m ålet a t jeg bad om a t  denne sak m åtte komme opp. Jeg  meiner a t fag
organisasjonen er for lite  represen tert i Kegjeringa. Men det er m åten 
dette  er g jort ])å. D a meddelelsen kom fredag om a t H iiidahl var u t
nevnt, reiste sjjørsm ålet seg om H indahl da  kunne fortsette . Det meinte 
en ikke gikk an. K år så S ek re taria te t fa tte t  s itt  vedtak, så forsto a r
beiderne ikke dette. S ek re taria te t kunne holdt det hemmelig for seg 
in n til representantskapet kom sammen. K år det bare var et par dager 
igjen til  representan tskapet skulle samles, kunne en ha ventet. Med
lemmene få r den oppfatning a t her er det noe som stikkes under stol.

Elias Volan: Landsorganisasjonens representasjon i sjølve Regje
ringa. E tte r  min oppfatning er det fagorganisasjonen som i første rekke 
har b rag t arbeiderklassen fram  t i l  denne m aktposisjon. U ten fagorga
nisasjonens aktive deltakelse hadde ikke p a rtie t i dag h a tt  denne makt. 
Men ev det ikke da også rik tig  å gå inn for det politiske arbeid? Det er 
ikke forsvarlig av fagorganisasjonen ikke å være representert. Det vil 
være rik tig  å ha med en m ann som h ar d e lta tt ak tiv t i fagorganisasjo
nen og kjenner dens argum entasjoner. D ertil kommer så den krisesitua
sjon vi er oj)pe i og som arbeiderklassen og fagorganisasjonen som så
dan er in teressert i når det gjelder de forskjellige forhold i den forbin
delse. E rk jenner en det så kommer en ikke vekk fra  a t  en representant 
fra Landsorganisasjonen tilfø rer Kegjeringa en styrkelse, ia llfall u tad . 
Landsorganisasjonen in n ta r u tad  en så au to rita tiv  stilling, a t den gan-
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ske n a tu rlig  hører med her. K år så regjeringssjefen velger Landsorga
nisasjonens form ann, skal en da når han slu tte r i Kegjeringa, også si 
a t  han er ferdig med sine tillitsverv  i fagorganisasjonen. Vi m å føre 
resonnem entet u t fra  den kjensgjerning a t  her er det ikke en alminnelig 
regjeringsdannelse, men en utvidelse av Kegjeringa i en krisesituasjon. 
S tatsm inisteren  har for øvrig sag t a t  de to som kom sist med m å være 
forberedt på å gå først, hvis de b lir overflødige.

Konrad Nordahl: K år Torkildsen sier a t S ek re taria te t har s tilt  
representantskapet overfor en kjensgjerning, vil jeg gjerne ha  sag t a t  
jeg spurte  om ikke saken kunne u tse ttes  t i l  represeiitantskapets sam 
ling. ålen da det ble svart a t  sta tsm inisteren  m åtte  ha dette ti l  s ta ts 
råd et ftedag, mente jeg som andre a t  det m åtte  være adgang for Sekre
ta r ia te t til å gi permisjon. D et har også tid ligere væ rt g itt perm isjoner. 
Ile le  S ekre taria te t sa enstemmig a t  det var n a tu rlig  a t  nestform annen 
rykket opp. Iladde  det væ rt noen tv il i S ek re ta ria te t ville jeg ha fo r
langt saken inn for representantskapet. D et er ingen som h a r tilskyndet 
H indahl ti l  å ta  denne stilling. Tvertim ot har vi advart ham. Men sam 
tid ig  h a r vi sagt a t  det e r så a t Kygaardsvold vil lia Landsorganisasjo
nens form ann med, så skal vi bøye oss for det. åled hensyn til  det annet 
spørsm ål i denne forbindelse om en 5. tillitsm ann, så vil det bli en m id
lertid ig  jobb. D erfor har vi sagt a t  foreløpig få r vi k lare oss med 4 og 
skulle det melde seg en ny situasjon så få r representan tskapet ta  s til
ling til  det.

Nic. Na^ss: K år det gjelder fagorganisasjonens og p artie ts  sam 
arbeid om regjeringsm akta, h a r jeg a lltid  hevdet a t  fagorganisasjonen 
skulle være representert. Ingen er ukjent med a t en ved den forrige 
regjeringsdannelse m åtte  kreve a t  Madsen kom med. Det var et heldig 
valg og vi har h a tt stor n y tte  av a t  Lie og åladsen var med i Regje
ringa. Da åladsen tråd te  av reiste jeg spørsm ålet om vi kunne la  M ad
sen gå hvis vi ikke fikk en ny m ann med i hans sted. Kå er det så a t  vi 
fikk med en manii som S tøstad , som forsåvidt s tå r  fagorganisasjonen 
nær. ålen når vi nå kom til  en utvidelse av Kegjeringa, så hevdet jeg 
a t Laudsorganisasjonens form ann skulle være med. I  den tid  vi går i 
møte er det mer enn tid ligere nødvendig a t fagorganisasjonen og p artie t 
går sammen om det felles arbeid. E n  ting  vet vi med sikkerhet og det er 
a t kravet om sam arbeid mellom den faglige og politiske bevegelse vil 
vokse fra  dag til  dag. Det er som m an h ar se tt væ rt s lå tt på sam lings 
regjering, ålen vi mener det ikke er ak tuelt. å'el sier borgerpartiene, 
når dere så ta r  ansvaret skal de også ha det hele og fulle ansvar. Da 
meiner jeg det er rik tig  a t Landaorganisasjoneus form ann går inn  i 
Kegjeringa, og hau har sjøl sagt a t hans basis er S ekre taria te t og repre
sentantskapet. Under den forutsetn ing synes jeg det er re tt  og riktig. 
P a rtie ts  form ann har i flere år s itte t som statsråd . Han h a r dog ikke 
derfor kommet i noe m otsetningsforhold til partie t, åul det være noen 
mer grunn for a t H indahl vil komme i m otsetningsforhold til Landsorga
nisasjonen? Kei. K år jeg så videre var med på å konstituere nestform an
nen K ordahl til form ann og sekretau' Evensen til  nestform ann, var det 
fordi jeg fan t det helt n a tu rlig  og rim elig og ikke for på noeu m åte å 
negligere representantskapet.
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Ole A. K iste:  N år en ser på den kritiske situasjon vi s tå r  oppe i, 
m å vi også se på våre organisasjoners ansvar. E n  kan ikke se bo rt fra  
a t  vi har et ansvar under de nåværende forhold. D et er mange som 
tid ligere var misfornøyd over a t fagorganisasjonen ikke hadde større 
innflytelse i Regjeringa. D a dette derfor in n tra ff  så var vi enige i det. 
Vi skal bevise landets befolkning a t  arbeiderklassen kan styre. D et er 
n a tu rlig  a t H indahl tre r  inn  i Regjeringa. Hvis det skulle bli noe 
m otsetningsforhold mellom fagorganisasjonen og p artie t, så få r vi 
erindre hva Torp i sin tid  sa, a t  hvis denne forsam ling krever det så 
vil Regjeringa gå. D a vil den ikke s itte  en dag lenger. Med omsyn til 
dette med nestform annen og Is te  sekretæren så er det helt n a tu rlig  
a t  det skjedde. N år det gjelder lovene og dette med permisjon, så er 
ikke loven skrevet med det for øye a t  vi engang skulde få  Landsorgani
sasjonens form ann med i Regjeringa.

E. Helden  foreslo: R epresentantskapet godtar sekretaria te ts  ved
tak  i forbindelse med a t Landsorganisasjonens form ann tre r  inn i 
Regjeringa.

Karl Tømmcrås: Innrøm  a t saken er avgjort. Skulle represen
tan tskape t fa tte  annet vedtak, så vil det være m istillit til Sekretariatet. 
En ta le r så vakkert om a t  det er vi som sty rer S taten. Nei. Hvem har 
f. eks. s ty rt S ta ten  i alle de store saker? K apitalen  og de på den 
andre sida. Således n å r det g jald t im port, jernsaka, sukkerraffineri 
ets. Det er en alvorlig sak dette  a t Landsorganisasjonens for
mann skal s itte  som sta tsråd , som den stø rste  arbeidsgiver i landet. 
N år det gjelder opprykkingen i ledelsen, så hadde det væ rt sterkere 
om den sak hadde væ rt avgjort av representantskapet.

E. Helden:  Det beste ville natu rligv is ha væ rt om saken hadde 
væ rt avgjort her. Men vi m å bøye oss for den opplysning som gis, a t  
Nygaardsvold h ar fram holdt a t  dette m åtte skje snarest. S ek re taria te t 
har g jo rt sin p lik t i denne sak. H adde det s a tt  seg på bakbena så ville 
det væ rt uheldig for fagorganisasjonen. D ette v ar ikke til  å komme forbi 
og vi må si a t  det var rik tig  gjort.

Em il Torkildsen: Jeg  reiste spørsm ålet ren t p rinsip ielt, ikke for
m alistisk. Lovenes bestemmelser kan en ikke gå forbi. Jeg  er ikke uenig 
i den konstituering som er skjedd. D et samme ville vel b litt  tilfellet 
her i representantskapet. Men da hadde de s itte t sterkere i det. Jeg  er 
også enig i a t  fagorganisasjonen skal være represen tert i  Regjeringa. 
Men det hadde ikke væ rt noe i veien for om en hadde g å tt med på  dette 
under forutsetn ing av representantskapets godkjenning. D et som er 
g jo rt er gjort. Jeg  kan godt være med på Heldens forslag og det bør 
vedtas så enstemmig som mulig. Men den viktigste stilling  i Landsorga
nisasjonen burde ikke væ rt ubesatt. Den er det så lenge det skal være 
slik som seki-etariatet h a r bestem t med konstituering.

Martin Tranmæl: Det e r ikke godt å stille alle til lags. Det er 
n a tu rlig  a t fagorganisasjonen er med, men det er forståelig  a t 
Nygaardsvold gjerne vil ha et ord med n år det gjelder personene, slik 
a t han få r med de som han vil ha. Alle er vi k lar over stillingens alvor 
og a t det gjelder om å m arsjere sammen. Gjød vi ikke det da m å vi heller 
slu tte  med å m arsjere. Det er k la rt a t vi h ar sto r ny tte  av en arbeider-
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regjering. Vi har den aller største interesse derav i en tid  som nå. 
Men da må vi gi den det ryggstød som den krever og der e r  fagorganisa
sjonen den sterkeste. N år det gjelder opprykkingen i L andsorganisa
sjonens ledelse så er det form alistisk å ta  det slik som nevnt. D et var 
na tu rlig  a t nestform annen rykket opp. D et er bare en form sak om det 
skulle væ rt behandlet her. De er kongressvalgte og det skal vi under
streke her. D et store og avgjørende er im idlertid  sjølve klassens s til
ling, dens m aktposisjoner, a t  vi ikke slipper taket. Vi må på alle m åter 
underbygge stillingen og styrke og stø tte  Regjeringa.

Votering: Heldens forslag ble enstemmig vedtatt.

Punkt 6: Lønnsnemndas innstilling for tillitsmennene 
i samorganisasjonene.

F ra  lønnsnemnda forelå følgende innstilling :

Til Arbeidernes faglige Ijandsorgnnisasjon,
Sekretariatet, berste<ls.

Lønnsnemnda har holdt møte den 2-t. og 2.5. mar.s og er hlitt enig om forsiag 
til lønns-satser samt diet og billettpenger for samorganiisasjonenes tillitsmenn, 
slik som det går fram av vedlagte bilag.

A. E. Gundersen. 0. Kirkvaag. Kr. Jacopsen. Oscar Syvcrtscn.
John Skaarvold.

Lønnsnemnda.
Den av Landsorgani.sasjonens representantskap i desember 1938 valte lønns

nemnd; A. E. Gundersen, O. Kirkvaag, Kr. Jacopsen, Oscar SyverLsen og John 
Skaarvold, holdt møte i Sekretariatets møtesal 15. desember 1938 og valte til 
formann A. E. Gundersen.

En ble enig om, ved Landsorganisasjonens kontor å sam le inn oppgaver 
over de nå gjeldende lønninger og dietpenger for samorganisasjonenes tillitsmenn, 
og oversende gjenpart herav til utvalgets medlemmer.

A. E. Gundersen. O. Kirkvaag. Kr. Jacopsen.
John Skaarvold.

Oscar Syvertsen.

Protokoll.
Den av Landsorganisasjonens representantskap valte lønnsnemnd holdt møte 

den 24. og 25. mars 1939. Nemnda møtte fulltallig. T il seki-etiW valte.s John 
Skaarvold.

Til behandling forelå lønningene ni. m. for samorganisasjonenes fastlønnede 
tillitsmenn. Lønningene ble gjennomgått og utvalget ble enig om å foreslå følgende: 

Samorganisasjonene inndeles i 4 grupper etter størrelse og arbeidsforhold. 
Gruppe I. Kr. 6 500.00. Bergen og Fylkene, Oslo og Akershus, Trøndelag. 
Gruppe II. Kr. 6 000.00. Buskerud, Hedmark, Telemark, Rogaland.
Grupw- III. Kr. 5 500.00. Opland, Sørlandet, Aust-Agder, Østfold, Vestfold. 
Det er nemndas forutsetning at den nåværende formann og sekretær i 

Vestfold beholder sin nåværende lønn så lenge de innehar stillingene.
Gruppe IV. Kr. 5 000.00. Romsdal, Sunnmøre, Nordmøre, Nordland, Nanidal, 

Finnmark, T¥oms Hønefoss og Omegn.

AnmPrkning:
D et er lønnsnemndas forutsetning a t tillitsmennene skal ha fri trygdekasse 

og at premien til denne lætales av samorganisasjonene. Derimot skal tillits
mennene av sin lønn betale den fastsatte premie til Landsorganisasjonens pen-
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sjonskasse. D et er nem ndas fo ru tse tn ing  a t  lønnsforhøyelsen ikke sk a l m edføre 
kontingentforhøyelse i sam organisasjonene m en i tilfe lle  bæres av  L andsorgani
sasjonen.

D ietcn oo hiUcttpcnyer:
lin d e r re iser i organisasjonens tjeneste  g jelder følgende d ie tsa tse r:
U nder re iser innen sam organisasjonens d is tr ik t betales en d ie t pr. dag  av 
kr. 10.00.
N år d e t overnattes, e t tiliegg av kr. 5.00.
H eiser u ta fo r  sam organisasjonens d is tr ik t pr. dag kr. 12.00.
N år det overnattes, e t  tillegg av kr. 6.00.
De ber fast.satte  d ie tsa tse r g jelder også i tilfelle  tillit.smennene re iser fo r 
fo rbundets regning.
B ille ttpenger betalee e tte r  1. klasse dam pskip og 3. k lasse jernbane. B ille tt
pengene utlæ tijles dog bare fo r  den k lasse som 1 b vert tilfe lle  benyttes.

1 .

2 .
3.
4.
5.

0.

A. fJ. Gundersen. O. K irkvaag. K r. Jaoopsen.
.John Skaarvold.

Oscar Syvertsen .

S ek re ta ria te t vil bem erke:
I  nem ndas innstilling , gruppe lY, er llom sdal t a t t  med som fu llt avlønnet 

stilling . S ek re ta ria te t bair im id lertid  ikke kunnet godkjenne a t  denne stilling  
føres opp med fu li lønn. N år S ek re ta ria te t gikk med på en opi)deling av Jlø re  
og llom sdal faglige Sam organisasjon i 3 .sam organisasjoner, v a r det under s te rk  
tv il og dissens og det ble ta t t  forbehold med omsyn til oppdelingen hvis det viste 
seg a t  de tte  ikke sv a r te  ti l de forventninger en stiite .

N år det g jelder Rom sdal faglige Sam organisasjon, an.ser S ek re ta ria te t det 
nødvendig a t  siJørsm ålet om å oppheve denne og dele de tte  d is tr ik t mellom Sunn
møre og N ordm øre b lir t a t t  opp ti l  drøfting. U nder henvisning til d e tte  foreslåes 
a t  R om sdal g å r u t  av  gruppe IV.

E tte r  nem ndas innstilling  vil den sam lede lønnsøking u tg jøre kr. 15 900.00. 
Ved a t  Rom sdal går u t av  inn.stilliugen, vil økingen bil kr. H  200.00.

Som d e t av  nem ndas innstilling  fram går, er det forutsetn ingen  a t  lønns
forhøyelsen ikke skal m edføre kontingentforhøyelse 1 sam organisasjonene, men i t i l
felle bæres av  L andsorganisasjonen.

S ek re ta ria te t vil ta  forbehold n å r  det g jelder nem ndas stilling  ti l kontingent- 
forhøyelsen, da en  del sam organisasjoner går m ed en a itfo r lav  kontingent sam 
m enholdt m ed hva  an d re  h a r  u tliknet.

S ek re ta ria te t vil, under henvisning til det an fø rte , anbefale rep resen tan t
skapet å  v « lta  følgende læ slutning:

«Nemndas innstilling  gjeldende lønnsregulering fo r sam organlsasjonene.s 
fas tlønnete  tillitsm enn, med unn tak  av Rom sdal faglige Sam organisasjon, god
kjennes som gjeldende f ra  1. ja n u a r  1939.»

N em ndas innstilling  gjeldende dieten og b illettpenger godkjennes og gjøres 
gjeldende f ra  1. oktober 1939.

Lønningene fo r  sonortjanisnsjonenes tiilitsnienn.

Gruppe I. Kr. 6 500.00.

Bergen og PN dkene:.. . .

D.slo og A kershus:

T røndelag: ...................

Nå,:;j. lønn. Nem ndas forsl.
Bernh. Bereutsvii () 4.">0.00 6 500.00
Nils H anson (i 4.50.00 (i .500.00
H ans Kvam 0 450.00 () .500.00

G uniiar D lseiiaaen () OOO.IKI 0 500.00
Rolf Obsen () 000.00 0 500.00
Oska.r Stav (i 000.00 0 .500.00
Ole Røset 5 000.00 0 500.00
M artin  Strømm en 6 000.00 6 500.00
K arl Tømmeraa.s 6 000.00 0 500.00
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Gruppe II . K r. 6 000.00.

B uskerud: ............................ Ddd Krogh
H edm ark: ............................ P e tte r  Sveen
T elem ark: ............................ K. B ratsberg

.lohn .lohnsen

R ogaland: ...........................  Chr. Aunevik
Adolf Disen 
(b Strøm

Gruppe I I I .  K r. 5 500.00.
O pland: ................................  Kk>'i.s K jelsrud
S ø r la n d e t : ............................ Flood-Engebretsen

Salve Salvesen

Au.st-Agder: .......................  E rling  D ahlen
Ø stfold: ................................ H ans B jerkholdt

O skar L auritzen  
K arl .1. Sundt

V estfold: ............................ Ole A. K iste
A rthu r Olsen

Gruppe IV . Kr. 5 000.00.
Rom sdal: ............................ Johs. L arsen
Sunnm øre: ........................ O sear Amund.sen
Nordm øre: .......................  K ris tian  Oisen
N ordland: ............................ H am m ond D ahl

K onrad K arlsen

N am dal: ............................ S. Holm
E innm ark : ........................ JL P- Jlen tsen
Trom s: ................................  Alf K. OLsen
H ønefoss: .................................. H alvorsen

N ågj. lønn. 
.oOO.O» 

1) O O h .O t)

,') 300.90 
300.(M)

() 200.00 
T) ,")00.00 
.')  .">00.00

4 SOO.OO
."> .">00.00 
."> 000.00

4 950.00
4 000.00 
4 000.00
4 000.00
5 T50.00 
5 750.00

3 300.(K)
4 .500.00
4 5(M).00
5 000.00 
5 000.00
4 4(K1.00

4 500.00
4 .509.00

174 900.(K)

N em ndas forsl. 
() tlOO.OO 
0 000.00

0 000.00 
0 000.00

() 000.00 
(j 000.00 
0 (MIO.OO

5 ,500.00
5 500.00 
5 500.00

5 .500.00
5 500.(X) 
5 .500.00 
5 .500.00
5 .500.00 
5 500.00

5 000.00
5 000.00
5 000.00
5 000.00 
5 000.00
5 000.00
5 000.00
5 000.00

5 000.00

195 000.00

A. E. Gundersen: Komitéeiis innstilling er enstemmig. Det viste 
seg at lønningene var vidt forskjellige utover, så det var sannelig ikke 
så lett å løse problemet. Men vi kom da endelig fram til et enstemmig 
resultat. Slik som lønnsforholdene lå an måtte vi løse det på den måten 
at vi fikk 4 grupper. Landsorganisasjonens Sekretariat har også til
trådt innstillingen med unntak av dette med Eomsdal faglige Samorga
nisasjon. Vi har sia det hatt møte og fastholder vår innstilling. Vi syns 
ikke at det på et så stort budgett, er riktig å sette denne ene mann i 
noen særstilling. Med omsyn til billett- og dietpenger så er forslaget her 
en betraktelig forbedring fra det tidligere, sett over det hele. Jeg anbe
faler innstillingen og vi opprettholder den altså også for Romsdal.

Emil Nyhus: Vi har behandlet denne saka i vårt styre og vil 
advare mot denne oppdeling i grupper. Vi vil ikke på denne måten være 
med på å gi arbeidsgiverne dette argument til å kunne komme fram til 
grupperinger når det gjelder lønninger ellers. Vi vil foreslå: «Någjel-
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deilde årsløiiiiinger på kr. 6 000.00 og opp t i l  kr. 6 450.00 opprettholdes. 
De någjeldende årslønninger f ra  kr. 5 000.00 t i l  kr. 5 750.00 forhøyes 
med 5 pst., dog således a t  årslønna ikke overstiger kr. 6 000.00. E rling  
Uahlen, Aust-Agder, gis e t lønnstillegg av kr. HOO.OO til kr. 5 250.00. 
De någjeldende årslønninger under kr. 5 000.00 forhøyes t i l  kr. 5 000.00. 
Disse årslønninger gjøres gjeldende fra  1. jan u ar 1939.» D et b lir noe 
m indre tillegg, men vi mener det er rik tig  å husholdere mellom kr. 
kr. 5 000.00 og kr. 6 000.00. V idere er vi enig i komiteens innstilling  om 
billett- og dietpenger. N år det gjelder Møre så er vi også enig i a t  det 
er u rik tig  å spare inn  denne ene mann.

Olaf Hansen, Oslo: I  Tekstilarbeiderforbundet h a r vi ikke i fo r
bundsstyret d isku tert denne saka, men vi h a r behandlet det oss imellom 
og vi fan t denne oppdeling urik tig . Vi har for vår del h a tt  mange kam 
per for å få u tjam net den forskjell som det har væ rt mellom østland og 
vestland n å r  det gjelder lønninger. D ette vil derfor le tt kunne bli en 
tru m f for arbeidsgiverne n å r det gjelder å få inn fø rt sonedeling. Det 
er så a t disse større  sam organisasjoner trenger noe mer, men vi vet a t 
de m indre sam organisasjoner ofte har det atskillig  vanskeligere og ikke 
h a r de arbeidsforhold. N år det gjelder Romsdal vil jeg si a t  de som 
kjenner forholdene ikke vil være med på å ta  denne m ann vekk.

Konrad NordaM: N år det gjelder Møre så vet en a t  kongressen i 
1934 beslu ttet a t allle sam organisasjoner nedenfor Trøndelag skulle 
omlegges e tte r fylket. D et ble også g jo rt i Møre. Så vedtok Landsor
ganisasjonen a t de kunne ansette 2 m ann og 1 kontorhjeli). Å rsm øtet 
ansa tte  im idlertid  3 m ann og nedsatte lønningene for på den m åten 
delvis å kunne lønne den 3dje mann. Im id lertid  viste det seg a t  sam
organisasjonen gikk nedover. N år de ikke kunne samle seg i én sam or
ganisasjon, så sa vi a t  de fikk dele det opp i to, men sam organisasjonen 
ville ha det i tre. Til s lu tt gikk vi så også med på å dele opp i tre . I  
de to  sam organisasjoner som hadde s to rt m edlem stall var vi enig i én 
fastlønnet mann, men ikke i Molde. Vi mener det ikke er behov for en 
fastlønnet tillitsm ann  der. Det er ingen sto r sak, men vi har t a t t  det 
standpunkt. S ekre taria te t var for øvrig n å r det gjelder komitéens inn
stilling  enig i den og den er jo også enstemmig fra  komitéen og vi mener 
den er godt utarbeidet. Jeg  anbefaler innstillingen. G rupperinga her 
er en følge av de lønningene en har utover. Innstillingen  betyr s to rt sett 
en bedring av sam organisasjonenes lønnsforhold. D et er e t første sk ritt 
på veien m ot mer ordnede forhold.

B. Flood-Engehretsen, K ristiansand ; Det kan vel sies a t  vi som er 
direkte in teressert i dette ikke skulle u tta le  oss, men n å r det gjelder 
våre lønns- og arbeidsforhold så må vi ha re tt  t i l  å si fra. Jeg  er opp
merksom på a t  komitéen har h a tt  e t vanskelig arbeid, men jeg hadde 
dog ventet a t komitéen hadde se tt noe annerledes på det. D et forekom
mer meg iallfall eiendommelig a t  en har s a tt  S ørlandet i gruppe I I I .  
E tte r  en s ta tis tikk  jeg har h a tt  høve til å se fra  Norsk Kjemisk In d u s tri
arbeiderforbunds statis tiske  kontor viser det seg for en fam ilie bestående 
av mann, kone og 2 barn  a t  leveomkostningene s to rt se tt er de samme 
i Oslo og K ristiansand , men enda skal lønna skille med 1 000 kroner. 
E tte r  de opplysninger som er fram komm et m å en kunne gå u t fra  a t
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komitéen vil se nærm ere på det. E n vil jiå denne m åten le tt kunne gi 
arbeidsgiverne argum enter i hende, slik a t de ikke vil betale lik t. Det 
ville væ rt rim elig om en hadde s a tt  dette opp en gruppe. Jeg  vil ikke 
fram sette forslag, men henstille a t  en vil ta  under alvorlig overveielse 
å sende saka tilbake t i l  komitéen.

Bernh. Berentsen, Bergen: Forslaget betyr en betrak telig  forbed
ring  og en vil på denne m åten komme vekk fra  den to r tu r  som meget ofte 
tillitsm ennene b lir gjenstand for i sam organisasjonene n å r det gjelder 
deres lønnsforhold. Men vil det ikke være rik tig  istedenfor 4 grupper 
å ha 3? Slik a t  gruppe 4 går opp i gruppe 3 og gruppe 3 går opp i gruppe 
2, selv om en riktignok i forslaget fa s ts lå r a t  en skal beholde den lønn 
en h a r og ikke som følge av denne innstilling  gå ned i lønn? D et vil 
gi anledning t i l  diskusjoner som ikke er hyggelige. R epresentantskapet 
bør ikke vise seg a ltfo r sm åskårne, n år det gjelder lønningene. Jeg  vil 
anbefale 3 grupper istedenfor 4.

Olaf Hansen, Oslo foreslo: Sam tlige tillitsm enn i sam organisasjo
nene kr. 6 000.00 pr. år.

Ole Hauan, Tromsø: De store sam organisasjoner arbeider le ttere
enn de m indre. Det er allerede sag t så meget i denne saka, men en vil 
ved dette forslaget senere få se a t  det er de som vil finne holdepunkter 
her for sin argum entasjon om gruppering n å r det gjelder lønningene 
utover i sin alm innelighet. Jeg  vil anbefale a t  Romsdal få r  beholde 
den m ann de h a r nå. Sam organisasjonen der er nå  g å tt fram . Og jeg 
vil foreslå: «Punkt 3 og 4 u tgår. I  punk t 6 u tg år: B illettpengene u tbe
tales bare for den klasse som i hvert enkelt tilfelle benyttes. (F orslaget 
var også undertegnet av Alf Nielsen, N ordland faglige Sam organisasjon).

Williatn Andersen, S tavanger, foreslo: Gruppe I  og I I I  settes ti l  kr. 
6 000.00 som for gruppe I I  foreslått.

A l f  Nielsen: Jeg  tro r  det ville ha væ rt fo rnuftig  å innskrenke 
denne gruppering. Det burde iallfa ll bare være 2 grupper. Forskjellen 
på leveomkostningene utover er ikke så stor. E n burde ikke ha noen 
gradering i grunnlønnen. E n burde da heller gi personlige tillegg. Men 
på den andre siden m å en også være m erksam på a t  det b lir en for-> 
bedring ved hevningen av dieten. Det b lir en viss kompensasjon der, 
men en bør ikke ha den gradering som der foreslåes. Siste del i punk t 
6 vil jeg ha  vekk.

Taletiden  ble s a tt  t i l  5 m inutter.
Rudolf Eriksen,  Oslo, foreslo: Sam organisasjonenes tillitsm enn

betaler sjøl sin trygdekassepremie.
Ole A. Kiste:  Jeg  vet hvordan arbeidsforholdene er i Svolvær. De 

h a r mange vansker som vi her sydpå ikke kjenner til. D et vil e tte r min 
mening være helt u rik tig  å sette denne ene m ann i Molde i en sæ rstilling. 
N år det gjelder Vestfold og den foru tsetn ing  som er k n y tte t t i l  in n stil
lingen om a t  den nåværende form ann og sekretæ r beholder sin lønn så 
lenge de innehar stillingene, så ville jeg heller gå ned de 275 kroner, 
som det betyr enn å ha dette  med.

Oscar Amundsen,  Sunnm øre fagl. Sam organisasjon: Jeg  vil ikke gå 
noe nærmere inn på lønnsnem ndas innstilling . Den har nok t a t t  alle skyl
dige hensyn som kan tas. Men jeg vil dog si a t jeg er dypt uenig i denne
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gruppering. E n skal merke seg a t  den gang vi holdt på å få denne sam
m enslutning i s tand  i Møre, så var det forutsetningen a t  det skulle an 
settes 2 tillitsm enn og kontorhjelp med tilsam m en 12 000 kroner. Men 
årsm øtet gikk t i l  å ansette 3 og den nødvendige kontorhjelp og de ned
satte  da lønningene slik a t  lønnsbndsjettet ble det samme. Den 3. t i ll i ts 
m ann som ble valgt sto tidligere på en årsfortjeneste av 4 200 kroner. 
Den vesentligste årsak  til  a t  det gikk ga lt med sam m enslutningen var 
a t  en savnet midler. Vi hadde ventet oss noe mer velvilje fra  Sekre- 
ta ria te ts  side. Så kom dette  med a t  det bare skulle være 2 mann. Den 
3. m ann lioldt på å bli arbeidsledig. Tilbake til  sin tid ligere plass kunne 
han ikke komme. H an er i sam organisasjonen i virksom het fra  morgen 
t i l  kveld. Det kan vel ikke være S ekre taria te ts mening a t  han fo r tsa tt 
skal gå på 3 300 kroner. Jeg  vil henstille a t  han lønnes på samme m åte 
som de andre.

John Skårvold,  Trondheim : Jeg  er b litt  noe forbauset over debatten 
her. Jeg  hadde nærm est regnet med bifall jeg og a t  en ville ha utnevnt 
lønnsnem nda på livstid. Vi h ar innsam let e t s to rt m ateriale om hvor
dan lønningene tid ligere var u te i sam organisasjonene, hva redaksjons- 
personalet i arbeiderpressen utover har og hva kooperative funksjonæ rer 
betales. Det var tid ligere 12 lønnsgrupper b lan t sam organisasjonens 
tillitsm enn. N år vi nå h ar dradd  det sammen t i l  4 så synes jeg virkelig 
a t det er et ganske godt resu lta t. A t de skulle væ rt noe høyere opp 
kan vi Jiok være enige om, men dette er dog e t fram sk ritt fra  tidligere. 
Det er fo reslå tt av Berentsen a t  gruppe 4 går opp i gruppe 3 og 3 i 2. 
Vel, beslu tter represen tan tskapet det så er det bra. Men nem nda har 
a ltså  m ent a t  denne ordning var den beste. D et h a r ikke væ rt nemndas 
mening å sette N ordland i en sæ rstilling. Vi h a r sett på lønningene 
over det hele, hvordan lønnsspørsm ålet ellers lå  an og da har de få tt  
tillegg. Så til  .slutt dette med Romsdal. S ek re ta ria te t har godkjent opp
delinga i 3 sam organisasjoner og da m å også denne m ann som her er 
nevnt være med.

3 m inu tter  ta le tid  blev nå fa stsa tt.
Em il Torkildsen: Jeg  kan så godt fo rstå  a t det ikke h ar vært le tt 

å arbeide i denne komité, men hvorfor skal H edm ark s tå  i en gruppe 
og Opland i en annen? Og det samme h ar vi f. eks. mellom Tønsberg og 
K ristiansand. Jeg  vil anbefale a t  en går ti l  3 grupperinger slik som av 
Berentsen foreslått. N år det gjelder dieten så bør det være 6 kroner 
over hele lin jen  og ikke 6 og 5 kiæner.

Karl Tømmerås: Vi behandlet dette  på sam organisasjonenes lands
konferanse. Noen beslutning ble sjølsagt ikke fa tte t, men det var sjølve 
lønnsgrupperingene en ta lte  om. Jeg  vil si det samme som jeg sa der 
a t  en ikke må risikere a t  denne sak b lir u tsa tt. D et var Trøndelag fag
lige Sam organisasjon som reiste dette spørsm ål, fordi en hadde helt 
uholdbare forhold ru n d t om kring i sam organisasjonen n å r det g jald t 
denne sak. Jeg  vil be om a t  en i dag avgjør disse saker. E n  h a r væ rt 
gjen.stand for mange vilkårligheter.

Georg Jacobsen, H alden: Sam organisasjonenes folk må være fo r
nøyd med det som her forelegges. V ar det kommet fram  på årsmøtene
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rn n d t omkring, så ville nok saken få tt  en annen behandling. En må være 
forsiktig.

I. B. Aase:  D a vi behandlet denne innstilling  i S ek re ta ria te t kom 
vi til det re su lta t a t  komiteen hadde arbeidet godt. N år det gjelder 
Molde så ble det på sam organisasjonens årsm øte s a tt  en lønn av 3 300 
kroner til  sekretæren og forntsetningen var den a t han skulle skaffe 
sig annen inntekt. H va N yhus’ forslag angår så vil det bety 7 325 kroner 
i m eru tg ifter og Berentsens forslag 9 000 kroner.

William, Andersen:  Det ser for meg u t t i l  a t representantene ta r  
denne sak for lettv in t. Denne gruppering få r vi senere se nærm ere på. 
Det er ikke noe grunnlag  til  stede for å gjøre forskjell her. E n  annen 
ting  er om en til eldre, veltjente tillitsm enn gav et personlig tillegg.

A.. E. Gundersen: Hvis en liadde se tt de dokum enter som fo r
teller hvordan det tid ligere var, så ville en kunne ha sp a rt seg for mange 
talem åter. N år det gjelder Romsdal så synes jeg ikke S ekre taria te t skal 
være så snaue her. Jeg  synes det er helt u rik tig  bare for noen kroners 
skyld å gjøre dette. Det kan vel sies a t  disse lønnsklasser ikke er helt 
riktige, men vi har jo skåret ned fra  12 til  4 lønnsgrupper og det er da 
bra. Det kan sjølsagt være dem som fortjener et personlig lønnstillegg, 
men det kan ikke vi slå inn på. D a få r en heller søke seg over i et annet 
og bedre d istrik t.

Olaf Abrahamsen,  H olm estrand: Jeg  tro r  det er et godt arbeid 
komiteen har g jo rt og a t  innstillingen er god. Det kan sjølsagt springe 
i øynene a t  det i Vestfold er 5 500 og i Buskerud 6 000 kroner, men også 
her tro r  jeg komiteen har g jo rt s i t t  arbeid sam vittighetsfullt. Jeg  vil 
foreslå: Reservasjonen som er t a t t  for form annen og sekretieren i V est
fold utgår.

Kr. Jakopsen,  Sauda: Jeg  konstaterer a t  e tte r diskusjonen som er 
ført, så er det bevist a t komitéen h a r g jo rt e t godt arbeid. D et visste 
jeg sannelig ikke noe om før jeg hadde påhørt denne debatt. V edta der
for innstillingen så enstemmig som mulig.

Lars Evensen: Jeg  tro r  ikke a t  sjøl om en hadde s a tt  ens lønn til 
alle, så hadde det ikke g jo rt alle tilfreds. E n  h a r søkt her å ta le  om a t 
dette med grupperinger skulle bli u tn y tte t. Vi skal se på kongressens 
vedtak og det som var grunnlaget for kom itéens arbeid og finne fram  
til mer likhet. E n må da se på dette som en vesentlig forbedring. Det er 
et vesentlig steg til bedring av de forhold vi h itti l  h a r h a tt, og jeg vil i 
likhet med Jakopsen s te rk t advare mot a t en stille r seg slik a t  saken 
kommer på sam organisasjonenes årsm øter.

Votering: Lønnsnemndas innstilling  ble ved ta tt mot 4 stemmer. — 
Sekre tariatets nnntakelse for Romsdal ble forkastet. — Abraham sens 
forslag ble forkastet m ot 4 stemmer.

Det ble opplyst a t  i etterm iddagsm øtet hadde B irger Arnesen del
ta t t  istedenfor Øistein M arthinsen.

ålø tet hevet.
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FORMIDDAGSMØTET TORSDAG 28. SEPTEMBER
Ordstyrer: Olav Hindahl.

rrotokollen fra gårsdagens ettermiddagsmøte ble referert ved sekre
tær Lars Evensen og uten bemerkninger godkjent.

Punkt 11: Norsk Folkehjelp.
I tilslutning til dette punkt forelå følgende forslag til lover for 

Norsk Folkehjelp:
I 1.

N orsk Folkehjelp h a r  som form ål å d rive hel.searbeid, og i spesielle tilfelle 
orgauiscre brede h jelpeaksjoner fra  det norske folk.

N orsk Folkehjelp ser som sine næ rm este oppgaver:
1. å  tr e  til ved nød som ram m er befolkningen 1 v å rt eget eller i an d re  land, ved 

krig, sto re  ulykker, økonomisk sam m enbrudd o. 1.
2. å  gå Inn fo r en effektiv  utbygging av  d e t forebyggende helsearbeid, sæ rlig  

med sik te på barns og ungdoms helse, hjem m ets og arbeidslivets hygiene,
3. å  d rive opplysnings- og propagandaarbeid  1 helsespørsm ål,
4. a  de lta  i anskaffe lse  av m ateriell og stø tte  opplæring av  h jelpem annskaper 

til b ruk  ved s tø rre  u lykker og til beskyttelse av  sivilbefolkningen under krig,

§ 2 .
N orsk Folkehjelp søker sam arbeid  med organ isasjoner og in s titu sjo n er eora 

a rbeider fo r de samme form ål, og søker gjennom  de lovgivende og bevilgende m yn
digheter å  frem m e tilta k  til løsning av disse oppgavene.

§ 3.
Medlem av N orsk Folkehjelp  kan  bli;

a) E nhver som lietaler en årlig  kontingent av kr. 2.00 ti i  en av de tilslu ttedp  
avdelinger, eller hvis sådan Ikke finnes på vedkommendes hjem sted, til ho- 
vedorganisiisjonen.

b) landsom fattende o rganisasjoner som ønsker å stø tte  N orsk Folkehjelps a r 
beid ved å læ tale en årlig  kontingen t av  kr. 10.00 pr. påbegynt 1 000 med
lemmer.

c) lokale organisasjoner som ønsker å stø tte  N orsk Folkehjelps arbeid  ved å 
betale en å rlig  kontingen t av kr. 10.00 pr. påbegynt 100 medlemmer.

d) a lle  in stitu sjoner, p riv a te  sam m enslutninger og firm ae r m. v. som betaler 
et å rlig  b idrag  på m inst kr. 1(K).00.

e) lok.ale avdelinger av  N orsk Folkehjelp.
la indsom fattende organisasjoner s tå r  d irek te  tils lu tte t hovedorganisasjonen. 

Lokale foreninger og organisasjoner tilm eldes N orsk Folkehjelps lokale avdelinger.

K ontingenten i de lokale avdelinger er kr. 2.00 pr. år. De økonomiske fo r
hold mellom hovedorganisasjonen, d is trik tso rgan isasjonene og de lokale avdelin 
ger fas tse ttes  av rep resen tan tskapet.

§ 4.
N orsk Folkehjelp er bygget opp av  lokale avdelinger, som er s lu tte t sam men 

I d is trik tso rgan isasjoner.
De lokale avdelinger og d is trik tso rgan isasjoner m å godkjenne N orsk Folke

hjelps lover, og deres egne lover må være 1 sam svar med de m ønsterlover som er 
u tarbeidet.
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D istrik tsorganisasjonen  holder 1 sam svar med sine lover årlige møter.
D istrik tso rgan isasjonen  Innsender h v ert å r  innen u tgangen av  feb ruar måned 

beretning og regmskap fo r d e t forløpne år.

§ 5.
N orsk Folkehjelps øver.ste m yndighet e r  organisasjonens represen tan tskap . 

D ette sam m ensettes av :
O rganisasjonens arbeidsu tvalg .
1 rep resen tan t fra  hver av  d is trik tso rgan isasjonene fo r hvert påbegynt 10 000 

medlemmer..
1 rep resen tan t f ra  hver av de land.som fattende organ isasjoner fo r hvert på- 

lægynt 2,5 000 medlemmer.
Ingen organisasjon kan  ha  m er enn o rep resen tan ter.
R epresen tan tskaiæ t holder møte h vert å r  innen utgangen av feb ruar måned.
l ’å  rep resen tan tskapsm øtet legges fram  beretn ing  og regnskap fo r det fo r

løpne å r  og p laner fo r organisasjonens videre arbeid.
R epresen tan tskapet velger sty re  eller arbeidsu tva lg  på m inst 1 medlemmer 

som letler organisasjonens virksom het.
S ty re t kan suppleres med rådgivende medlem m er som h a r  tale- og for- 

slag.srett.

Medisinaldirektør Earl Evang: Når spørsmålet om dannelsen av 
Norsk Folkehjelp er reist — en helsehjelpsorganisasjon — så virker det 
kanskje på mange fremmed. Den stilling som arbeiderne rundt omkring 
har tatt til denne sak har jo vært at det er samfunnets oppgave og som 
hverken de faglige eller politiske organisasjoner hadde noe med. Ar
beiderorganisasjonene har sett med skepsis på de filantropiske organi
sasjoner, nærmest med forakt. I  sin tid hadde partiet en politisk prin
sipiell linje, nemlig i Oscar Nissens tid, da en skulle ha alt helsearbeid 
over i beskatningen. Seinere har vi stadig fått sterkere og sterkere 
trygdanordninger. Vi har altså tidligere for det vesentligste avvist 
spørsmålet. Ved sida herav har en så nærmest holdt seg til den bor
gerlige parole om at helsespørsmål var noe som lå utafor politikken. 
Imidlertid har samfunnets utvikling rullet videre og enten bevegelsen 
har villet det eller ikke så har den smått om senn måttet ta stilling til de 
forskjellige helsearbeider. Fagorganisasjonen har der i sin tid tatt stil
ling for idretten og bygget opp en arbeideridrettsbevegelse, en direkte 
helsebevegelse av forebyggende art. Initiativet kan en her tilskrive fag
organisasjonen og den sak var av vesentlig betydning. Vi har videre en 
sak som mødrehygienekontorene som også arbeidernes kvinneorganisa
sjoner har arbeidet for. Til Arbeiderpartiets Landskvinnekonferanse i 
høst er det arrangert en helseutstilling. Fronten i dette helsearbeid er 
således blitt bredere. Fagorganisasjonen har således forlengst på for
skjellig måte slått inn på helsearbeidet, men spørsmålet gjelder nå om 
å finne fram ti1 en slags linje i dette arbeid, slik at en kan skille klinten 
fra hveten for å si det på den måten. Enten vi vil eller ikke så vil helse
arbeidet måtte løses også ved private organisasjoners medvirkning. Det 
er på dette grunnlag spørsmålet om dannelse av Norsk Folkehjelp er 
reist. Det er forsåvidt ganske naturlig at denne sak er reist fra de folk 
som hadde med Spania-innsamlingen å gjøre. Ser en på de lover som er 
trukket opp for den nye organisasjon, så vil en i punkt 1 finne de opp- 
gavær som det skal arbeides for. Vi så nå da kri.sen brøt ut, at en rekke



62

av (le store, p rivate organisasjoner var ute og fisket i rø r t vanne og 
foretok innsam linger etc., mens vi som det stø rste p a r ti  in te t gjorde, 
fordi vi in te t ap p a ra t hadde. Vi har s tå t t  passive. P u n k t 2 er u tform et 
slik a t  vi ikke kommer i konkurranse med de andre organisasjoner, men 
ta r  fa tt  på andre oppgaver som disse organisasjoner ikke beskjeftiger 
seg med. Jeg  behøver ikke her å komme inn i)å de mange og store opp
gaver som der ligger. Jeg  peker bare på en tin g  som igangsettelsen av 
en aksjon mot a lt ro t og griseri på arbeidsplassene og i den forbindelse 
ntnvtte lsen  av de kontrollorganer som arbeidervernloven har. Videre 
å drive opplysnings- og propagandaarbeide i helsespørsmål. Det er en 
organisasjon som der allerede på et spesielt fe lt har t a t t  e t in itip tiv  
ved et møte søndag førstkommende. Det er mange oppgaver her som 
kan reises j)ropagandamessig. A rbeidersaniteten, en annen sto r og vik
tig sak. E n kunne timevis ta le  om en rekke helseoppgaver som bør re i
ses. Vi har s a tt  inn  en hel del av våre folk i sentralorganisasjonen, men 
disse savner et sentralorgan n år det gjelder vår stilling  og oppfatning. 
D et har væ rt g jo rt gjeldende a t vi h a r da organisasjoner nok. Jeg  var 
også betenkelig, men e tte r hvert er jeg b litt  en tilhenger av saka, og 
jeg vil slå fast a t det må være en selvarbeidende organisasjon.

Konrad Nordahl: D et er ikke min meining å oppta noen diskusjon 
0111 berettigelsen av en slik organisasjon eller om arbeidsoppgavene for 
011 sådan. Det kan jo være flere arbeidsoppgaver enn de Evang så u t
m erket ta lte  om. Denne organisasjon h ar i lang tid  væ rt i emning 
og vi har h a tt  mange konferanser og møter. Sjøl om det er enighet om 
nødvendigheten av en slik organisasjon, h a r vi funnet det nødvendig å 
forelegge den for representantskapet, ikke m inst av den grunn a t  Lands
organisasjonen hermed kan komme til  å få en del bundne u tg ifter. Vi 
har ikke t a t t  noe standpunkt i S ek retariatet, men vi har som sagt drøf
te t det og jeg vil foreslå:

Med det rejiresentantskapet i prinsippet g ir sin tils lu tn ing  til  orga
nisering av «Norsk Polkelijelp», overlates det t i l  S ekre taria te t i sam
arbeid med andre organisasjoner å sette organisasjonen i verk på den 
mest hensiktsmessige måten.

Peder Birkeland:  Jeg  vil slu tte  meg til  de oppgaver som Evang 
var inne på og som g jald t stø tteaksjoner sam t de sosiale formål. Vi h ar 
seti hvordan de som driver alniissepolitikk har h a tt  a tskillig  igjen for 
dette arbeid, ålange av disse organisasjoner er også diiækte u tg å tt av 
arbeidernes organisa.sjoner. N år jeg derfor ser på Norsk Folkehjelp 
tro r  jeg det vil vau-e rik tig  a t denne organisasjon må være en sjølvir- 
kende organisasjon. N ettopp derved vil ikke de økonomiske forpliktelser 
pålegges våre organisasjoner. D et må nettopp være de økonomiske opp
gaver denne organisasjon i første rekke må gå inn for. Jeg  mener a t 
in itia tivet bør tas  av Den norske Spania-komité.

Olav Ilh idaM :  In itia tiv e t er så å si t a t t  av Spania-komitiæn og 
sam arbeidskom itéen har erk læ rt seg enig i ijrinsippet.

5 m innutters ta le tid  og strek  ble vedtatt.
Halfdan Wiffaard: Hvis denne arbeidsoppgave bare for noen å r  

sida var b litt fram lagt i denne forsam ling, ville en ganske sikkert ha
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ledd av det. Spørsm ålet i denne forbindelse er om det er rik tig  av fag- 
organisa-sjoneu å ta  på seg alle samfunnsoppgavene. Evang var jo heller 
iklve snau. I la n  tok  fak tisk  med alt. E n rekke av disse oppgaver 
er lag t under kontrollorganer og fagorganisasjonen har å påse a t  disse 
gjør s i t t  arbeid. N år det gjelder ulykker og mye annet, så h a r vi v årt 
])rinsipale standpunkt, nemlig a t det er sam funnets oppgave. Men det 
har ikke makt(d det. Kan fagorganisasjonen m akte alle oppgaver? 
Jeg  stemmer ikke imot, men vi skal være forsik tig  her så vi ikke kom
mer inn i en m en talite t som kan liknes med prestem entalite t. Vi har 
se tt hvordan det i Oslo kommune var forslag og p laner framme om dan
nelsen av et aksjeselskap, som skulle ta  seg av ulykker, brann, k a ta 
stro fer ete. og som var bygget på u tby tte  av disse arbeidsoppgaver. Det 
ble heldigvis forhindret.

Torbjørn Jlenrik-sen: Evang har ganske sikkert re tt i sin fram 
førelse, men jeg tilhører dem som er ske])tisk her. De som driver med 
disse arbeidsoppgaver burde jo på et tid ligere tid spunk t væ rt under
lag t en felles sentral. E n hver regjering h a r sjølsagt interesse av et 
s lik t friv illig  arbeid. Jeg  er im idlertid  redd for a t hvis en går inn 
for en slik sak med hele vår tyngde, vil S ta ten  ikke i den g rad  som 
rik tig  er, fo rstå  sine plikter. Jeg  er redd for a t  vi kan komme til  å 
trekke for store veksler på våre folk. H vis-en ved en lovoppbygging 
kunne samle alle disse organisasjoner i e t bestem t leie og med en kon
trollerende m yndighet, så ville det være en bedre vei. Det kan være 
at. vi ved en slik Norsk Folkehjelp nettopp kan arbeide videre på det 
jeg her nevnte.

Rasmus Rasmussen:  Jeg  har fo rs tå tt  det slik a t  denne organisasjon 
bl. a. også kunne bli deiii som ga de kontrollorganer en h a r en klaps 
så de virkelig kom seg opp fra  stolene. Jeg  anbefaler forslaget.

Bernhard Berentsen: Spørsm ålet Norsk Folkehjelp h ar væ rt drøf
te t også av oss i Bergen. D er er en begynt med de såkalte vinterhjelp- 
organisasjoner og hvis oppgave egentlig er å samle fascister. Vi så der
for dette  som et middel til å stanse de fascistiske og reaksjonære organi
sasjoner. Torbjørn H enriksen var inne på å samle disse organisasjoner 
muler e tt felles s ta tsap p a ra t og det mener jeg er rik tig . Det kan en 
arbeide fram  fra  Norsk Folkehjelp.

Karl Evang:  V år bevegelses arbeid går u t på to  ting : å konstruere 
sam funnet e tte r sosialismens prinsijjper og videre å .arbeide for bedring 
av leveforholdene i det sam funn vi lever i. N år denne organisasjon som 
vi her ta le r om blir dannet, så er det ikke for a t  den skal ta  seg av alle 
oppgaver, men ved den skal vår stemme høres. Jeg  er enig med T or
bjørn H enriksen a t den oppfatning han hadde må være vår prisipielle 
oppfatn ing n år det gjelder disse saker. Men det gjelder om å få den 
fram . En slik organisasjon kan sjølsagt ikke overta det hele helse
arbeid. Det går ikke. D et må i første rekke være S ta tens oppgave. 
In itia tiv e t må ligge der, men våre folk må også være med og prege 
utviklingen her. Den store og grove hovedfeil er a t  alle nå  er in n stilt 
på å ta  vare på dem som er syke men ikke på det forebyggende arbeid.

Votering: K onrad N ordahls forslag ble vedtatt.
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Punkt 7: Retningslinjer for overføring av medlemmer og 
retten til arbeid (monopoliseringstendensene).

Til dette punkt forelå fra sekretariatet følgende:
E t av de stadig tilbakevendende stridsspørsm ål i fagorganisasjonen  

er den såkalte m onopolisering eller m. a. o. retten t il  å ta  anvist arbeid 
og overføring av medlemmer fra <let ene forbund til det andre.

Fagkongressen 1934 og 1938 behandlet disse spørsmål og trakk opp 
prinsiprelle retningslinjer, men det viser seg ofte at prinsip ielle vedtak 
må utfylles med praktiske retningsilnjer avpasset for de enkelte arbeids
områder. D ette er gjort av Sekretariatet fra tid  t il annen, men tvister
oppstår allikevel rundt om.

For å undersøke om det kan være m ulig å fjerne noen ay tviste- 
årsakene på de mest om stridte områder, har Sekretariatet valgt ei iiemnd 
bestående av; -Tens Tangen, Josef Larsson, Alfi*ed Ljøner, Gunnar Disen- 
aaen og Lars Evensen. Det var Sekretariatets forutsetting at nemndas 
utgreiing skulle legges fram for representantskapet.

Nemnda er eiiig  om at grunnlaget for de retningslinjer som kan 
trekkes opp er kongressens vedtak om d isse spørsmål. 1 agkongressen  
1938 gjentok vedtaket av 19.34 med en del endringer, således at det 
endelige vedtak ble:

1. A lle  organisasjoner tils lu tte t Landsorganisasjonen pålegges ikke å 
hindre arlæidere i å søke og ta anvist arlæhl. B etingelsene må da 
være at det anviste arbeid blir utført etter de bestemmelser som 
Landsorganissasjoneii og vedkommende forbund har fastsatt.

2. A lle arbeidere som er i beskjeftigelse eller får anvist arbeid har 
rett t il a få ordnet sitt medlemskap i fagorganisasjonen gjennom  
den fagforening under hvis virkeområde vedkommende arbeidsplass 
sorterer. U ndtatt fra denne beslutning er bare de arbeidere s>om 
har opptrådt usolidarisk eller i strid med Landsorganisasjonens eller 
forbundenes beslutninger.

3. Ingen fagforening har rett til å nekte overføring av medlemskap 
fra andre fagforeninger eller forbund. Foreninger eller forbund 
har heller ikke rett t il å nekte utskriving av medlemmer t il over
føring t il andre fagforeninger eller forbund.

Forutsetningen for overføring av medlemskap er i alle tilfe lle  
at vedkommende medlem har få tt beskjeftigelse i den forenings 
virkeområde hvortil medlemskapet skal overføres.

4. B eslutninger mot å arbeide sammen med uorganiserte arbeidere når 
disse ønsker å organisere seg er forbudt med mindre vedkommende 
har opptrådt usolidarisk, eller i strid med Land.«organisasjonens 
og eller forbundenes beslutninger. I tv ilstilfe lle  avgjøres saken med 
bindende virkning av Sekretariatet.

5. Tariffbestem m elser om at arbeidsgivere bare skal beskjeftige med
lemmer av en bestemt fagforening eller forbund må ikke anvendes 
til å hindre medlemmer av andre foreninger eller forbund t il å søke 
og ta  arbeid.
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Det samme gjelder uorganiserte arbeidere (jfr. p. 2. og 4 ). Ved
kommende arbeidere må ordne sitt medlemskap t il foreningen etter  
de overføringsfrister som er gjeldende i vedkommende arbeidsgren. 
D og senest innen 2 måneder.

6. Forbund .«0111 ønsker tariffm essige bestemmelser angående ansienni
tetsprinsippet eller andre OT'ganisasjonsmessige regulerende bestem
melser, må på forhånd innhente Sekretariatets go<lkjennelse t il  å 
reise kravet.

Sådanne tariffbestem m elser må ikke praktiseres i strid med dette 
vedtak.

7. Ved regulerende bestemmelser om antallet av læregutter skal der 
tas hensyn til et rim elig forhokl mellom lanegutter og de utlærte 
arbeidere.

D e regulerende bestemmelser som 1'oibundene ønsker gjennom
ført må på forhånd forelegges Seki-etariatet t il  godkjennelse.

8. Medlemmer som får ansettelse ved en btnlrift som hører inn under 
et annet forbund enn vedkommende tilhører, skal overføre sitt  med
lemskap etter de fastsa tte  regler i vedkommende forbund.

Ved overføring av medlemmer fra et forbund til  et annet behol
der medlemmene sine opparbeidede rettigheter med den begrensning  
som lovene bestemmer i <let forbund hvortil medlemskapet overføres. 
En av endringene i vedtaket fra 1934 var at fristen for overføring 

ble endret fra «straks» vetlkoniniende var kommet i arbeid t il «et ter de 
overførin(f,sfri(iter so)n er gjeldeiid-e i vedl; om mc ude arbeidngren. Dog  
senest innen 2 måneder.»

Denne endring var nødvendig på grunn av de mange m isforståelser  
som gjorde seg gjeldende. xVllerede før kongressen hadde Sekretariatet 
godkjent retningslinjer om overføring fra De Arbeidsløses Forening til 
Norsk Kommuneforbund sålydende:

«Stadig tilbakevendende vikarer, samt m idlertidige arbeidere som 
har et sammenhengende arbeid i kommunen på 2 måneder og derover 
skal ha rett til å overføre sitt me<llenisskap til Kommuneforbundets av
delinger.

Arbeidere som inntas til snerydning og kokssjau er unntatt fra oven
stående regel og opprettholder sitt medlemsskap i den organisasjon de 
før er medlemmer av.

B lir arbeidere overført fra nevnte jobbarbeid til annet kommunalt 
arbeid, f. eks. gaterenhold, skal den tid de har vand i beskjeftigelse med 
jobbarbeid merlreknes.

i la n  forut.setter for øvrig at Landsorganisijisjonens lover og regler 
for overføring av nuKllemmer opprettholdes, men at den regel som er 
foreslått for De Arbeidsløses Foreninge)' også kan praktiseres for andre 
forbunds medlemmer.»

Etter kongressen 1938 ble det ta tt o])p forhandlinger mellom den 
av kongressen valgte 3 manns nemnd og flere forbund om grenseregu
lering og regler for overføring av medlemmer og tv isters behandling. 
D ette gjelder særlig forholdene j)å landsbygda og i treforedlingsindu
strien. Noen av de viktigste bestemmelser tas med.
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Mellom Norsk llygiiingsarbeiderforbund og Norsk Treindustriar- 
beiderforbund er det tru ffe t en avtale om grenseregulering og løsniug 
av grense- og tvistespørsm ål hvor det bl. a. heter a t arbeid i grenseom
råder ikke må pålmgynnes før vedkommende arbeider h ar varslet sin for
ening herom og a t omtvistede arbeider grupper ikke må organiseres før 
avtale er tru ffe t eller tvisten avgjort. F or øvrig behandling av tv ister 
e tte r  gjeldende regler i Landsorganisasjonen.

Mellom Norsk Skog- og Landarbeiderforbund og Norsk Jernbane
forbund er det tru ffe t avtale om overføring m. v. hvor det bl. a. fastslåes:

«I første  sesong som en arbeider b lir in n ta tt  overføres i det hele t a t t  
ikke. Under forutsetn ing av a t vedkommende in n tas  nestfølgende sesong 
og regnes å få sin vesentligste å rsinn tek t ved jernbanen kan overføring 
finne sted.»

Det skal være adgang til  gjensidig kontroll av medlemsbøker og når 
medlem av N. S. L. F. har ekstraarlæ id  ved jernbanen og når medlem av 
Norsk Jernbaneforbund er beskjeftiget innen N. S. L. F .s virkeområde.

Mellom Norsk Skog- og Landarbeiderforbund og Norsk Iløvleriar- 
bei<lerforbund er <let tru ffe t avtale om grensereguleiang og valg av ei 
sam arbeidsnem nd som skal behandle organisasjonssj)ørsmål og even
tuelle tv ister mellom forbundene.

Mellom Norsk A rbeidsm annsforbund og Norsk Skog- og Landarbei
derforbund er det tru ffe t avtale hvor det bl. a. heter:

«Begge forbunds medlemmer h ar fri adgang til  å søke og få u tføre 
kortere og mer tilfeldig arbeul i det annet forbunds virkeområde uten 
a t overføring skal kreves.

D ette gjelder også vedlikeholds- og anleggsarbeid, men gjelder ikke 
veivoktere, som skal overføres straks tilse ttin g  har funnet sted.

Som vanlig regel bør overføring ikke finne sted første sesong, så 
frem t det ikke an las  a t arbeidssesongen vil strekke seg over et lengere 
tidsrom , f. ek.s. over 8 måneder.

Den forening som arbeids])lassen sorterer under, h a r re tt  til å føre 
vanlig kontroll metl alle organiserte både for overholdelse av tariffene 
og a t medlemsskapet er i orden og re tt kontingent betalt.»

Mellom Norsk Bygningsarbeiderforbund og Norsk Skog- og L and
arbeiderforbund er det tru ffe t avtale om grenseforhold og sam arbeid 
mellom forbundene og deres avdelinger hva angår bygningsarbeid på 
landsbygda, hvor det bl. a. heter:

«Medlem skal lia adgang til å stå i det forbund hvorunder han har 
sin vesentligste beskjeftigelse. T arbeidsforhold under annet forbund 
er han im idlertid  underkastet denne avdelings kontroll, og p lik ter å vise 
inedlemsbok i orden til  enhver tid. Det skal også være liøve til  å kon
tro llere om det e r kjøj)t rik tige merker.

Denne bestemmelse ta r  særlig sikte på forhold hvor medlem av det 
ene forbund regelmessig visse tider av åre t vender tilbake til arbeid 
under annet forbund.

E llers  følges vanlige regler for overføring i henhold til  Landsorga
nisasjonens lover.»

Avtalen bestemmer 6g a t det skal opprettes en fast samarbeids-
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nemnd for behandling av organisasjonsspørsm ål og tv iste r i samband 
med avtalen.

Det er grunn til å tro  a t disse av taler og re tn ingslin je r gir grunnlag 
for en prak tisk  løsning av mange tvistespørsm ål mellom forbundene og 
bør bygges u t videre.

E n annen tilleggsbestemmelse som ble ved ta tt av kongressen 1938 
var a t S ekre taria te t utenom ansiennitetsbestem m elser og kunne godta 
«.andre organisasjonsmesMffe regulerende hestemmelser».

P å grunnlag av dette  vedtak ble det høsten 1938 t a t t  opp forhand
linger mellom Landsorganisasjonen, Norsk B ygningsarbeiderforbund og 
Oslo 8ten-, Jord- og Cementarbei<leres Forening om fram legg til  ansien
n itetsreg ler for denne foiening. Det ble enighet om dette vedtak:
«1. Ved inutagelse av arlæ idere ])likter arbeidsgiveren å in n ta  sine tid 

ligere arbeidere i tu r  og orden reknet fra  den dato de begynte i fir
maet, såfrem t disse e r  arbeidsledige.

2. Unge arbeidere som tidligere ikke har vært i arbeid, kan in n tas  av 
arbeidsgiveren i e t visst foiåiold til anfall eldre arbeidere på plassen.

3. Innskrenkninger foretas e tte r byggausiennitet. A rbeidere som blir 
opps>agt, kan ikke overføres til andre bygg til  fortrengsel for de a r 
beidere som der allerede er beskjeftiget. I  tilfelle overføring finner 
sfe<l, in n ta r  de ved eventuell innskrenkning den ansienn ite tsre tt 
som gjelder på vedkommende bygg. De in n ta r  ingen sæ rstilling om 
de er eldre i firm aets tjeneste enn de arbeidere som var beskjeftiget 
før disse på vedkommende arbeidsplass.

4. H vis en arbeider har vært fraværende fra  en arbeidsgiver i 2 år, har 
han dermed ta p t ansienniteten i firm aet, såfrem t firm aet har drevet 
byggevirksomhet i de angjeldende år.

5. P erm ittering  j)å en arbeidsplass bør ikke forekomme. I  tilfelle a r 
beidere på grunn av uforu tsette  hindringer b lir perm ittert, inn tas 
de e tte r ansiennitet i den tu r  og ordeii som perm itteringen foregikk. 
Nye arbeidere kan ikke inn tas på vedkommende arbeidsplass før de 
perm itterte  er kommet i arbeid.

Da forhandlingene med arbeidsgiverne kan trekke i langdrag, 
søker vi om a t ovenstående ansiennitetsbestem m elser godkjennes av for
bundet og S ekre taria te t for å kunne praktiseres innenfor organisasjo
nens ramme.

Foreningen gis videre høve til å opprette overenskom ster med uor
ganiserte m estre mwl de av oss foreslåtte  ansiennitetsbestem m elser.

Til ovenstående ansiennitetsregler ønsker Landsorganisasjonens re
presen tan ter å anm erke dette:

P å  grunn av de særlige forhold som er til stede, vil L andsorganisa
sjonens representan ter anlæfale for S ekre taria te t a t Oslo Sten-, Jord- og 
Cem entarbeideres Forenings ansiennitetsregler forsøksvis b lir godkjent 
som re tn ingslin jer ved inntagelse av arlæidere.

Oslo Sten-, Jord- og Cem entarbeideres Forenings represen tan ter e r
klærte a t de var fu llt k lar over kongressens vedtak om inonoj)oliseiången, 
og a t  hensikten ved disse regler ikke var å nekte å o\ erføre eller stenge 
u te andre forbunds medlemmer som får arbeid og søker opptagelse i 
Oslo Sten-, Jo rd  og Cem entarbeideres Forening.»



68

Fonitsetniiiga for ve<ltak var at disse retningslinjer skulle
søkes gjemioinført med arbeidsgiverne, men så omfattende som denne 
forenings virkeområde er vil det ta tid før en får disse retningslinjer 
godkjent og praktisert.

Det bar og senere forekommet en del anker over at arbeidere som er 
«lovet arbeid» ikke bar fått medlemsskaj) i foreningen eller at arbeidere 
som er begynt i arbeid er blitt fjernet fra arbeidsplassen. — Tå foranled
ning av dette tok Sekretariatet den 8. angnst d. å. dette vedtak:

«Til Sekretariatet er rapportert en rekke tilfelle om at arbeidere er 
blitt fjernet fra byggeplassene av tillitsmenn fra Oslo Sten-, Jord- og 
Cementarbeideres Forening, med den begrunnelse at vedkommende 
entreprenør er tariff-forpliktet til å ta arbeidere fra eller gjennom Oslo 
Sten-, Jord- og Cementarbeideres Forening eller Norsk Eygningsarbeider- 
forbnnd.

Sekretariatet kan ikke godkjenne denne framgangsmåte og må 
bestemt kreve at den bringes til opphør.

T de tilfelle det av omsyn til kontrollen har vært nødvendig å få 
tariffbestemmelser om at en arbeidsgiver skal ta arbeidere fra Oslo 
Sten-, Jord- og Cementarbeideres Forening og dette blir omgått av ved
kommende arbeidsgiver, bør det overveies å reise søksmål mot arbeids
giveren for brudd på tariffavtale.» »

Nemnda er merksam på de spørsmål som reises i samband med dette 
viktige organisasjonsproblem iklce bare angår Sten-, Jord- og Cementar- 
beidernes Forening i Oslo. Men da denne forening er mest utsatt for 
tilgang av ny arbeidskraft og for anker er det naturlig at den vies en 
bredere bebandling. Foreningen har ennå mange ledige medlemmer på 
tross av den store byggevirksomhet i Oslo.

Oversikt over tilmeldfe, ovcrført.e og ledige i Oslo t^ten-, Jord- og 
Cementarbeideres Forening i de siste 3 år.

Middel Ant. medl. I arbeid
Syke og 

gamle Ledige
Ledige 

i pst. I konflikt

1936 ................... 4 420 3196 231 982 22.44 11
1937 ................... 4 633 2 601 224 1744 37.57 8
1938 ................... 4 526 3 068 231 1 223 27.02 1

Januar ............... 4 803
1939. 

3 084 271 1498 31.19 0
Februar ........... 4 839 2 971 305 1 663 34.53 0
Mars ................... 4 866 3115 325 1426 29.31 0
April ............... 4 880 3 663 266 926 18.98 25
Mai ................... 5 000 4 419 253 328 6.56 0
J uni ................... 5112 4 509 256 347 6.79 0

Middel jir. måned 4 917 3 619 279 1031 21.23 4

69

Medlemsbevegelson reknet pr. siste  i  hver måned.
Over-

føringer
1936   763
1937   128
1938   597

Jannar ...............  21
Februar ...............  84
Mars .................... 82
April .................... 3 3

Mai ........................ 95
J uni ........................ 92

Total .................... 307

Nyinn- 
skrevet

762 
78 

163

1939.
11
18
20
23
53
61

Samlet

1 525 
206 
760

32
52
52
56

148
153

Fram eldt
312
349
245

10
0

18
16
16
19

Strøkne
293
293
150

22
11

7
26
12
22

Netto +  el.

+  920 
-t-436 
+  365

0
+  36 
+  27 
+ 14 
+ 120 
+ 112

186 493 84 100 +  309

Det ville føre for langt i denne utgreiing å gå inn på forholdene 
1 alle forbund og yrkesgrener og på grunnlag av det å trekke opp bruk
bare retningslinjer for alle høve. —  Nemnda vil bare søke å klargjøre 
noen av de mest aktuelle forhold og peke på en del j)raktiske åtgjerder 
som kan fylle ut de vedtak som allerede er tatt og som nemnda vii fore
slå for representantskapet å godta.

1 agorganisasjonen kan ikke fravike det prinsipp at retten til arbeid 
og få medlemsskap i fagorganisasjonen er fri for alle som ojiptrer på 
en lojal måte, men en kan heller ikke se bort fra at en forutsetning ved 
a ga med på en tariffavtale bør være at arbeidsgiverne søker å ta arbei
dere fra den organisasjon som er part i tariffen. T motsatt fall blir hele 
tariff-forholdet meningsløst, yedkommende organisasjon har både det 
juridiske og økonomiske ansvar for at tariffavtalen holdes. Men den liar 
ingen mulighet for å fylle disse forpliktelser eller for å føre noen kon
troll om arbeidsgiverne skal stå helt fritt med å ta inn arbeidere. Det 
som skaper mange vansker er at mange arbeidsgivere ikke er lojale mot 
denne forutsetning. Dette er sikkert de fleste enig i og en kan derfor 
ikke bebreide noen organisasjon for at den søker å øve kontroll og inn
flytelse på disse forhold. Men det som er avgjørende er den fram
gangsmåte som brukes.

Det forekommer ofte at arbeidere anker over at de ikke kommer 
inn i en forening når de er lovet arbeid og vedkommende arbeidsgiver 
har satt som betingelse at de får ordnet sitt medlemsskap i en bestemt 
forening. Det viser seg ofte at disse løfter ikke bygger på noe reelt 
grunnlag og løfte om arbeid gis enten for å skape indre motsetninger i 
organisasjonen eller av andre grunner.

Det er derfor nemndas mening at en må trekke et visst skille mel
lom dem som er «lovet arbeid» og dem som faktisk har påbegynt et 
arbeid eller blir nektet å oppta arbeid ved frammøte på arbeidsplassen. 
Nemnda er sams om at i de første tilfelle må det dokumenteres at det 
foreligger en reell arbeidsantakelse. 1 de sistnevnte tilfelle foreligger 
det et faktisk arbeidsforhold og det kan ikke godkjennes at disse arbei-
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dere fjernes eller søkes fjernet f ra  arbeidsplassen e tte r pAtrykk fra  
organisasjonen. Ordning av medlemsskapet få r i tilfelle ordnes etter 
gjeldende regler.

Nemnda vil og feste m erksamheten på forhold som skaper store 
vansker. — D et er a t  arbeidere n å r de skal søke arbeid på et n y tt 
arbeidsfelt meget sjelden henvender seg t i l  sin egen organisasjon eller 
til den organisasjon dette arbeidsom råde sorterer nnder for å få kjenn
skap til  hvordan forholdene ligger an med omsyn til  arbeidsm uligheter 
og organisasjonsforhold.

Nemnda er av den meining a t  mange tv iste r kan nnngås om en slik 
forhåiidsorientering ble gjennom ført. F o ru tse ttin g a  må da være a t en 
slik ordning ikke nyttes av en enkelt forening til  stengning av foreningen. 
En gjensidig lo ja lite t m å fordres.

F å  de sentrale steder knnne sam organisasjonene og de faglige 
utvalg være den instans som form idlet denne orientering  og det sam 
arbeid som m åtte til.

Nemnda er av den meining a t  det ofte hersker sto r uk larhet om de 
faktiske forhold, både hva angår arbeidsm uligheter og om kongressens 
vedtak på dette område. E n anser derfor a t  det vil være av stor betyd
ning om det ble s a tt  i gang en om fattende opplysning.skampanje om disse 
forhold, særlig i fagbladene og ved rundskriv  fra  forbundene og Lands
organisasjonen til  foreningene, eventuelt en offentlig  redegjørelse og. 
Rundskriv og a rtik le r m åtte  søkes avpasset e tte r forholdene i de enkelte 
forbund og yrkesgrener.

Nemnda viser t i l  foranstående og vil foreslå for representantskapet 
å ta  dette v ed tak :

1. R epresentantskapet godkjenner de foran refererte vedtak av 
Sekretariatet.

2. De forbundsvise av taler og re tn ingslin jer bør utbygges videre i den 
u tstrekn ing  det ansees nødvendig og i^raktisk i de enkelte yrkes
grener. De forbundsvise av ta le r og re tn ingslin jer må godkjennes av 
Sekretariatet.

3. Tngen arbeider som har begynt i arbeid eller er m øtt fram  på en 
arbeidsplass for å oppta anvist arbeid må søkes fjernet fra  arbeids
plassen ved direkte eller indirekte påtrykk  fra  fagorganisasjonens 
side, såfrem t det ikke kan påvises a t  vedkommende har opp tråd t 
usolidarisk eller u lo ja lt mot organisasjonen.

4. N år en arbeider skal søke arbeid ])k et n y tt sted eller i e t arbeids
om råde hvor han før ikke h ar væ rt beskjeftiget, bør vedkommende 
på fo ihånd konferere med sam organisasjonen, sin egen organisasjon 
eller den organisasjon dette arbeid sorterer under for å bli kjent 
med hvordan forholdene ligger an.

5. Det bør søkes å gi medlemmene en bedre orientering om disse for
hold ved artik le r i fagpressen og ved rundskriv.

Lars Evensen: D ette er jo ikke noe n y tt og vi m angler ikke j)å 
vedtak. Det som det skorter ])å er sjølve gjennom føringa av disse ved
tak. Vi får daglig enkcdtvis og organisasjonsm essige henvendelser om 
disse forhold. S ek re taria te t vedtok å nedsette en liten  nemnd for å
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finne fram  til e t vedtak. Nemnda besto av Jens Tangen, Josef Larsson, 
A lfred Ljøner, G unnar Disenaaen og meg. Sam m enlikner en kongress- 
vedtakene de to  siste kongresser vil en se a t  en av endringene var a t 
fristen  for overføring ble endret fra  «straks» vedkommende var kommet 
i arbeid til  «etter de overføringsfrister som er gjeldende i vedkommende 
arbeidsgren. Dog senest innen 2 måneder». E n  m indre nemnd bestå
ende av Lai‘sson, Stenklev og meg ble så nedsa tt og ved forhandlinger 
med forbundene søkte vi å finne fram  til  en ordning når det g jald t 
landsbygdas arbeidere. Det første vi nevner er avtalen mellom Byg- 
ningsarbeiderforbundet og T reindustriarbeiderforbnndet, hvor det heter 
a t  arbeid i grenseom råder ikke m å påbegynnes før vedkommende arbei
der har varslet sin forening herom og videre a t  om tvistede arbeider- 
grnpper ikke må organiseres før avtale er tru ffe t eller tvisten avgjort. 
\Jd e re  har vi avtalen mellom Jernbaneforbundet og Skog- og Landarbei- 
derforbundet, bvor overføring ikke skal finne sted før arbeidsforholdet 
b lir fastere. Videre har vi avtalen mellom Skog- og Landarbeiderfor- 
bundet og H øvleriarbeiderforbundet og mellom A rbeidsm annsforbnndet 
og Skog- og Landarbeiderforbnndet, hvor den siste s to rt se tt er lik den 
mellom Jernbaneforbundet og Skog- og Landarbeiderforbnndet. Vi har 
t a t t  med disse gjensidighetsavtaler og .«åvidt meg bekjent er de sendt nt 
til sam organisasjonene som re tn ingslin jer for overføringer og Sekreta
ria te t  h a r v ed ta tt de. V idere har vi en annen tilleggsbestemmelse som 
ble v ed ta tt av kongres.sen i 1938 om a t  S ek re taria te t utenom ansienni
tetsbestem m elser også kunne godta «andre organisasjonsm essige lægu- 
lerende bestemmelser.» F orutsetn ingen er a t  Bygningsarbeiderforbundet 
skal se å få in n ta tt  disse bestemmelser i sine ta riffe r. F orutsetn ingen 
for dette med Oslo Sten-, Jord- og Cem entarbeideres Forening er også 
a t  en er k lar over kongressens vedtak, lie n  vi h a r også mange andre t i l 
felle med enkelte arbeidere, som ble fjernet fra  arbeidsplassen. N ederst 
på side 5 ser en her det vedtak som S ekre taria te t h ar gjort. H ar en få tt 
en entreprenør tariff-fo rp lik tet ti l  å ta  arbeidere fra  eller gjennom ved
kommende forening, må det ikke u tny ttes t i l  å fjerne de som er kommet 
inn på arbeidsj)lassen. D a må en re tte  brådden mot arbeidsgiverne. 11 
har så in n ta tt  en oversikt over tilm eldte, overførte og ledige medlemmer 
av Oslo Sten-, .lord- og Cem entarbeidernes Forening i de siste 3 år. 
F å  side 7 har vi så pekt på en del prak tiske å tg jerder som kan fylle u t 
de vedtak som allerede er t a t t  og som nem nda vil foreslå for represen
tan tsk ap e t å vedta. Vi kan ikke se bo rt fra  det forhold a t  re tten  til 
arbeid og å få medlemsskap i fagorganisasjonen er fr i for alle som 
opptrer på en lojal måte, men en kan heller ikke se vekk fra  a t  vi må 
kreve a t  arbeidsgiverne ta r  arbeiderne fra  dem som Iiar partsforholdet, 
som er den tariffbeslenim ende organisasjon, iallfall i vanlige tilfelle. 
E llers vi] jo det hele gli ut. D ette er e tter min mening sakens andre 
side og som vi a lltid  må kreve gjennom ført og respektert. Vi h ar s tå tt  
overfor snesevis av tilfelle med enkeltstående som er kommet til Lands
organisasjonen og sagt a t  de er lovet arbeid under bestem te fo ru tse t
ninger. N år det gjelder «lovet arbeid» så må det bevises, men er det 
påbegynt arbeid, så må de ikke bortvises, men en må heller se å re tte  
brådden mot arbeidsgiveren. Endelig fester nem nda o])pmerksomheten
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l)å forhold som ofte skaper store vansker, nemlig arbeidere som skal søke 
arbeid j)å et nytt arbeidsfelt og som meget sjelden henvender seg t il sin  
egen organisasjon eller t il den organisasjon dette arbeidsområde sor
terer nnder. Endelig peker vi på nødvendigheten av å få sa tt i gang en 
om fattende opplysningskam panje om disse forhold i fagbladene og ved 
rundskriv fra forbundene og Landsorganisasjonen t il  foreningene. D et 
er som allerede nevnt ikke noe n ytt som her foreligger. Vi har vedtak  
nok, men her er pekt på den praktiske gjennomføring. In n stillin ga  finnes  
så endelig inntatt på side 8.

./c«,s B erg:  Jeg  er enig i innstillinga, men i punkt 4 vil jeg foreslå  
istedenfor ordet «bør» ordet «må».

Votering:  Sekretariatets innstilling  ble enstem m ig vedtatt.

Punkt 8: Ankesaker.

Norsl: ITøvleriarheiderforbund  —  Norges Handels- og K on tor
funksjonærers Forbund.

Fra Sekretaria te t  forelå følgende t il representantska])ets med
lemmer :

Xorsk irøvleriarbeiderforbund har anket denne sak inn for represen- 
lantskapet t il  avgjerd;

iVrøte i tvistenem nda ble holdt den 4. august.
Til stede fra tvisteuem nda: Evensen, Hegg, Pehrsen, Johannessen, 

W inge, W igaard og Kolf Olsen.
Fra N()i'sk lløvleriarbeiderforbnnd: Ilan s Eriksen.
F ra  Xorges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund: Gjesteby.
Fra Ø stlandets Skurlastsorterers og Fl.forening: Th. Holm.
Til behandling forelå spørsm ålet om hvilket forbund nevnte fore

ning skal tilhøre. Foreningen står nå utenom  Landsorganisasjonen og 
har i 19:i2 stå tt tils lu tte t Norsk Høvleriarbeidei-forbund.

Foreningens medlemmer er beskjeftiget for en halvoffisiell institu
sjon som heter Ø stlandets Skxirlastmåling, som er kommet i stann etter 
lov av 10.20 og er sanim ensatt av representanter for kjøj)ere og selgere 
av skurlast. Arbeidet består i å reise rundt på de forskjellige sagbruk 
og måle og verdsette de trelastpartier som er solgt, og utarbeide fak
turaer m. V. og j)åse at det blir riktig  ekspedert til mottakeren.

Tvistenem ndas flertall: Evensen, W inge, Pehrsen og Kolf Olsen er 
av den m eining at sjølve arbeidets art er mer av m erkantil karakter selv 
om det kan sees som et ledd i om setninga av skurlast, og meiner fore
ningen bør slu ttes til Norges Handels- og Kontorfunksjonamers For
bund. D et kan videre anføres at det ikke er nevnt fra noen av for
bundene noen liknende organisasjoner, således at denne avgjerd ikke 
behøver darnie ])resedens for seinere tilfe lle . F lerta llet meiner at den 
derfor også kan ta omsyn til medlemmenes meining, som med B8 mot 5 
har u tta lt seg for tilm elding til Norges Handels- og Kontorfunksjonæ
rers Forbund. F lertallet innstiller for Sekretariatet å ta  dette v Itak:
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«Østlandets Skurlastsorterers og F løtn ings Forening gis adgang 
t il å slu tte seg til Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund.»

M indretallet: W igaard, .Tohannessen og Hegg meiner at arbeidet 
er så nær knyttet til sagbruk- og høvleribransjen at de bør sluttes til 
Norsk irøvleriarbeiderforbund.

T il
S ek re ta ria te t for Arl)ei(lerues faftlijte Jauidsorgaiiisasjoii.

A d Slcnrlnstsorfcrrnics orf/anisasjongforhold.
ITar m ottatt protokoli over tv istenem ndas m øte den 4. auRUSt hvorav frjim sår  

a t fvistenem ndns flerta li, 4 mot :t iStemmer. liar l>eslnttet a t  sknrlastsortererne og 
og fløyholderne kan til.slntte seg Noi-ges Hiindel.s- og Kontorfnnks.ioiiiprers For- 
hnnd. I la r  likeltMles m ottatt m<>ddelelse om at Sekretariatet liar godkjent tv iste 
nem ndas fierta ilsin nst illing.

V årt fori)nndsstyre liar liehandlet fo ran  nevnte meddelelse og må vi meddele 
a t  fo rtm ndsstyret ble liøylig forlianset over re su lta te t og vedtok fo rbundssty re t 
enstem m ig å m åtte  henstille  til S ek ie ta ria te t å  bebaiHlle salm på ny fo r om m ulig 
å  komme til det re su lta t a t  dis.se arbeidere  skal tiis lu tte s  X orsk Iløvleri- 
ariieiderfortm nd. Skulie mot form odning S ek re ta ria te t ikke kunne imøtekomme 
vår henstilling, må vi forhna/c snketi inn fo r  rcnrcsentantskapet.

V'i vii i sam me forbindelse frandiolde a t  fo rbu n d ssty re t m einer a t  en rep re
sen tan t fra  forbundet burde være til stede i det .sekretariatsm øte hvor saken blir 
behandlet. Vil også peke på a t såv id t oss bek jen t h a r  tvLstenenmdas m indre ta ll 
1'ngen rep resen tan t i S ek re ta ria te t, derim ot h a r  flei-tallot rcpm sen tan t og dertil 
Norges H andels- og K ontorfunksjonæ rers F^orbund .sin rep resen tan t.

Da denne saka jo  er behandlet flore ganger, fø rste  gang i 1932. hvor a rb e i
derne cn.stemmig beslu tte t å  tils lu tte  seg N orsk Iløvleriarlie iderforbund . e tte ra t 
.sekretau- Gj«'steby 1 Norges H andels- og K ontorfunkejonæ rers Forbund og fo rre t
n ingsfører K riksen hadde redegjort fo r disse to  fo rbundssty rers standpunkt. 
Denne be.slutning ble fa tte t den 2(i. ju n i 1932. men da det b are  v.ar 16 tii stede på 
m øtet sendte h v ert forlm nd den 2i). s. m. en ineddeleLse ti l a lle  sk u riastso rte re re  
og fløyholdere om beslutningen og forespørsel om de var enige. En a v sk r if t av  
denne meddelelse som ble u tsendt, vedlegges. (B ilag 1.)

Re.sultatet av  forespørselen ble a t  vi m ottok svar fra  de fleste  og som for 
alle gikk n t på a t de v a r enige. E tte r  d e tte  ble dis.se a rbeidere  opp ta tt i v å rt 
forbund.

Det var ikke lang  tid  e tte r  a t  fo rbundet e tte r  henstilling  f r a  arlK 'idornc 
s tilte  k rav  til Ø stlandske S kurlastm ållng  om forliedring av arbeidernes lønn og 
opprettelse av overenskonust. lie su lta te t av  arbeidernes tils lu tn ing  til organisa- 
•sjonen ble a t  lønningene i løpet av  iPg å r  fo r fløyholdernes vedkomm ende ble fo r
høyet med ca. 99. pst. og en betrak te lig  forliedring av so rterernes iønn. Vi fikk  
derim ot ikke g jennom ført noen fa s t lønn da m otparten  hevdet a t  da m åtte an ta lle t 
av fa s t anisatte forringes betraktelig . Dmi siste  forliedring oppnåddes i e t fo rhand 
lingsm øte 17. april 1934.

Så hendte det beklagelige a t  en del av dLsse arbeidere  bak forbundets rygg 
fø rte  fo rhandling med Skurlastm ålingen (dnene fa s tløn te  sekretæ r. Koppang, som 
he lt f ra  den tid  disse arlieidere ble organisert, hadde m otarbeidet denne), om 
enkeltm annskon trak ter og med lø fte  om å gå u t av forbundet fo r å oppnå a t en 
del av  lønnen ble fast. D ette  bekreftes ved a t  fo rbundet f r a  arbeiderne  m ottok 
fores])ørsel om de kunne g jøre de tte  i tariffperioden . D ette  fikk  forbundet 
k jennskap  t i l  gjennom e t anonym t ,skriv  fra  en av  arbeiderne, en av sk r if t ved
legges. (B ilag 2.)

S traks forbundet var b litt k jen t med de tte  sendte vi den 21. m ars 1935 et 
skriv  ti l disse medlemmer, en a v sk r if t vedlegges. (B ilag 3.)

P å de tte  fikk  vi bare  noen få  svar som gikk u t på a t  ikke noe kunne gjøres. 
E tte r  de tte  lieslu tte t forbund.sstyret å  se tiden  au.

s a  hendte det a t forbundet den 24. feb ru a r i å r  f ra  laindsorganisasjonen  
m ottok e t sk riv  hvori m eddeltes a t  det arbeides med å få  S kn rlastso rtererne  og 
Fløyholdernes Forening tils lu tte t A rheidernes faglige E andsorganisasjon . I  hen-
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hold til denne meddelelse ble det den 10. m ars  holdt e t møte på I^indsorganisa- 
sjonens kontor. J lø te t ble ledet av L andsorganisasjonens kasserer, h e rr  Aase. T il 
stede på m øtet v a r  fo ru ten  Aase. T orstein  Holm fra  S ku rlastso rte re rnes og Fløy- 
holderne.s Forening, A lbert liaaen  og K aare  Hein f ra  Norges H andels- og K ontor
funksjonæ rers Forbund og fra  N orsk H øvleriarbeiderforbund E riksen  og F instad .

R esu lta te t av  dette  m øtet ble a t  represen tan tene f ra  S ku rlastso rterernes og 
Fløyhohlernes foren ing  og representantiene fna N. H. K. F. m ente a t  artæ iderne 
skn lle  tils lu ttes  Norges H andels- og K ontorfunksjonæ rers Forbund, m ens Aase, 
F instad  og Erilv.sen m ente a t  disse arbeidere  sknlle tils lu tte s  H øvleriarlæ ider- 
forbundet.

D et endelige re su lta t ble a t  saka  skulle forelegges tv istenem nda ti l avgjerd .
D ette  e r  hva som  e r  p asse rt f ra  den dag disse arbeidere  gjennom  en egen 

foren ing  ble o rganisert.
I tils lu tn ing  til fo ran  nevnte skal opplyses a t  de fleste  av  disse arbeidere  

d e t her gjeller, er opplæ rt ved de forskjellige b ruk  og a t  enkelte  av dem h a r  væ rt 
(var) medlemm er av v å rt forbund da det ble ta le  om å danne egen forening. F or

holdet e r  jo  a t  i saglm tdisindnstrien h a r  en a lltid  h a tt  læhov for so rte re re  og stlkkere 
(fløyholdere). T a r vi d is trik ten e  u ta fo r 0.stfold så er jo  forholdene a t  brukene 

h a r  sine egne sorterere, (lasteanottakere) som u tfø re r nøyaktig  sgimme arbeid  .som 
de der so rte re r under Øslandske Skurlastm åling. K an melde a t  flere av  disse 
so rterere  (lastem ottakere) s t å r  1 v å rt forbund.

D ertil kom m er a t  de fleste  b ruk  jo  h a r  sorterere  som so rte re r høvtellast 
og som or tils lu tte t N orsk H øvleriarlæ iderforbund.

Til s lu tt  noen ord om tv lstenem ndas liegrunnelse for sin avg jerd :
D et he te r nem lig a t  a rbeidet e r  av  m er m erkan til k a rak te r. D ette  e r  he lt

fe ilak tig , da dette  arbeid  er e t he lt nødvendig arbe id  i forbindel.sle med sagbruk
og høvierivirksom heten. Så sie r tv istenenm das fle rta ll a t  det i de tte  tilfe lle  kan  
ta,s omsyn ti l medlemm enes mening. H er vil vi henvise t i l  S ek re ta ria te ts  beslu t
n ing n å r  d e t g ja ld t v å rt forbundsstyres henstilling  til S ek re ta ria te t om a t  n å r
det v a r tv il til ste<le om hvilke forbnnd arbeiderne skulle tils lu tte s , a t  det d£f, 
ble ta t t  omsyn til arbeidernes mening, men. n e i ! D ette  kunne Seki-etariatet ikke  
gå med på.

.la, vi h a r  m ent det nødvendig å gi denne redegjørelse, og skal vi på ny hen
stille  om a t  saka  b lir o p p ta tt ti l fo rnyet behandling, så m an i tiiflelle unngår å  
få  -saka ti l behandling på rep resen tan tskaiæ ts møte. F n d e r  fo rnyet behandling 
i S ck re tiiria te t tø r  vi lie om a t  en fra  fo rbundet få r  anledning til å  være ti l stede 
fo r om nødvendig å gi y tte rligere  opplysninger.

i le d  .solidarisk hilsen 
N orsk H øvderiarlæ lderforbund 

H ans Eriksen.

N orsk IIøvleriarbeiderforl)und.

D.slo. 2!). ju n i l!m2.
I l e n

Som k jen t ho ld t S ku rlastso rterernes og Fløyhohlernes Forening generalfor
sam ling søndag den 2(i. juni.

T il stede v a r ea. 1(> medlemmer. Til form ann ble v a lt K ris tian  K ris tiansen  
(fo rre tn ingsfø rer), kasserer E in a r B jørnholdt, M aridalen. Som styrem edlem m er 
B astian  .Tohansen, Oslo, Johan  W inther, Fre<lrikstad, og H ans H ansen, Dramm en.

E tte r  a t  disse valg var fo re ta tt, d rø fte t en spørsm ålet om hv ilket forbund 
foreningen skulle tils lu ttes , og e tte r  a t  sekretæ r G jesteby i Norge.s H andels- og 
KontorfTinksjonærenos forbund og fo rre tn ingsfø rer H ans E riksen  i N orsk Høvleri- 
arbeldei‘forl)und hadde redegjort, fo r disse forl)und.sstyrers s tandpunk t til saka, 
ble det en.stemmig beslu tte t a t  foreningen tils lu ttes  N orsk H øvleriarl)eiderforbund 
fra  1. ju li d. å.
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Da som fo ran  nevnt b are  var 16 m edlem m er til stede vil vi herigjlennom 
-jø re  Dem læ kjen t med d isse  ved tak  og håper a t  de e r  enig i. eller gnr D eres t i l 
slu tn ing  til viedtaket, om a t  foreningen ti ls lu tte r  ^ g  H øvleriarlH uderforbundet.

D eres meddeielse om hvorv id t De er enig i  dette, tø r  vi be Dem sn a rest 
mulig .sende oss under adresse:

N orsk H øvleriarl)o id erforl)u ii(l, Folkets Iiu s , Oslo.
Skal i  sam m e høve m elde a t  kontingenten  til fo rbundet fo r nærvævende e r 

k r  1 7 5  p r  uke fo r heW.lietalende og k r. 1.00 pr. uke fo r haU tbetakeide  (Med 
den betaling  stikkerne nå h a r  kan  de s tå  som halvtbetalende) Denne kontingent 
m å læ tales n å r  eii a rbe ider m er enn  2 dager i uken. A rbeider en ^ dager^eller 
miiidrie må det løses e t såk a lt fristenipelm erke (F-m erke). D ette  koster o øre 
o r  uke o"- e r  bare  fo r kontro llens skyld. I  innskrivningspenger m a ^ t a l e s  k r. 
1 .50 A v"disse ti lfa lle r  kr. 1.00 forlnindet, og 50 øre tilfa lle r  foren ingen  smii 
-■■runnfond. Så sn a r t vi h a r  m o tta tt D eres stan d p u n k t ti l saka, og d e t vedlagte 
rnnm eldelseskort i u tfy lt stand, skal meillemsbok bli Dem tilsend t, og n a r styri^  
møte er holdt .skal de få  næ rm ere melding.

Me<l so lidarisk  hilsen  
N orsk H øvleriarlteiderforbund 

Hans Eriksen.

S ku rlastso rte re rn es og F løyholdernes Forening,
E inar Bjørnholdt.

H err fo rre tn ingsfø rer E riksen.
L ørdag den 16. m ars m ottok siim tlige m edlem m er i Ø stlandsk Skurla.stforening 

et sirkulæ re f ra  forening.sstyret, om a t  nå hadde disse t i ls ti lt  sam tlige arbeids
givere om å få  tilsen d t deres k o n trak te r hvis innhold De kjenner.

Vedkommende .som sk river til Dem, h a r  u tm erket godt k jennskap  ti l disse 
forhold, og m ener a t  fo rre tn ingsfø reren  skal tilsk rive  h v ert enkelt m edlem for
a  høre hans stilling tagen  ti l nevnte spøivsmål. ,

V idere h a r  d e tte  sty re  i lengere tid  arbe ide t med å  o rganisere  en såk a lt gul 
forening under K oppangs ledelse. P ersonlig  e r  en fle rh e t av  foreningens medlem
m er m ot dette, men tø r  ikke tone ren t flagg av f ry k t fo r trakas.sering  f ra  mot-
ix irtens side. i

Vi som ikk'6 sym patisorør mød dissø, niøiiør <it dør nia liaiidløs h u rtig  da uøt
nettopp e r  i disse dager a t  kon trak tene  skal underskrives.

\n  tro r på e t godt resu lta t.

Oslo. dell 31. m ars 1935.
R undskrivelse til
Ø.stlaiukske sku rlastso rte re re  og fløiholdere.

Da vi er b litt bek jen t med a t beslutningen om å nedlegge sku rlastso rte re rnes 
og fløyboldenie.s forening, ikke h a r  den tils lu tn ing  soin <let h a r  v an t fo rsøk t å få  
forbundet ti l  å  tro. ti l la te r  vi oss lierigjennom  å fram hoide: Vi, fo rbundet h a r  
he lt f r a  den dag vi fikk  beskjed om beslutningen, væ rt i tv il om det v irkelig  h a r  
væ rt f le rta lle t dette, og hvis .så v a r tilfelle , om da ikke saken  var lag t fram  jiå 
en uæ rlig  måte. Skal også u tta le  a t  da vi fikk  m eddelelsen så  ble v i fo rb itre t, fo r 
noen siniplere handling  h a r  forbundet a ld r i opplevet. Ved fo rbundets h jelp  skaffes 
art)eiderne fordeler, ja . vi kan  si fo rdeler så sto re  som de fe rre s te  h a r  opnådd, 
og så løper de .sin vei. Vi fo rs tå r  godt hvem som s tå r  bak dette. Kopi>aiig h a r  jo 
den liele tid  g itt u ttry k k  for dette. —  D et e r  jeg  og ingen annen. —  H an h a r  ikke 
kunnet bli fo rtro lig  med a t  a rbeiderne skal ha noen m edbestem m elsesrett. F o r å 
få ødelagt dette, .så h a r  han  funnet spioner e ller re tte re  sagt forrcdcre, som hiir 
h ju lpet ham  fram  til dette.

Bekl(t(ieli()!
P å tross av det som er hendt, ti lla te r  vi oss å .sjiørre hver enkelt, vilde det 

ikke være rik tig  a t  det før det ble undertegnet noen enkeltm ann.skontrakt, a t  det
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ble sammenkalt et møte for å drøfte saken. Et møte livor representanter fra for- 
Inindet kunne vrere til stede.

B lir det e t  tilstrekkelig antall som er dnig heri, vil et mote snart bli sam
menkalt. Send svar snarest til forbundets kontor.

Noivsk Høvleriarbeiderforbund 
For Forretningsutvalget 

IIans Ilriksen.

Omar (Ijastehy: Den fram stilling  som Norsk Iløvleriarbeiderfor- 
bnnd har g itt  er s to rt se tt rik tig  med hensyn til  skurlastsortererne og 
fløiliolderne. Disse kom til  oss og ba om opptakelse. Vi m ente det var 
rik tig  å ta  en konferanse med H øvleriarbeiderforbundet og vi sa da a t 
det ville van-e rik tig  a t de sto i H øvleriarbeiderforbundet. Siden h ar vi 
ikke b a tt noe med dem ft gjøre før nå i vinter. D et er en ubetydelig sak 
for forbundet. Det som her har spilt en viss rolle er hvordan disse 
folk sjøl ser på saka. De har meget sterk t understreket og hevdet a t 
deres ansøkning om opptakelse i Landsorganisasjonen var m ent gjennom 
Handels- og K ontorfunksjonærenes Forbund, fordi deres arbeid mer og 
mer få r  karakteren  av m erkan tilt arbeid. De mener seg å være typiske 
funksjom erer. Det har væ rt det mest avgjørende for oss og det har veid 
mest for fle rta lle t i tvistenem nda. D et er en gruppe på omlag 40. Haka 
ligger slik au a t  hvis de ikke få r s tå  i Handels- og K ontorfunksjonærenes 
Forbund, så vil de ikke bli medlemmer av Landsorganisasjonen. H er
med være sagt det som er å si om den sak. Vi er enig i tvistenem ndas 
avgjørelse, men vi sier a t det er ikke noen sak av betydning for oss.

Hans Eriksen:  Jeg  beklager a t saka m åtte  legges fram  for repre
sentantskapet. Men da vårt forbundsstyre fikk rede på tvistenem ndas 
flerta lls  innstilling  og det s tandpunkt S ek re taria te t hadde t a t t  om a t 
disse skulle tilhøre Handels- og Kontorfunk.sjonærenes Forbund, så ble 
vi meget overrasket. H elt fra  sagbruksindustriens begynnelse h ar det 
væ rt skurlastsorterere. Disse sorterere var an sa tt ved de forskjellige 
bruk. E ttersom  vi fikk sirkelsagene ru n d t omkring m åtte disse sorterere 
reise u t i d istrik tene og ta  imot plankene. De som kjøpte og de som 
solgte holdt den gang begge hver sine sorterere. Så fikk en spørsm ålet 
om bare en so rterer istedenfor to. Vi har h a tt disse sorterere i vårt for
bund helt siden stiftelsen. Vd har h a tt de fleste med. Da vi fikk den halv
offisielle institusjon  som heter Ø.stlandets Skurlastm åling ifølge lov av 
19:10, meldte si>ørsmålet seg om egen fagforening for disse sorterere. 
De henvendte seg da som nå til  Handels- og K ontorfunksjonærenes F o r
bund om opptakelse. Im id lertid  beslu ttet m au å tilm elde seg v årt fo r
bund, således som det går fram  av den dokum entasjon som vårt forbund 
har lag t fram . Og det gikk bra. Vi fikk gjennom ført store forbedringer 
for disse arbeidere, men vi fikk ikke gjennom ført fast årslønn således 
som de krevde. Så var det denne m annen i S kurlastm ålinga som hen
vendte seg til  arbeiderne og sa a t hvis de gikk u t av H øvleriarbeiderfor
bundet så ville de forsøke iallfa ll delvis å innføre en del av lønnen fast. 
De gikk da u t og over jiå enkeltm annskontrakter. Nå fikk im idlertid  
disse ikke gjennom ført det som de hadde trodd. Nå er disse arbeidere 
noe skam fulle for å komme tilbake, men fra  vår side skal det ikke gjøres
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noen vanskeligheter og vi skal for vår del ikke rippe opp i det som er 
skjedd. Jeg  har a lltid  hevdet a t  en skulle ta  hensyn til  hva arbeiderne 
sjøl vil, og hadde tvistenem nda sagt fra  a t  e tte r  kongressvedtaket om 
industriforbund skal de tilhøre H øvleriarbeiderforbundet, men vi skal 
gjøre en unntakelse for disse arbeidere til  å s tå  i e t annet forbund, 
kunne en ha fo rs tå tt det. Jeg  vil foreslå en befaring av arbeidsplassen 
for a t tvistenem nda kan få se dette arbeid. D et spiller ingen rolle for 
oss om vi få r disse 50—GO arbeidere. Men det er m åten som det er g å tt 
fram  på og deii begrunnelse som er g itt  som vi e r imot. Hvor det er 
tvil til stede har vi for øvrig tidligere se tt a t  en ikke vil ta  hensyn til 
medlemmene. Jeg  vil foreslå; D a plankesortererne og stikkerne"(fløi- 
holderne) u tfører e t arbeid som direkte henhører under i)roduksjou, 
omsetning og levering av skurlast, m ener representantska])et a t disse 
arbeidere i henhold til  kongressens vedtak om industriforbund, henhø
re r under Norsk H øvleriarbeiderforbund.

John Lausnes, Namsos: Da disse saker ble oss forelagt stusset jeg 
sterk t. I  dag foreligger det en bedre utredning. Ved å følge Sekretari- 
a te ts  forslag går en utover den organisasjonsform  som kongressvedtaket 
om fatter. E n  skal handle e tte r de organisasjonsm essige vedtak. Det kan 
ikke være tvil om a t disse folk hører ti l  vårt forbund, -leg er fra  arbeids
plassen og h a r kjennskap til  det.

Lars Evensen : Lausnes er ikke an sa tt ved Ø stlandets Skurm åling. 
Der ligger forskjellen. Jeg  ta le r ikke om dem som arbeider utover i 
industrien, men de som arbeider for den halvoffisielle Ø stlandets Skur
måling, oppre tte t ifølge lov og en helt sjølstendig institusjon. Vi me
ner det er noen forskjell her. Men det er ingen sto r sak. D et er en 
m erkantil affan-e og vi fan t det n a tu rlig  a t  de kom med i Handels- og 
K ontorfunksjonærenes Forbund. Hvis en vedtar Eriksens forslag, så 
er det i s trid  med kongressens vedtak for Handels- og K ontorfunksjo
nærenes Forbunds opptakelse i Landsorganisasjonen.

H alfdan Wigaard:  M indretallet m ener a t arbeidet er så næ r kny ttet 
t i l  sagbruk og høvleribransjen a t de hører til H øvleriarbeiderforbundet. 
Det er heller ikke organisasjonsm essig rik tig  å dele opp medlemmene 
på denne måten, n å r det gjelder m indre grupper.

Votering: M indretallets (i tvistenem nda) forslag ble vedtatt.

Punkt 13: Arbeidstjeneste.
I  tils lu tn ing  til dette  punk t hadde representantene få tt  seg t i ls til t  

« Innstilling  fra  en komité nedsa tt av D et Norske A rbeiderpartis Sen
tralstyre» .

S tortingsm ann Oksvik: N år jeg h ar in teressert meg for dette  spørs
mål, så er det ikke fordi a t  jeg ser denne sak isolert, men som et ledd i 
en omformingsprosess i sam funnslivet, en sak som det sjølsagt kan dis
kuteres om, men som en allikevel er m idt oppe i. Jeg  anser det for uom
gjengelig nødvendig a t arbeiderklassen d iskuterer spørsm ålet u t fra  den 
situasjon og utvikling vi er oppe i. Her en på forholdene u tad  så s tå r  
vi i en tvangssituasjon. Arbeiderbevegelsen må im idlertid  hvis den på 
lang sikt vil ha herredømmet, finne fram  til  det som jeg kaller det
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tredje alternativ. Men om en slipper en ideologi, må en sjølsagt ikke 
annamme en annen med hud og hår. ^ å r  jeg har gått inn for sam 
funnstjeneste så er det fordi det er nødvendig å gi visse konsesjoner 
og fordi vi ikke har g itt  oss av med å overveie forholdene ute. Arbeider
klassen har nådd store ting  med den ledelse vi har h att i statsm askine
riet. Fra 1935 t il  i dag har vi å jourført arbeiderklassens frammarsj. 
Vi er kommet i forgrunnen på mange hold sjøl om vi naturligvis kan er
kjenne at det er meget begrenset. V i kan ikke rekne med å marsjere 
etter den tid ligere m arsjlinjen. Ser vi praktisk på det i dag, så er vi 
nådd t il grensen av det som kan nåes. iNIen arbeiderklassen kan ikke 
stanse. D et øyeblikk den er på defensiven, har den tapt. Om en et øye
blikk er på defensiven tilsier  det ikke at en blir stående der. Jeg  ser
det slik at når det gjelder dette med sam funnstjeneste, så spiller det
ingen rolle om det i stedet hadde stå tt arbeidstjeneste. Men mange be
tinger det med nazisme og da er sam funnstjeneste kanskje noe
videre. Ivødsarbeid er en mindre tilta lende form. I  de seinere år har 
Regjeringa sa tt i gang arbeid for ungdommen, som im idlertid ennå ikke 
er nådd så langt utover. D et friv illige grunnlag er heller ikke ennå på 
langt nær utnyttet. F lerta llet i denne komitéen kom til det resultat 
at en m åtte gå iim  for en obligatorisk ordning. Ser en på «lette som et 
arbeidsløshetsspørsm ål, hva jeg for min del mener er det sekundære her, 
sjøl om jeg sjølsagt tillegger det vekt, så vil en her i frihet stilles overfor 
et valg som faktisk ikke er noe valg. Danmark har dette som et friv illig  
system , men hvis de nekter så m ister de sin ledighetsunderstøttelse. 
H vis saka skal løses, må det skje slik at vi kan forsvare den for vår 
sosialistiske sam vittighet. V i er b litt stående ved en obligatorisk ord
ning for ungdommen. En vil kunne si at dette er et veldig inngrep i 
menneskerettighetene, men vi har jo verneplikten. D et er ingen forskjell 
på å få inn dette med sam funnstjenesten. Kan vi akseptere verneplikt 
så kan vi også akseptere en annen plikt. Sam funnstjeneste er også ver- 
diøkende, hva verneplikten ikke er. Ved å innføre det obligatorisk, så 
gjelder det alle. V i har holdt kvinnene utenom, men vi har forutsatt at  
alle voksne menn en viss tid  skal gjøre sam funnstjeneste. En kan til  å 
begynne med gjerne begrense det til bare å gjelde dem som i dag ikke 
utfører verneplikt. V i vil ikke lure noe inn på noen. Kår det gjelder 
sjølve tjenesten så har vi vært meget rummelige og også ment at det må 
tas forskjellige hensyn. Men innenfor rammen av 17 t il 24 år skal denne 
sam funnstjeneste gjøres. D et vil også være naturlig at disse ting blir 
kombinert med opplysning, yrkesveiledning, fysisk kultur og riktig leve
måte. Fra fagorganisasjonens synspunkt skulle det ikke være grunn 
t il å nære betenkeligheter. Jeg er fu llt klar over at saka bør undergis 
en grundig utredning fra det offentliges side. En offentlig  kommisjon 
vil også kunne gi saka en mer kritisk gjennomgåelse.

Olav Hiiidahl:  Jeg vil på læpresentantskapets vegne takke Oksvik 
for utgreiinga. Saken er som en vet på et forberedende stadium  og den 
vil komme igjen og etter hvert modnes.

Elia.^ Volan:  Jeg  går ut fra at partiet ikke tar noe standpunkt til 
denne sak før fagorganisasjonen har ta tt standpunkt. D et griper inn  
i forhold hvor fagorganisasjonen i høyeste grad er interessert. P artiet
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må ikke binde fagorganisasjonen før den har hatt anledning til å ta 
standpunkt.

Malfdmi Wiqård.  Representantskapet må ta  forbehold om at sjøl 
om en slik  kommisjon nedsettes, så har ikke fagorganisasjonen dermed 
på noen som helst måte ta tt  standpunkt for saka.

Olav Oksvik:  Saka foreligger i dag nærmest bare som et referat. 
Den vil senere komme igjen i forslags form, som en så får ta  stillin g  til 
og enten vedta eller forkaste.

Edv.  Stenklev:  Vi skal ikke medvirke t il  en slik  kommisjon, før vi 
har ta tt  standpunkt. V i skal først ha sagt fra, før Regjeringa overhodet 
nedsetter noen komité.

Øistein Marthinsen:  D et er et flertall og m indretall i denne saka 
og det burde derfor også ha vært adgang for m indretallet å framholde 
s itt  syn på denne saka.

Emil  Torkildsen  u tta lte  seg i tilslu tn ing  t i l  foregående.
Olav I l indahl:  Når saka kommer endelig opp, så vil begge stand

punkter bli klarlagt.
Dermed var debatten ferdig og noe forslag ble ikke vedtatt.

Punkt 10: Innstilling fra Hushjelpens Landsutvalg.
Til dette punkt forelå fø lgende;
S iste  fagkoiiKress f.attet følgende vedtak:

1. K ongressen anbefaler a t liushjeli>en foreløuig  b lir  landsom fattende organi- 
•sert i tilk nytn in g  til et læ stående forbund. D e forbund som  bør kom m e i 
lætraktning, er Nor.sk TI(rtell- og Rostaurantiirl>eiderforbuiwl og XorSlc 
Nærings- og N ydelsesm iddelarbeiderforbund.

Sekretiiriatct anm odes om å oppta forhandlinger med d isse  forbund om 
tilslu tn ing .

2. D andsorganisasjonen bevilger kr. 6 000.00 pr. år t il  organisasjonsvirksom 
heten blant h«ishjeli>eu. B lir  hushjelpforen ingene t i ls lu tte t  e t  bestående for
bund, overføres læ vilgniugeu til vedkom m ende forbund.

3. T il a lede den foreløp ige landsom fattende virksom het b iant hushjelpen vel
ges et u tva lg  med 4 representanter fra  H ushjelpens Forening i  Oslo og Om
egn, 1 fra Sekretariatet. 1 fra Sam organisasjonen i Oslo og 1 fra  Arbeidernes 
Ungdom sfylking.

4. H ushjelpens foren inger g is inntil v idere adgang t il d irek te  å t ils lu tte  seg  
■samorganisasjonene.
Straks etter  kongre.ssen lile det besluttede land sutvalg  nedsatt og har* be

stå tt  av:
K iias Volan fra  L andsorganisasjonen, Gunnar D isenåen  fra  Oslo og A kers

hus fag lige  Sam organisasjon. Fra A rbeidernes U ngdom sfylk ing R akel Sew erin  
og fra  H ushjelpens Forening i Oslo Thyra H ansen, E lisabeth  H olsrud, Gunvor 
E ydahi og A nne L ise Grorud fra Ilush jelp foren in gen  i  Bæiaim.

D et er nå dannet foren inger av  hushjelp på følgende .stetler:
H alden ..............................................................  20 m edlem m er
Bergen ..............................................................  r>2 _
Dram m en .........................................................  1 9  _
I*orsgrunn .........................................................  20 —
Nam sos ..............................................................  23 _
R jukan ..............................................................  i 5  _
Røros ..................................................................  3 9  —
Bærum ..............................................................  i g  _
Skien ................................................................... 26 _
Sarpsborg .......................................................... 22 _
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D røbak   25 medlemm er
Trom-sø .........................................................  26
H ars tad  .........................................................
Kongsberg .....................................................  W
Oslo .................................................................. 275 —
Trondheim  .............................................................  oppgitt
Moss ......................................................................  —
F n a lrik s tad  .......................................................... —

Jln rekner med ca. 750 medlemmer.
lau idsu tvalget h a r  fo ran led iget o p p ta tt fo rhandlinger med X orsk H otell- og 

R estau ran tarlæ iderfo rbund  og N orsk Nærings- og N ydelsesm iddelarbeiderforbund 
om løsning av  hushjelpene.s o rganisasjonsforhold  overensstem m ende med kongres
sens vedtak. Hegge forbund hevder a t  de ikke ser seg i stand  t i l  å  p å ta  seg de 
o rgan isato riske og økonomiske forpliktel.ser som følger m ed de s to re  og vanskelige 
oppgaver det her gjelder. Begge forbund h a r innenfor den ram m e som  allerede  er 
tru k k e t opp fo r deMS virksom het, atore uløste oppgaver, soiin vil k reve deres fu lle  
o rganisatoriske k ra f t. Men begge forbund e r villig ti l  så lang t råd  e r  å. y te  sin 
m edvirken til a t hushjelpene.s økonomiske og sosiale forhold  b lir  bedrfet ved e t 
o rgan ise rt planm essig arlæ id . i>ette arbeid  vil im id lertid  bli  ̂så om fattende 
og grii>e inn i så m ange og vanskelige forhold a t  rim elighet bør tils i a t  dfen sam 
lede arbeiderbevegelse søker saken løst ved felles løft.

. Kn konferanse som holdtes 23. feb ru a r av  rep resen tan te r f r a  de to forbund 
og H ushjelpenes K andsutvalg, ble enig om å nedsette e t  a rbeidsu tva lg  på 5 med
lem m er med opiMlrag å  legge fram  fo rslag  t i l  løsning av  dette  organisasjonsarbeid .

T il medlemm er av dette  u tvalg  valg tes E lias Volan, Gunniir Disenåen, T hyra 
H ansen, Aron Ask og Ern.st H eldén. D ette  u tvalg  gjør følgende

frumleo!/:
I 1937—38 lot Sosialdepartem entet gjennom  D et s ta tis tiske  C entralbyrå 

foretii undersøkelser over arbeidsv ilkårene fo r hushjelp  i en  rekke norske byer. 
Denne undersøkelsen v a r både om fattende og m eget grundig. D er foreligger nå 
sam let e t  s to rt s ta tis tisk  m ateria le  som belyser arbeidsforholdene fo r hushjelpen. 
T allene fo r folketellingen 1930 viser a t  henim ot 120 (MIO kv inner v a r  beskjeftiget 
i husarlieid  fo r frem m ede, henim ot en  tred jedel av alle  kvinner i ervervslivet. 
N est e tte r  jo rdb ruket var husarbeid  d e t s tø rs te  kvinnelige yrke.

K vinnene i husarbeid  fordelte  seg således på de forsk jellige grupiæ r:

H iisbestyrerinner . .  . . 
H ushjelp  i p riva te  hus
Va.skekoner ...................
Husiirlæ iil på an s ta lte r

R iket Bygder Byer
16 408 13 325 3 083
84 344 54 375 29 969
13 655 6 439 7 210
5188 3100 2 088

Tilsam m en 119 .595 77 239 42 350

Fordeles tallene fo r hush jelp  på husarbeid  hos gårdbrukere  og ellers, f å r  vi 
følgende skille;

R iket B ygder Byer
lnnei>iker og tjenestep iker hos gårdbrukere  og

idassb rukere  .................................................. lii 380 19 244 136
H ushjelp  hos andre ............................................  64 964 3o 131 29 833

Tilsam m en 84 344 54 375 29 969

En må fø rs t bli k la r  over hvilke g rupper av hush je lparbe idet skal komme 
inn under hushjelporganistisjonen.

Det e r  vel rim elig a t  hush jelp  hos bøndene og andre landbrukere organiseres 
i tils lu tn in g  til N orsk Skog- og LaiM larbeiderforbund og f å r  sine arbeidsv ilkår 
fa s tsa tt  i ta r iffav ta len e  fo r landarbeidere. H usarbeidet ved an s ta lte r  bør antake-
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lig komme inn under N orsk KommuneforbTinds område. Vaskekonene e r i noen 
u ts trekn ing  organ iserte  gjennom  andre  forbund, f. ek.s. N. A. F. H usbesty rerinner 
inn tiir en  sæ rstilling  og kom m er ofte i overordnet s tilling  i fo rho ldet ti l alm innelig  
hushjelp. D enne gruppen kan av d isse g runner vanskelig reknes med sam let som 
m edlem sgrunnlag i en hushjelporganisasjon. T ilbake b lir da gruppen Hushjelp  
hos andre i tahell I I .  Ca. 65 000 med eventuelle tillegg f r a  de an d re  g rupper som 
en fin n e r d e t rim elig  skal s lu tte s  til denne organisasjon. H vorv id t o rgan isa
sjonsarbeidet a lle rede  f ra  begynnelsen av  skal om fatte  hele donue gruppe, e r  
en i s te rk  tv il om. E n e r næ rm est tilbøyelig til å  lægrense arbe ide t ti l å  om fatte 
byene og bymes-sig læliggende steder og de landkom m uner som ligger opp m ot 
byene. Anslagsvis vil da organisasjonsarheidet foreløpig om fa tte  grupper repre- 
sentcrende omlag åO 000 icvinner i husarbeid.

Lønns- og arbeidsforholdene fo r  hushjelpen.
Den s ta tis tisk e  under.søkelse som er fo re ta tt, o m fa tte r 26 byer over hele 

landet sam t 3 fo rstad sstrøk  ved Oslo og B ergen: Vinderen, N ordstrand  og Fana.
TJndersøkelsene om fatter lønn, arbeidstid , ferie, boligforhold, fr itid , an se tte l

sestid, oppsigelsestid yrkesopplæ ring og en rekke an d re  spørsm ål som tjen e r til 
belysning av de foreliggende problemer.

D et spørsm ål som i fø rste  rekke e r av in teresse for bedømmelsen av e t s ta 
b ilt o rganisasjonsarbeid  e r  hushjelpens arbeidstid  i  y rket. T il belysning av  de tte  
in n tas  en tabell u ta rbe ide t av  S en tra lby rået bygget på oppgaver f r a  hush je l
pene sjøl.

Derav i pst. som har arbeidet i yrket i
I  a lt 
h u sh j.

und. 1 år 1-2 år 2-5 år 5-10 år over 10 år Uopg Gj. sn. 
arb. tid

Hushjelp'bppgavor . .  17 475 9.9 9.6 23.6 25.5 25.4 6.0 7.7
E nepiker ................... 15 203 10.3 9.9 24.5 25.8 23.4 6.1 7.4
K okker ....................... 1166 3.0 4.6 14 2 23.8 ,50.1 4.3 11.4
Stuepiker ............... 8.4 6.8 19.2 23.1 ,38.6 3.9 9.5
Barne.stueplker . . . . 233 12.4 16.7 27.5 24.5 13.7 ,5.2 5.7
B arnep iker ............... 197 19.8 14.2 21.8 15.8 8.1 20.3 4.6

Alder:
20 å r  og under . . . . 4 802 25.3 22.4 39.3 6.9 — 6.1 2.5
21—25 å r  ................... 5 532 6.8 8.3 30.3 45.9 3.6 4.9 5.5
26—30 å r  ................... 3 109 2.8 3.2 11.6 36.0 40.4 6.0 10.7
31 å r  og over ........... 3 951 1.2 1.1 4.6 11.1 75.0 7.0 14.8

B yer med over
20 000 innbyggere 
B yer med under

12 504 9.2 8.8 22.7 25.5 28.7 5.1 8.2

20 000 innbyggere 4 971 11.6 11.5 25.9 25.5 17.3 8.2 6.5

Som en ser er a rlæ idstida  i y rket fo r hushjelpen forholdsvis høy i alle 
aldersgrupper. E n um lersøkelsc vil e tte r  v å r  mening vise m inst like stab ile  fo r
hold som i m ange in d u s trie r som besk jeftiger kvinner. D ette  forhold skulle derfor 
ikke være ti l h inder fo r oppbygging av  en forholdsvis stab il organisasjon. Ca. • 
75 pst. h a r  a rb e id e t i y rket i 2 å r  og derover. G jennom snittlig  er a rbe id stida  i 
y rk e t 7.7 år. N år det g jelder tjen este tid a  hos sam m e fam ilie, s tille r fo rho ldet seg 
betydelig iigunstigere. E tte r  den fo re ta tte  undersøkelse h a r  de sam m e hush je lper 
som om fattes av foranstående  tabell, b are  ca. 45 pst. a rbeidet i sam m e fam ilie 
over 1 år. A nta lle t av  hush jelp  i  de ymse fam ilie r vil n a tu rlig  spille stior ro lle 
fo r e t e ffek tiv t organisasjonsarbeid . H er m å det m edgis a t  fo rho ldet ikke e r sæ r
lig gunstig. Skipsredergruppen kom m er høyst med 1.42 hush jelp  pr. husholdning.

' F abrikkeiere  med 1.28. G rosserere med 1.25 osv.
Lønningene  v a rie re r m eget sterk t. E n oppgave om fattende 17 038 hushjelp  

viser en g jennom snittslønn av  kr. 42.74 pr. måned.
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Fordelt på landsdeler fram kom m er følgende re su lta t:

A ntall liu^hjelp  G j.sn.lønii kr.
Oslo med fo rsteder .........................................................  ^  179 53.14
Ø stlandet e lle rs ............... ..............................................  2 353 3C.94
O pplandene ...................................................................... 438 37.15
Sørlandet   714 37.15
B ergen og F an a  .............................................................. 2 872 38.36
V estlandet ellers .............................................................  1722 31.53
Trøndelagen .................................................................. 983 32.71
Nord-Norge ...................................................................... 777 26.79

Denne tabell belyser Ikke helt de økonomiske forhold  fo r hushjelpen. D et er 
g jennom sn ittsta ll om fattende alle. Spørsm ålet er om de bor hos arbeidsgiveren 
eller ikke. F o re tas  berekning på de tte  grunnlag, fram kom m er følgende ta ll:

(hos arbeidsgiveren  ............................................. 44.94
Bolig ■] g ra tis  hos fam ilien  ........................................  27.01

[leier væ relse .....................................................  42.98

Som en ser e r  lønningen høyst 1 de fam ilier hvor hushjelpen bor hos a r 
beidsgiveren og lavest n å r  de bor hjem m e. Men den e r  også lavere  n å r  hushjelpen 
m å leie rom  u ten fo r arbeidsstedet. D isse forhold h a r  sjø lsag t m ange årsaker. 
T il dels henger d e t sam m en med den ko rte re  arbeidstid  hos arbeidsgiveren  som 
hushjelpen få r  ved å bo u ten fo r arbeidsstedet. Men denne kortere  arbeidstid  hos 
arbeidsgiveren  b lir nok ofte oppveid ved d e t arbeid  hushjelpien m å u tfø re  fo r hus
væ ret hos sin bollgvert. A rlæ ldsglveren søker nok også svæ rt ofte å d ra  økonom- 
Islve fo rdeler av  de spesielle forhold  som e r  ti l stede.

Arheidstida. J l tte r  oppgaver S en tra lby råe t h a r  Innhentet om bruttoarbelds- 
tlda. v iser det seg a t  den g jennom snittlige daglige b ru tto -arbeldstld  er 11.8 tim er
e tte r  husm ødrenes oppgaver og 12.1 tim er e tte r hushjelpsoppgavene. Oppgavene
om fa tte r 15 478 hushjelp . H ovedtyngden eller 66 pst. h a r  f r a  i2  tim er og opp til 
over 15 tim er e tte r  hushjelpoppgavene og 57 pst. e tte r  husm oroppgavene.

F ra  b ru ttoarbe ld stlda  g å r  så  pauser 1 arbeidstida  og den ukentlige frlH d. 
I  de tte  spørsm ål e r  d e t s to re  uoverensstem m elser mellom hushjelpenes og husm ød
renes oppgaver. Men en kan  s ik k e rt gå u t f r a  a t  de hush je lper som fo ran  stående 
oppgaver gjelder, h a r  1 g jennom snitt en  nettoarbeldstld  av m inst 70 tim er pr. uke.

Ferie. D et overveiende f le r ta ll h a r  ferie. Feriens lengde v a rie re r f r a  8 dager 
t i l  1 m åned. H ovedtyngden eller 79.5 pst. h a r  14 dager. B are  ca. ha lv jjarten  h a r  
kostpenger 1 ferie tida.

N å r en  gjennom går d e t foreliggende m ateriale, f å r  en e t s te rk t Inntrykk  
av  a t  det fr ie  forhold som a lltid  h a r  beståtf, ikke h a r  evnet å  skape en rim elig  
regulering  av  lønns- og arbeidsv ilkår fo r hushjelpene. Fagorganisasjonens ta r i f f 
politikk  fo r de kvinnelige Industriarbeidere og funksjonæ rer, og sosiallovgivningen 
h a  Tutvllsom t h a t t  Ind irek te  følger også fo r hushjelpenes arbeidsforhold. Men 
d e tte  e r  Ikke nok. Også på dette  om råde må fellesskapets regulerende fak to re r 
gripe Inn fo r å  verne arbe id sk raften  og den svake ti l  gagn fo r det hele sam funn.

Men spørsm ålet b lir: H vordan?
Fagorganisasjonen  kan  neppe på ta  seg oppgaven med å få  løst problemene 

’ gjennom  ta r iffav ta le r . D et vil fo r det fø rs te  bil spørsm ål om ta r if f  fo r hver 
enkelt hushjelp. D ette  k rever e t uoverkom melig arbeid. D ernest vil spørsm ålet 
om .sym patiaksjoner melde seg der hvor hushjelpen h a r  fo r la tt s i tt arbeid  under 
eventuelle lønnskonflikter. H vilket uro-m om ent d e tte  vil være fo r arbeidslivet 
1 sin  a lm innelighet ansees upåkrevd å komme Inn på.

Så h a r  en understø ttelsesproblem et fo r de streikende. K ontrollen over ta r lff-  
avtalenes overholdelse m. v. V anskene fo r den enkelte hush jelp  1 forholdet ti l 
husm oren vil vel også m eget ofte bli så  store a t  m edlem sskaiæ t 1 organisasjonen 
Ikke b lir oppretthold t. M ange husm ødre vil vel også stille  som betingelse fo r 
ansettelsen  a t  hushjelpen Ikke skal være organisert. Ved overveielse av disse og 
en rekke andro  spørsm ål h a r  en kom m et t i l  det re su lta t a t  tariff- linjcii  1 vhnllg
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betydning Ikke kan  foreslåes som arbeidsprogram  for hushjelpens organisasjon. 
Fjii m ener at forholdene md tøses og delvis reguleres ved hjelp av lov.

A rbeidstid , ukentlig  fr itid , ferie, kostpenger u nder fe r ie  og sykdom, bolig
fo rho ldet og a lle  an d re  spørsm ål av  sosial k a ra k te r  m å he lt kunne ordnes ved 
lovbestem m elser. D erim ot e r  en 1 s te rk  tv il om hvorv id t lønnsspørsm ålet kan  
løses gjennom  en m instelønnslov eller liknende.

Ser en på gjennom snittslønningene 1 de ymse landsdeler, e r  forsk jellen  
m eget sto r. I  Nord-Norge e r  lønna ca. halvdelen av  gjennom snittslønna 1 Oslo. 
F orholdet mellom lønningene 1 d e  øvrige d is tr lk te r  e r  også s te rk t varierende. En 
m instelønnslov vil nødvendigvis 1 fø rste  rekke ta  omsyn til de gjeldende lønns
forhold og betalingsevnen 1 de d årlig st s tilte  landsdeler. Doven vil da komme 
til a  v irke  regulerende nedad og Ikke væ re ti l  gagn fo r hushjelpen. Skal spørsm ålet 
løses ved h jelp  av  lovbestem melser, må en  d e rfo r finne  fram  ti l an d re  form er 
enn landsom fatteiidle m lnstelønnsbestem m elser. E n b(lr søke saken lø s t på føl
gende m åte:

1. S to rtinget v ed ta r en m id lertid ig  lov, som pålegger alle  bykom m uner og de 
landkom m uner hvor loven skal g jøres gjeldende, å nedsette cl lønnsnem nd 
med det oppdrag å  fa s tse tte  obligatorisk  bindende m instelønninger fo r a l t  
hushjelparbeld.

N emnda m å bestå av  4 m edlem m er og en form ann  oppnevnt av  Klks- 
e ller kretsm egllngsm annen.

2. I  de kom m uner hvor hushjelpen h a r  forening, skal denne ha  re t t  t i l  å  opp
nevne 2 av nem ndas medlemm er. De skal ha r e t t  ti l å  oppnevne m edlem
mene u ten fo r sin egen forening.

Den sam me re t t  ti l å  oppnevne m edlem m er av nem nda m å husm ødrene 
gis fo r så v id t de danner forening med det oppdrag å søke hushjelplønnlngene 
reg u le rt e tte r  lovens bestemm elser.

F o r den p a r t  som Ingen organisasjon h ar, oppnevner kom m unestyret 
nem ndas m edlemm er. Alle u tg ifte r  ved nem ndas arbeid  bæres av  komm unen. 
N em ndas avgjørelse r g jelder Inntil 2 å r  og kan  av hver p a r t  sies opp med 
2 m åneders varsel. Oppsigelser re tte s  t i l  kom m unestyret. N em ndas fu n k 
sjon opphører n å r  kjennelse e r  avsagt.

Ved en  lov som her an tydet vil m an få  en lang t sm idigere ordning enn hva 
en m instelønnslov byr på.

Nemnda vil ta  hensyn til a lle  lokale fo rho ld  og ha fo ru tse tn in g e r fo r en 
re ttfe rd ig  lædømmelse av d e t kofnpleks av  spørsm ål som foreligger ved fa s tse tte l
sen av lønningene. Den offentlige kontro ll med l>estemmelsenes overholdelse kan  
tillegges arbeidskontorene, som også m å gl hushjelpen nødvendig veiledning. 

Opphgggingen av hushjelpenes organisasjon.
Skal en ha håp om 1 en overskuelig fram tid  å få  sk ap t en hushjelporgaulsa- 

sjon av betydning, må en ta  standpunk t tl l følgende spørsm ål:
1. O rganisasjonens arbeidslin je  (ta riff- eller lovlln je).
2. O rganisasjonens omfang.
3. F inansieringen under oppbygglngsperloden.
4. O rganisasjonsforhold tl l Landsorganisasjonen.

Ad p. 1. E n anbefa ler lovllnjen e tte r  de p rinsipper som e r  tru k k e t opp 1 denne 
Innstilling.

Ad p. 2. E n  anbefaler a t  hush jelpens o rganisasjoner foreløpig om fatter by- og 
ladestedkom m unene med fo rstoder og de s tø rre  Industrisen trer.

Ad p. 3. L andsorganisasjonen re t te r  henvendelse tl l a lle  forbund  om å løyve bi
drag  tl l en landsom fattende ag itasjon  for tils lu tn in g  tl l  hushjelpenes 
organisasjoner. M idlene disponeres av  S ek re ta ria te t. H ushjelpenes
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Landsutvalg utarbeider agltasjonsplaner, som forelegges Sekretariatet 
til godkjeuniiig. Landsorganisasjonens representantskap kan anta en 
si>esiell organisator tii å lede arbeidet.
De faglige Distriktsorganisasjoner pålegges å sette all kraft inn på å 
få  liuslijelpen organisert.

Ad p. 4. Iluslijelpens organisasjonsform opprettholdes foreløpig som hittil. Ilen  
foran førstkommende kongress foretar Sekretariatet ny undersøkelse om 
organisasjonen kan sluttes til et av de bestående forbund og betingel
sene herfor. Resultatet forelegges kongressen, som da må avgjøre deu 
framtidige organisasjonsform.

Votering: Innstillingen ble nten debatt enstemmig vedtatt.
M øtet lievet.

ETTERMIDDAGSMØTET TORSDAG 28. SEPTEMBER
O rdstyrer: Olav llindahl.

Protokollen fra  form iddagsm øtet ble re ferert ved Lars Evensen og 
u ten bem erkninger vedtatt.

Punkt 9: Vår beredskapspolitikk.
Sosialm inister Støstad  holdt så et foredrag om vår beredskaps

politikk og de åtg jerder som fra  Regjeringas side var g jo rt og de sk ritt 
som videre ville bli ta tt .

Johs. M. r .  Ødegaard: Jeg  forlangte ikke ordet for å gå i noen 
som helst polemikk med s ta ts råd  S tøstad, men n å r det gjelder arbeids
mulighetene så ligger det slik hos oss i bergverksindustrien a t  hvis 
eksporten kan ojiprettholdes, så vil det ikke bli noen minsking. Men i 
forbindelse med vår brenselsforsyning vil jeg nevne et spørsmål. Sval
bard  kan bare gi et begrenset kvantum. Ilv is Regjeringa im idlertid  
kunne ta  k ra ftig  fa tt  her, kunne en kanskje forbedre stillingen. Skal en 
følge dosent Hoel f. eks. så vil det a ld ri bli hoen isbryter. Det må komme 
en isb ry ter som passer behovet. E n  skal også være oppmerksom på a t  
det ikke bare er p rivate som har kullgruver på  Svalbard, men også 
S taten. D erfor har den en sto r oppgave her. Til denne vinter kan neppe 
noe gjøres, men hvis krigsvanskene fo rtse tte r så må der gjøres noe. Jeg  
vil i den forbindelse henstille til s ta tsråden  om å ta  fram  de gamle p la
ner og beregiiinger, n år det gjelder utvinning av bensin av Svalbard- 
kull. D et gjelder K ings Bay, som her knnne brukes. D et kan jo bli nød
vendig i større  grad  fram over å gå inn for sjølfor.syningspolitikken og 
da er brensel like nødvendig som m at.

N. Heggland: Jeg  vil i denne forbindelse reise et spørsm ål til  ad 
m inistrasjonen om den har en u ttalelse eller e t forslag å fremme. Jeg 
tro r  nemlig det er nødvendig. Vi er k lar over a t  det vil komme en p ris
stigning i løpet av 2—3 m åneder og innen n y ttå r  kanskje på en 10—15 
prosent. Tariffene h a r vi og vi kan ikke kreve noe. E n må ikke sette oss 
i samme situasjon som i forrige krig.
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Olav Hindahl:  Den sak skal jo behandles av representan tskapet 
om et p a r måneder.

K arl Tømmerås: Sosialm inisteren m øter i dag på vegne av forsy
ningen og jeg vil be ham som representerer Regjeringa om å ta  visse 
hensyn. Jeg  tro r  a t R egjeringa har læ rt det av k risa  a t den ikke kan 
overlate brenselsforsyningen til  private. Men det gjelder også S tatens 
egne forsyninger. N år det gjelder prisstigningen så har vi se tt a t m ot
standen kommer nettopp fra  dem som Regjeringa h ar s tø tte t opp om. 
I  e t brev fra  Trondheim i dag opi>lyses a t  det ikke finnes en favn ved å 
oppdrive i byen. Det holdes tilbake for prisstigningens skyld. D et er 
takk  for hjelpen. H andelsstanden har sannelig væ rt mer reell i m otset
ning til  disse. Jeg  vil be R egjeringa ha sin oppmerksomhet henvendt 
på våre egne produsenter av livsfornødenheter. N år det f. eks. gjelder 
trn stkon tro llrådet, så var det ikke forberedt på å møte denne krisa. 
Det går heller ikke an bare å stole på T rnstkontro llrådet.

Em il Torkildsen: Jeg  forlangte ikke ordet t i l  S tøstads utredning, 
men til  det H indahl u tta lte  om a t  vi ikke skulle diskutere det som er 
vår egen beredskapspolitikk. Vi må ikke bli stående som sist. Hvis p r i
sene stiger må vi kreve indeksregulering.

Olav Hindahl:  Det h a r i den nåværende situasjon væ rt ta l t  om 
nervekrig. D et sm itter og den pågår vel også i v å rt land, men jeg vil 
anse det som en fare om vi også skulle bryte sammen og se spøkelser ved 
høylys dag. Allerede i min åpningstale ga jeg svar på dette som det her 
tales om og under den m untlige beretning vil en kunne komme tilbake til 
det. E n få r ta  situasjonen med ro og alvor.

IIans Fladehy: Jeg  skal ikke k ritisere  Regjeringa. D et kunne n a
turligvis sies mye om bensinrasjoneringa, men R egjeringa grep inn så 
bensinen som var t i l  stede kom sjølve arbeidslivet ti l  gode. Det var også 
et fram sk ritt a t en stanset den private bilkjøringa. Men n år det gjelder 
de kommisjoner som nedsettes, bør en mer ta  hensyn til  dem som er 
in teressert i disse saker og som også har kjennskap til  forholdene. S tø
stad  ta lte  om a t vi bruker 200 000 tonn, men bare h a r plass ti l  90 000 
tonn. Vi bar h a tt  fu llt av tankbåter som h a r ligget på havnen her og 
som kunne ha væ rt utm erket lagerplass. Likeledes kunne en ha leid 
store hvalkokerier. Sverige er såvidt jeg hører u te e tte r tonnasje i så 
m åte fra  v årt land.

Em il Torkildsen: Jeg  har bare villet slå fa s t a t  vi på forhånd må 
være in n stilt når det gjelder prisstigningen og våre tariff-forhold.

Neimi Lagerstrøm: Vi hadde jo ventet oss beredskap her da vi i 
sin tid gikk inn for forsvarsberedskap. Men n å r det gjelder biænsel så 
ser det u t  t i l  a t  vi i vedlandet skal komme t i l  å fryse. Jeg  har en sterk 
følelse av a t  her må det gjøres noe ekstraord inæ rt f. eks. ved samarbeid 
med skogsarbeiderne. Hvordan er det for øvrig med undersøkelsene av 
lagrene utover? Spørsm ålet om ham string h ar vi få tt  dem pet og det 
tas  nesten som streikbry teri. Men vi må få kontroll med alle de lagre 
som ligger ru n d t omkring i hjemmene.

Støstad:  Spørsm ålet om brenselsforsyninga er det sentrale og det 
er n a tu rlig  slik som det ligger an  for nærværende. N år det gjelder kul
lene fra  K ings Bay som skulle være så oljeholdige, så h a r jeg bare hørt
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a t det ville bli en meget kostbar bensin. Når det gjelder Statens knllråd 
så har det h ittil ha tt den oppgave å påse a t England gir den kvote som 
skal til. Nå har kullrådet også få tt andre oppgaver. Å lagre bensin i 
tankbåter er ingen billig affære, men det vil vel nå bli gjort. N år det 
gjelder vedhugsten så er det allerede ta t t  foranstaltninger, men det vil 
ikke lykkes å få den fram i år. Den ville heller ikke være anvendelig. 
Men en skal være oppmerksom på a t heller ikke ved blir noe billig 
brensel. Det er videre spurt meg om det fra  Regjeringas side er gjort 
noe for bedre å utnytte den elektriske kraft. Når det gjelder utbygging 
så har det ligget helt nede fra Statens side. Men det er i å r sa tt opp 
ganske store beløp til dette. Som stillingen imidlertid er i øyeblikket 
så er det vanskelig å få gjort noe her.

Dermed var debatten om dette punkt tilendebragt.

Ankesak: Norsk Hotell- og Restaurantarbeiderforbund 
— Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund.

F ra  Sekretariatet forelå følgende:
Norsk Ilotell- og Restaurantarbeiderforbund har anket denne sak 

til representantskapet:
Den 2. og 3. juni holdtes møter i Tvistenemnda.
Til stede var: Volan, J . Johannessen, Jens Berg, Winge, Hegg, 

Karsten Torkildsen, Pehrsen og E. Nilsen.
Norsk Hotell- og Restaurantarbeiderforbund mot Norges Handels- 

og Kontorfunksjonærers Forbund angående overføring av en del med
lemmer fra  Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund til Norsk 
Hotell- og Restaurantarbeiderforbund ved Grand Hotell, Oslo.

F ra  Hotell- og Restaurantarbeiderforbundet møtte Heldén og 
Knudsen.

F ra  Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund møtte Gjesteby, 
Rein, Johansen og Hegna.

Tvisten gjaldt personalet ved telefonsentralen, kassakontoret, vin- 
boden, brennevinsdisken, kioskdamer og kontroll.

Hotell- og Restaurantarbeiderforbundets skriv av 12. april ble lagt 
fram bilagt med korrespondanse mellom de to forbund. — Ved for
handlinger mellom forbundene var det ikke lykkes å oppnå enighet. 
Hotell- og Restaurantarbeiderforbundet påsto a t samtlige medlemmer 
som er beskjeftiget ved foran refererte avdelinger må overføres fra 
Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund til Hotell- og Restaurantar- 
læiderforbundet, da deres gjøremål må betraktes som regulært hotell- 
betjeningsarbeid.

Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund viste til det organisa- 
sjonsgrunnlag for forbundet som ble fastsatt ved forbundets opptaking 
i Landsorganisasjonen og tidligere avgjerd i Tvistenemnda hvorved for
bundet var tilkjent funksjonærene ved administrasjonskontorene i hotel
lene. De måtte bestemt påstå a t funksjonærene ved kassakontoret og 
telefonsentralen fortsatt skulle være medlemmer av forbundet.
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Under sakas drøfting ble det opplyst a t kassakontorets finiksjoner 
var å skrive u t regninger, motta oppgjør fra  gjestene, m otta oppgjør fra  
kelnere og å føre kassabok over de foretatte inn- og utbetalinger. Dette 
kassakontor er delt fra  sjølve administrasjonskontoret som har lokaler 
i en annen bygning.

Telefonsentralens arbeid er en vanlig telefonbetjening. 
Tvistenemnda vil bemerke:
Den omstendighet a t  det her omhandlede kassakontor av praktiske 

grunner er skilt u t fra  sjølve hovedkontoret kan ikke medføre a t funk
sjonærene kan betraktes som et ledd utafor sjølve administrasjonskon
toret. Det må være vedkommendes funksjoner som skal legges til grunn 
for hvilket forbund de skal stå tilslu ttet. Når Sekretariatet tidligere 
har godkjent innstilling fra Tvistenemnda om a t  administrasjonskon
torenes personale skal organiseres i tilslutning til Handels- og Kontor 
funksjonærenes Forbund, må en gå u t fra  a t alle ledd i bokholderiet 
kommer inn under denne beslutning. En må derfor gi Handels- og Kon- 
lorfunksjonærens Forbund medhold i a t funksjonærene ved dette kassa
kontor framleis blir stående i Handels- og Kontorfunksjonærers For
bund. Telefonsentralen ved Grand Hotell er intet ledd i hotellets 
administrasjon mer enn et hvert annet arbeid som utføres ved et hotell, 
og Tvistenemnda er derfor av den oppfatning a t  de funksjonærer som 
er ansatt ved telefonsentralen må stå tilslu tte t Hotell- og Restaurant
arbeiderforbundet. Det samme gjelder alle andre hvorom tvist er reist 
med unntak av kassakontoret.

Tvistenemnda innstiller for Sekretariatet å fatte  sådant vedtak:
1. Funksjonærene ved Grand Hotells kassakontor skal fo rtsatt stå 

tilslu tte t Norges Handels- og Kontorfunksjonæres Forbiind.
2. Medlemsskapet for betjeningen ved Grand Hotells telefonsentral, 

vinboden, brennevinsdisken, kioskdamer i kaféen og kontroll skal 
snarest overføres fra  Norges Handels- og Kontorfunksjonærers For
bund til Norsk Hotell- og Restaurantarbeiderforbund. 
Tvistenemndas innstilling ble vedtatt av Sekretariatet. Men H an

dels og Kontorfunksjonærers Forbund har nektet å bøye seg for denne 
avgjerd.

E. Helden: Denne sak er innanket fra  vårt forbund, fordi Norges 
Handels- og Kontorfunksjonærers forbund har nektet å bøye seg for 
den avgjerd som Tvistenemnda har ta tt. Vi er for vår del ikke enig i 
Tvistenemndas vedtak punkt 1, men vi har godtatt det med det forbe
hold a t det ikke må danne noen presedens for fram tia. Det som står 
tilbake her er telefonsentralens folk. Det dreier seg om 5 som Handels- 
og Kontorfunksjonærens Forbund ikke vil overføre til oss. Ved andre 
hoteller står disse folk hos oss. Grand Hotell er den største bedrift vi 
har og vi må ha orden her. Vi har for øvrig h a tt en hel del tilfelle hvor 
Handehs- og Kontorfunksjonærernes Forbund ta r  våre medlemmer, ser- 
veringsdamer og andre som hører til vårt virkeområde. E r det folkene 
som skal bestemme hvor de skal stå? Det skal da være de organisasjons
messig fattede vedtak en skal bøye seg for.

P. Aasrestad fore,slo: Representantskapet pålegger Handels- og Kon- 
torfunksjonærenes Forbund straks å oværføre sine medlemmer ved Grand
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H otel Oslo, t i l  Hotell- og K estauraiitarbeiderforbiiiulet overensstem- 
mendé med Tvisteiiemndas innstilling  og S ek re tan a te ts  vedtak

R epresentantskapet stadfester a t liotell-, restanran t- og '
næringen e r Hotell- og K ostaurantarlxdderforbnndets organisasjons-

‘o a i« r Gjestely:  Hen sak vi nå har ti l  behandling gidper inn i hele 
,let .nauinlag vårt forbund ble tils lu tte t Landsorganisasjonen på. D er
for h ar v årt forbundsstyre ikke kunnet gå med
Ved vår tilm eldelse t i l  Landsorganisasjonen fikk vi fa s tsa tt  det om iåde 
vårt forbund skulle ha sin virksom het i. D et er e t grunnlag som gåi 
tvers i gjennom det kongressen har v ed ta tt gjennom åra  men det hai 
a lltid  vært henvist t i l  det spesielle grunnlag for vår tiM i^n iiig  W
Landsorganisasjonen. Hvis en skal slå inn  pa den lin je so
R estaurantarbeiderforbundet gjør seg til  talsm ann for, 
a t  en  rekke av de medlemmer som vi na har rund t om knn„ i t d  lo 
skjellige bedrifter kan kreves overført t i l  vedkommende industriforbund. 
Men vi h a r  h ittil  ikke h a tt noen uoverensstemmelser her n a r det f. eks 
srielder Jern- og M etallarbeiderforbiindet. V å rt forbund fiim er ikke a t 
“  t o .  «a i.m  p i  den Imjc l.e.- spkes s l i t t  m p p i .  D et et bare 
vårt landsm øte som kan gjøre unnatak  fra  det giiinn ag som v 
'■lutninir til Landsorganisasjonen i sin tid  gikk u t  på. Jeg  vil si d _ 
i  tv d e L  Disse telefoi.dam er er s i  d irekte k p y tte t tl i  hotellets admmi- 
“ rS to s ! ,,- ,h .ip g  og de te ler seg hprende .11 , i r t  J
ev disse k ny tte t t i i  oss. Vi h ar mange handelsbediiftei som f. eks ha 
en Dølsemaker elier en baker. Vi nekter a ld ri en slik fagm ann å slu tte  
seg til  s i t t  forbund, og vi sier alltid  i f ra  ti l  vedkommende forbund og 
få r en ordning. Det er helt feil av Helden å  si a t  vi ta r  inn hvem som 
iielst serverings- eller diskedame. A t det kan ha  forekommet skal ikke 
1:«,ektes b a r a lltid  sagt i  I r .  ti l  dem og ,1 har t r lr id e t  dem i
gå inn i det forbund hvor de virkelig hører hjemme. Men vi hai ikke

Tvisteiiemndas avgjerd i denne saka s tr ir  ikke på 
noen m åte mot opptakingsbetingelseen for llandeds- og 
irei-enes Forbund. Det er en tilsnikelse hvis det sies. Jeg  hai alltid  
avvist alle krav fra  andre forbund n år de gikk u t over disse opptakings- 
l.etingelser. Men vi kan ikke innrømme a t telefondam ene pa G rand 
H otell h ar noe med adm inistrasjonen på G rand å g jørt\ A lt som ei 
hotellets adm inistrasjon m å være tils lu tte t Handels- og K o n t o r f m ^  
nærenes Forbund. Men de kan ikke bortse fra  Hotell- og K estaurant- 
arbeiderforbiindets lover. Og dette forbund kom inn i Landsoi;gmnisa- 
sjoneii før Handels- og K ontor. Hvis det kommer krav fra  andre foi- 
bund om opptagelse eller overføring av funksjonæ rer så er det i s trid  
med opptagelsesbetingelsene og i s trid  med kongressens vedtak og må

‘" " votcm M /.- Tvisteiiemndas avgjørelse om at nevnte telefondamer 
skal tilhøre Hotell- og Restaurantarbeiderforbundet ble vedtatt mot 
5 stemmer.

89

Punkt 14: Kort muntlig beretning for 1939.

Olav HindaJil; Det som vi i fø rste  rekke ønsket å oppnå og anså 
som det aller v iktigste når vi behandlet ta riff  situasjonen på represen- 
tan tskapets møte fra  12.— l i .  desember i fjor var å skaffe arbeid til 
flest m ulig av våre medlemmer. Nå har sjølsagt krigen vendt opp ned 
på alle forhold og beregninger, men det kan ha en viss interesse å se på 
om det mål vi s tilte  oss ved prolongasjonslinjen hadde noe for seg. Det 
er vel forresten få som i dag for ram m e alvor vil hevde a t  prolongasjon 
av ta iiffene ikke skulle funnet sted. 1937 var det beste å r vi hadde på 
lang tid. Form ue og inn tek t steg i dette  å r  sterkere enn i noe tidligere 
ål-. Inntektene var hele 21 pst. stø rre  enn i det siste høykonjunkturåret 
1920 og 107 pst. stø rre  enn i 1914. I 19:i8 gikk det nedover spesielt i 
første lialvåi-, men det ble ikke det depresjonsår en hadde ventet. G år 
en så over til førsle halvår 1939 finner vi ganske høye ta ll for så vel 
produksjon, omsetning og utenrikshandel. V irksom heten innen landet 
steg betraktelig  og produksjonsindeksen for hele industrien  ligger alle 
m åneder høyere enn de tilsvarende m åneder i 1938. Vel er det så a t 
enkelte in dustrie r s tå r meget dårlig. Celluloseindustrien h ar således 
h a tt det vanskelig i lang tid  og i betrak tn ing  av a t trcTiiasse-, cellulose- 
og paj)irindustrien  er vår viktigste eksportindustri betyr krisen atskillig  
i denne gren av v årt næringsliv. Men nå ser det u t t i l  å være et lite t 
blaff der. De siste ta ll for industriens produksjon er f ra  ju li måned, 
a ltså  før k rigsutbruddet. Ju lita llen e  viser som regel sterk  sesongned- 
gang på grunn av feriene. Tallet for ju li 1939 v ar 107 mot 98 i ju li 1938, 
dvs. 9 pst. høyere enn i ju li i fjor. I  ju n i måned var ])roduksjonen 
ganske sto r og ta lle t var da oppe i 135. Med hensyn til  h jem m eindustri
ens produksjon så viser indekstallet for jun i måned en stigning på 3.7 
pst. sam m enliknet med samme måned i fjor, mens mai måned indekstall 
var 5.2 pst større enn i fjor. U n n ta tt oljeraffinerier, garverier, konfek- 
sjonsfabrikker, møller, m argarinfabrikker og tobakksfabrikker h ar alle 
hjem m eindustrier h a tt  større  produksjon i jun i 1939 enn i samme måned 
åre t før. Virksomheten i jern- og m etallindustrien  var ubetydelig m in
dre enn i fjor. N år det gjelder eksportindustriene så ligger indekstallet 
for jun i 3.5 j)st. over 1938. U n n ta tt ste inbrott, oljeraffinerier, cellulose
fabrikker og herm etikkfabrikker h a r alle eksportindustrier stø rre  p ro 
duksjon i jun i i å r enn i jun i i fjor. Det sta tistiske  S entralbyrås engros- 
prisindeks viser pr. 15. august en stigning på 1 point fra  måneden før 
— fra  149 til 150. P r. 15. septem ber er det en stigning på 3 point. Leve
omkostningene viser derim ot fall fra  173 i ju li ti l  172 i august.- Det er 
vesentlig sesongfall, som a lltid  m elder seg på denne tid . Leveomkost
ningene ligger nå på høyde med 1928. P risstigningen som nå er kom
met, er alle enige om a t en må søke kompensasjon for. Jeg  skal senere 
komme l i t t  inn på dette med prisstigningen og vår stilling  t i l  den. N år 
det gjelder stillingen på arbeidsm arkedet og arbeidsløsheten så viser 
det seg a t vi var kommet godt på vei med å løse det spørsm ål som vi har 
betegnet som det alvorligste og mest dominerende fagforeningsspørsm ål. 
P r. 15. august var tallene for de arbeidsløse hele 14.8 pst. lavere enn 
i fjor. Jam fører vi pr. 15. september i å r  med samme måned i fjor viser
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<let seg a t ta lle t ligger atskillig  lavere enn i september i fjor. Xedgangen 
er 433 eller 13.2 pst. De tilsvarende ta ll i fjor var 2.6 og i 1937 9.8 pst. 
Ilepresentantskapets vedtak var dette: 1. Den første betingelse for ar- 
b(*iderklassens fo rtsa tte  frem m arsj i dag, politisk som økonomisk er å 
sette de arbeidsløse i arbeid og hjelpe de grupper som ligger lengst t i l 
bake. D ette m å skje ved bl. a. å sette boliglandsplanen n t i livet, fremme 
jernsaken, industrireising, veier og jernbanebygging m. v. 2. Landsor
ganisasjonen, D. N. A. og arbeiderregjeringa må derfor i fellesskap søke 
å fremme de åtg jerder som her er påkrevd og nødvendig. 3. Forbundene 
tilrådes å forelegge for medlemmene forslag om a t  vårtariffene ikke 
oj)psies. R esultatet av avstem ninga herom kjenner representantskapets 
medlemmer. Jeg  tro r  vi med godt h jerte  kan si a t  de forskjellige instan 
ser innen arbeiderbevegelsen sammen med arbeiderregjeringa har søkt 
å realisere det som forslaget gir u ttrykk  for. S tøstad  var i s i t t  foredrag 
inne på nødvendigheten av å gjøre a lt for å  holde arbeidslivet oppe. Det 
e r  forskjellige tv iste r som jeg så ganske flyktig  skal referere om. B ortsett 
fra  avtalene for noen få enkeltstående bedrifter ble det ved årssk ifte t 
ikke fo re ta tt noen tariffoppsgielse av større  betydning, dvs. ta riffe r 
av landsom fattende karakter. Men vi har h a tt  mange oppsigelser til 
behandling i S ek retariatet, fak tisk  i hvert eneste møte. Men det har 
gjennomgående dreid seg om m indre av taler og vesentlig med arbeids
givere u tenfor Arbeidsgiverforeningen. E n  var enig om å gå med på 
oppsigelse hvis forholdene hos disse lå  dårligere an enn hos medlemmene 
ellers i vedkommende forbund. Sjøfolkene stod som en husker i en sær
stilling , da vi i fjor i desember belnandlet situasjonen. Avtalen for uten- 
riksfarten  utløp 31. jan u ar med 1 måneds oppsigelse. Riksmeglings
mannen henstillet ti l  partene om å  u tse tte  så vel oppsigelsen som over
enskomsten 1 måned av hensyn til  den forestående behandling i S to r
tinget av loven om arbeidstida til  sjøs. Den 24. jan u ar ble partene enige 
om å u tsette  fristen  for oppsigelse både i u tenriksfarten  og kyst- og 
lokalfarten til  utgangen av februar måned. Lovens behandling i S to r
tinget ga som re su lta t a t  3-vaktsystemet ble gjennom ført for dekks- 
mannskai) på skip over 2 500 b ru tto  tonn i u tenriks fa rt, og a t den a l
minnelige arbeidstid  pr. uke i fje rn trafik k  i innenriksfarten  ble 63 
tim er for dekksm annskaper og for den gruppe m askinister som ikke skal 
ha 3-vaktsystem. Det vil si a t  arbeidstida ble n ed sa tt med 21 tim er pr. 
uke og det må kalles for et ganske godt varp i e t prolongasjonsår. En 
h ar grunn til å være fornøyd over a t  sjøfolkene fikk dette, men det 
kostet S ta ten  noen hundre tusen kroner i stø rre  tilskudd til  rederne. 
Forholdet var im idlertid  a t  en her h jalp  en av de grupper som lå  lengst 
(ilbake. A t det ble gjennom ført ved lov og ad parlam entarisk  vei, uten 
f!tter en langvarig åpen kamp skulle vel ikke forringe det re su lta t som 
ble oppnådd. T samme forbindelse vil jeg nevne stenindustriens folk, 
spesielt i Østfold. De har h a tt  det meget vanskelig i de senere år. I  inne- 
vauænde kalenderår ble det bevilget 1 ^ 2  million kroner for hogging av 
sm ågatesten. E n regnet med a t  hoggingen og kjøringa ville gi inntil 
40 000 dagsverk og til  brolegginga ville medgå 14—15 000 dagsverk. 
Innen jordbruket ble det arbeidet med å finne en ordning, så en kunne 
nnngå å si opp tariffene, helt fra  m idten av november i fjor. D et lyktes
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ikke og avtalen ble sagt opp for 800—900 gårdbrukere om fattende ca. 
4 000 arbeidere. Avtalen løp u t  15. januar. D et ble senere t i l  enighet 
om prolongasjon til  15. jan u a r 1940. F or havfiskeflåten på V estlandet og 
i Nord-N^orge ble der enighet om friv illig  voldgift. Dommen gikk u t på 
prolongasjon og med et gjennom snittlig tillegg på 4—5 pst. Nord-Norge 
avtalen kom på denne m åten i sam svar med V estlands-avtalen n år det 
gjelder de alm innelige sildefiskerier. D et kan også nevnes a t  det i s lu t
ten av desember i fjor ble oppre tte t fellestariff for S ta tens skogdrift, 
som i det vesentligste bygget på voldgiftsdommens lønnsbestemmelser 
for det private skogsbruk. Ved S tatens veianlegg ble det v ed ta tt å  ]>ro- 
longere avtalen for 1939, voldgiftsdommen av 1938. Men det var 3 fylker 
og mange herreder som ikke ville vedta voldgiftsdommen som ta r iff
avtale for sine veianlegg. Det ble senere friv illig  voldgift for disse her
reder i Møre og Romsdal som sto igjen og dommen ble g jo rt gjeldende 
fra  1. ju li. Volan og K iste var som bekjent domsmenn. Skogsarbeider
nes ta riff  ble også oppsagt t i l  u tløp 1. august. S ek re ta ria te t anbefalte 
a t den ik/ce skulle sies opp. Meglinga ble b ru tt  19. august som re su lta t
løs fordi arbeidsgiverne forlangte lønnsreduksjoner. D et faglige utvalg 
i Larvik vedtok å understø tte  disse skogsarbeidere ved å ta  avstand 
fra  at saken skulle løses ved voldgift. Sam organisasjonen i Vestfold be
handlet også denne skogs<arbeiderkonflikt og det ble sendt u t et ru n d 
skriv fra  Vestfold faglige Sam organisasjon til  sam tlige forbund og sam
organisasjoner i landet. K atu rlig  nok fikk vi fra  Bergen forespørsel 
om en enkel sam organisasjon kunne sende u t den slags skriv u ten Lands
organisasjonens billigelse. Jeg  vil gjerne i denne forbindelse gjøre opp
merksom på a t  Skog- og L andarbeiderforbundet h ar fr,arådet Vestfold 
faglige Sam organisasjon å sende u t dette rundskriv. Det er også en ny 
metode som forsøkes innført a t en sam organisasjon vil ta  ledelsen u t 
av et ansvarlig  forbunds hender. D et må bestem t protesteres mot den 
slags opptreden. De bevilget også av s it t  «Kampfond» 600 kroner. Jeg  
trodde ikke sam organisasjonene hadde så flu st med penger og noe kam p
fond skulle vel ikke sam organisasjonene ha. De har så bruk for pengene 
til  s itt  eget arbeid. P ap irforbundet prolongerte sin avtale, som kunne 
sies opp 15. jun i til u tløp 15. august. D et sto stor strid  innen forbunds
s ty re t for å få dette til. Men utvik linga h itti l  h ar v ist a t  det var et 
rik tig  sk ritt. D et er 14 500 arbeidere i og utenfor P ap irindustriens A r
beidsgiverforening som om fattes av denne avtale. E lektrokjem isk indu
stris  ta riffe r ble forlenget 1 å r  ved uravstem ning. Ingen av partene sa 
opp avtalen. Det var dsirlig frem m øte ved denne uravstem ning. Vi burde 
vel ha bestemmelser om avstem ningsregler n å r det gjelder prolongasjon 
som n å r det gjelder om å ta  stilling  til  et forslag  om revisjon av en t a 
riff. Ilvalfangsten  er også nevnt fra  Vestfold. Dei> få r forbundet sjøl 
u tta le  seg idet Landsorganisasjonen fø rst ble tilk a lt n å r det hele var låst 
fa s t e tte r forhandlinger i England. I  sjokoladeindustrien ble et meg
lingsforslag med halvautom atisk indeksregulering i april måned vedtatt. 
T ransportarbeiderforbundet har o p p ta tt forhandlinger med Arbeidsgi
verforeningen og g itt beskjed om a t  de ikke vil si opp avtalene. Det gjel
der både Syd- og Xord-Norge. De h ar konsen trert seg om noen ganske 
få ting  som endringer for de lavestlønnede ukearbeidere og indeksregu-
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leriiig. Forliandlingeiie om en skiftordning ved skipsbyggeriene liar som 
bekjeiil: vært drevet mellom Jern- og M etallarbeiderforbundet og Meka
niske Verksledej‘s Landsforening nten Landsorganisasjonens m edvirk
ning. Men det er k la r t a t  disse forhandlinger er meget betydningsfulle 
og a t alle interesserte organisasjonsfolk h a r fu lg t med i disse. Det 
første forslag som det stem tes over i jun i måned ble forkastet med ca. 
400 stemmers overvekt. Det nye forslag stemmes det over nå og det ende
lige re su lta t foreligger visst ikke enda. Vi har videre f å t t  en pro test fra  
Sørlandets faglige Sam organisasjon overfor Kom m uneforbundet angå
ende opprettelsen av ta riff  ved F arsund  kommune. Vi liar også få tt  
en skrivelse fra  Komm uneforbundet om a t  saken har væ rt behandlet på 
derse landsm øte, som h a r g jort seg ferdig med den. S ekre taria te t er i 
mange tilfeller god å ha å skylde på, men i denne sak kan vi toe våre 
hender for med denne sak har vi in tg t h a tt  å gjøre. Så har vi en konflikt 
ved N øtterøy kommune, som jeg også tro r  best kan belyses fra  Kom
m uneforbundets side. Jeg  vil bare slå fa s t som en kjensgjerning a t det 
den 13. m ars ble sa tt fram  meglingsforslag og hvor partene anbefalte det 
iTemsatte meglingsforslag til  en ordning. Landsorganisasjonen var ikke 
med i denne megling. Men det er k la rt a t noen større  forskyvninger 
pleier en ikke få  til i et av partene anbefalt meglingsforslag. Forslaget 
ble forkastet og det ble reist krav om sym patistreik  for oljeselskapenes 
sjåfører og fo r en av Kjemisk Forbunds bedrifter i d istrik te t. Så vel 
Navss i Norsk Kjemisk Industriarbeiderforbund som Fladeby i Trans- 
portarbeiderforbundet var rei)reseutert i meglingen sammen med Ivands- 
(n‘ganisasjonens representant. F ø rst var jeg borte i saka, sia Volan. Det 
ble til  s lu tt tru ffe t en ordning og den skulle vel ansees noenlunde t i l 
fredsstillende i øyeblikket. I  /orcwiw^stonkommisjonen er det holdt 
atskillige m øter i årets løp og i fjo r høst, hvor Ilansteeu og jeg har del
ta t t .  Det er v ed ta tt en del forslag i S to rtinget som er oversendt kommi
sjonen. S ek re taria te t er holdt å jour med kommisjonens arbeid. I  kom
misjonen er en b litt enig om å se om partene ved direkte forhandlinger 
kan bli enige og da i første rekke n å r det gjelder dette  med de ulovlige 
konflikter. S])øi‘sm ålet er om partene kan finne fram  til  en m indelig 
ordning i forbindelse med forhandlingene om revisjon av hovedavtalen. 
Det må jo være bedre å søke å få  en ordning i stand ved direkte for
handlinger enn å få et lovforslag. P å  den andre siden h a r vi jo krevd 
boikottloven vekk. Konferanse mellom Landsorganisasjonen og Arbeids
giverforeningen vil bli holdt ti l  uka. Ilovedavtalen er jo oppsagt fra  vår 
side. Med hensyn til  hovedavtalen så har 13 forbund innsendt endrings- 
foi‘slag da fristen  utløp. Senere er 3 nye forbund kommet til. TToved- 
avtalen må sees i foi’bindelse med foreningslovkommisjonen. Det er en 
fare  til stede hvis ikke partene ved direkte forhandlinger b lir enige om 
ordninger, a t  foreningslovkommisjonen vil ta  seg av det og gi lov. 
S ek re taria te t vil rådføre seg med forbundene og innkalle til møte n år 
en kommer så lang t i program m et. E n kan så godt fo rstå  a t  det her- 
skei’ en viss engstelse n år det gjelder prisnivået. Ingen kan heller være 
blind for a t  det b lir p risstigning og vi er in teressert i a t det ikke blir 
som i forrige krig  med en overhåndtakende spekulasjon. Eegjeringa vil 
sjølsagt være merksam her med sine åtgjerder. I  de nye p risfo rsk rifter
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kan R egjeringa gå meget lan g t og bl. a. f ra ta  dem s it t  erverv. Vi kan 
im idlertid  ikke sette oss ned på halen og bare si a t  det skal ikke 
\æ re  noen prisstigning. A t vi ikke unngår a t  prisene stiger er sikkert 
nok. Jeg  h ar sagt a t  fagorganisasjonen vil følge prisnivået og søke å 
øve den innflytelse den kan for å vareta forbrukernes og medlemmenes 
interesser. Den svenske landsorganisasjon og sam tlige forbund der 
hadde fo r 14 dager siden e t møte hvor det ble s lå tt  fast a t  en skulle 
søke å få indeksregulering. E ksportindustriens folk m ente de ikke ville 
klare det. Men det ble likevel s lå tt  fa s t a t  den linjen skulle følges. 
Danskenes ta riffe r løper også u t før de norske tariffer. N å skal det i 
morgen være en konferanse av de tre  landsorganisasjoners formenn i Gøte
borg på in itia tiv  av den danske landsorganisasjon og N ordahl skal reise 
dit. E n ting  er under den nåværende situasjon k la r t og det er a t  ingen 
av partene har interesse av a t  det b lir unødig uro om kring disse spørs
mål. I  en borgerlig avis leste jeg tite len  på  et foredrag i Statsøkonom isk 
Forening av dr. Thomas Sinding som var tru stk o n tro lld iro k tø r; «Ilverken 
prisstigning eller fortjeneste i denne krig.» Det k arak teriserer a t alle er 
m erksam på, a t  det som foregikk sist under verdenskrigen vil ingen 
finne seg i skal bli g jen ta tt på ny. Ved de ta riffe r som har eller skal 
revideres er linjen foreløbig væ rt e ttårige av ta le r med halvantom atisk 
indeksregulering. Sjølve vårtariffene skal tas  opp t i l  behandling på  et 
seinere tidspunkt. Vi må nødvendigvis se hvordan forholdene utvikler 
seg og da nærm ere ta  stilling  til  de spørsm ål som reiser seg. E n må vente 
og se hvordan det vil sette seg. Alle tillitsm enn i fagorganisasjonen 
skulle tross a lt det som skjer i denne tid  sette sin lit  t i l  a t  fagbevegelsens 
oppgaver og stilling  er den samme i dag som før: å  søke å  vareta  med
lemmenes ta rv  og in teresser med de m idler som s tå r  t i l  vår rådighet. 
A t vi alle eier den trygghetskjensla som ligger i a t  vi stoler på a t  arbei
derbevegelsens organisasjoner vil vite å hevde seg i alle livets til- 
skikkelser.

B. Flood-Engehretsen, K ristiansand : Jeg  tro r  det er rik tig  den linje 
H ekretariatet h ar s lå tt inn  på å diskutere tariffsituasjonen  like før 
tariffene skal oppsies og jeg er derfor i a l t  vesentlig enig med H indahl. 
N år det er nevnt en skrivelse fra  Sørlandet, så er forholdet det a t  vi 
ba om å få  det behandlet i S ekre taria te t. Men da den ikke ble det, 
anm odet vi om å få den opp her. Det gjelder her 7 piker. F arsnnd  har 
ingen industri, men det er en sto r sjøfartsby og på  tross av a t  den hai
en skatteprosent av 10 så h a r den et overskudd på over 200 000 kroner. 
De bygget et sjukehus for kommunens rekning og tilbød det d ere tter til 
fylket uten godtgjørelse. Vi fikk dette personale o rganisert og de kom 
inn i Kommuneforbundet. Vi u tarbeidet tariff-forslag  for dem og inn
sendte det til forbundet. Vi m ottok så skriv fra  forbundet om a t  det 
hadde frem satt krav for kommunen. Men så ble det sagt av ordføreren 
a t  de kommunale arbeidere som var organisert var nødsarbeidere. Vi 
ble anm odet om å reise d it  og med 6 m ot 4 stemmer ble det v ed ta tt å si 
opp sam tlige, nemlig 17 personer, 10 kommunale arbeidere og 7 sjuke- 
husbetjening. Oppsigelse fa n t sted, men da viste det seg a t  de fa lt fra  
og gikk u t av organisasjonen. P å  ny reiste vi d it og fikk så de 7 ved 
sjukehuset ti l  å bli stående. Megling kom i stand  og meglingsmannen
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søkte på alle måter å komme fram  til et resultat. De liadde 40 kroner 
måneden og 90 tim ers arbeidstid. Ordføreren m eddelte im idlertid at de 
overhodet ikke ville gå med på noen tariffavtale. Kommuneforbundets 
hovedstyre besluttet å trekke tilbake oppsigelsen. R esu ltatet er nå at 
tillitsm annen på vedkommende sted er oppsagt. Denne tillitsm ann må 
vel kunne få erstatning.

Ole A. K is te :  D et er kjedelig at vi på slutten  av representantskap- 
ets møte skal få disse ting  t il  behandling. V estfold er et av de fylker 
som lå lengst tilbake, politisk  og faglig. På 4 år er det gått fram fra 
5 000 medlemmer til  17 500. Og det er ikke bare den faglige men også 
den politiske bevegelse som er gått fram. Men det er forskjellige ting  
som er inntruffet i høst som har gjort oss ikke lite  forskrekket. Først 
hadde vi konflikten i N øtterøy kommune, en av de m est reaksjonære. 
V i følte oss ikke sterke nok alene der, men mente at vi sammen med 
hovedorganisasjonene skulle klare det. D et nederlag vi der led har skapt 
atsk illig  misnøjæ. Videre hadde vi så forholdene med hvalfangsten. 
D et som der skjedde var at en ved hovedforhandlingene overlot det t il  
de engelske organisasjoner å bestemme, enda de bare hadde 276 med
lemmer mot vi som hadde et par tusen medlemmer. D et ligger ikke 
noen iniskjenning m ot det forbund det her gjalt, men en må søke å 
oppta denne saka på en annen måte. Skogsarbeiderkonflikten har også 
vært nevnt. V i hadde vår fu lle hyre i  fjor med å holde dc; organiserte 
innafor organisasjonen. På møtene var de også i år villig  t il å gå til 
konflikt, men uår den var over ville de forlate organisasjonen fram
holdt de. V i kan kritiseres at vi utsendte dette sirkulære, men en skal 
også forstå stillingen  hos oss. D et er ikke forbundet som står bak det. 
V i må slå fast hvor nødvendig det er at hele organisasjonen slår ring  
om skogsarbeidernes interesser. Jeg vil foreslå:

Representantskapet vil uttale;
1. D et er i dag mer enn noensinne nødvendig å slå ring om ivaretakel

sen av arbeiderbevegelsens organisasjoner og ivareta arbeidsfolkets 
interesser. H erunder er det særlig påkrevd å hjelpe de mest tilbake- 
liggende grupper fram  til levelige vilkår.

2. Sekretariatet må derfor sammen med de interesserte organisasjoner 
oppta spørsm ålet for de dårligst stilte  grupper og trekke opp de 
nødvendige retningslinjer.

3. D en vanskelige stillin g  som skogsarbeiderne nå står i på grunn av 
konflikten gjør at Sekretariatet bør oppta t il  behandling spørs
m ålet om økonomisk støtte  t i l  de kjempende arbeidere både fi‘a 
Landsorganisasjonen og de tilslu ttede organisasjoner.
Torhjørn Henriksen:  D et er sjølsagt bra at det blir rusket opp.

Men for meg står det klart at når det gjelder økonomisk støtte så må 
det skje i samarbeid med vedkommende forbund. For øvrig vil jeg ha 
sagt at jeg synes denne behandlingsm åte både når det gjelder Nøtterøy  
og andre er uriktig. Når det gjelder Farsund så hadde vi hovedstyre
m øte like etter den saka og hvor bl. a. vedkommende hovedstyremedlem  
fra K ristiansand var enig i den fram gangslinje som der ble fu lgt. D et var 
ett av to å gjøre der, enten en lang, åpen konflikt og det på et tidspunkt
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da Foreningslovkom m isjonen arbeidet for nye lovbestemmelser. E ller  
å se å få en s lu tt på saka. D et fins overhodet ikke fnugg av noe å 
kritisere i den saka. Den kan derfor meget gjerne behandles på årsm øtet 
der nede eller i de organisasjonsm essige instanser vi har. Når det gjel
der prolongasjonslinjen så har den analyse vi sin  tid  stilte  vist seg å 
være riktig. Men så kom krigen og slår det hele over ende. Jeg v il hen
stille  t il  Landsorganisasjonens ledelse om ikke å drøye for lenge før 
representantskapet igjen kommer sammen, så en kan trekke opp en felles 
linje, som kan binde oss sammen så sterkt som m ulig. Jeg  ville helst 
sett at vi kunne ha få tt et representantskapsm øte i oktober/november.

H alfdan W igaard:  Jeg  savnet noe bestem t i formannens redegjø
relse om hva det skal gjøres. Arbeiderne synes ikke de kan vente et par 
måneder. D et er allerede ute på arbeidsplassene reist seg spørsm ål om 
aksjoner. D et er ikke nok å fortelle a t Regjeringa skaffer mat, når ikke 
folkene kan kjøpe den. Arbeiderne venter fra dette møte et vedtak i 
denne saka. Jeg har for vår del sagt i fra at en må vente på represen
tantskapet, som sjølsagt vil behandle den krisesituasjon vi er oppe i og 
komme med retningslinjene. Jeg vil foreslå: «Det pålegges Sekretariatet 
straks i samarbeid med forbundsstyrene å kreve forhandling med N. A. 
F. om kompensasjon for prisstigningen. —  I den anledning innkalles 
forbundsstyrene snarest for å drøfte situasjonen.» H vis Sekretariatet 
får dette pålegg så kan vi si a t det er under behandling og en vil m ulig
ens klare å holde det gående under disse kritiske tider. Representant
skapet bør vedta dette, så medlemmene ser at det arbeides med saka. 
Ellers kan en le tt risikere at massene over hodet på ledelsen går til 
aksjoner.

Josef Larsson:  Jeg har in tet å bemerke t i l  formannens redegjørelse. 
V'i har oversendt et krav fra vår avdeling i  Trondheim t il  Sekretariatet 
om lønnskompensasjon og vi har få tt liknende krav fra andre avdelinger. 
Jeg  tror det er riktig at representantskapet tar et positivt vedtak her. 
D et er også nødvendig for å berolige medlemmene. Jeg vil refere et 
forslag som jeg har ta lt med den konstituerte formann om og som han 
er enig i. D et lyder: Representantskapet er merksam på a t den nåvæ
rende krisesituasjon foruten andre vansker også vil medføre p risstig
ning i den nærmeste tia. —  Sekretariatet oppmodes derfor t i l  å følge 
prisutviklingen med den største merksamhet. — H vis prisstigningen  
skulle få en så hurtig utvik ling at arbeidernes levestandard derved for- 
1’inges, før det er adgang t il  oppsigelse av tariffene, oppmodes Sekreta
riatet til å oppta dette spørsm ål med N. A. F . om en m idlertidig  
regulering av lønningene.»

Hans Eriksen:  H indahl nevnte at det var trukket opp eu lin je om 
at det skulle være indeksregulering i april måned. En er a ltså  i de 
tariffer bunnet helt t il april måned. V i har tariffoppsigelse i  oktober 
og jeg tror vi bør slå inn på en linje som fører t il  at vi får noen kompen
sasjon. Jeg er enig i Larssons forslag.

A lfred  Lføner:  Når det gjelder skogbruket så kjenner alle  t il vold
giftsavgjørelsen som betydde 14 prosent nedskjæring. Å ret forut hadde 
vi få tt et meget stort tillegg. D a vi så i år kom fram t il  spørsm ålet om 
oppsigelse av tariffen var vi sterkt tvilende, men den ble oppsagt, og
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også arbeidsgiverne gikk t i l  oppsigelse. Yed forhandlingene krevde 
arbeidsgiverne meget drastiske lønnsreduksjoner selv på det fra  i fjor. 
Vi kom ingen vei. Den konflik t vi nå er oppe i om fatter fak tisk  hele 
vårt arbeidsområde. Vi h a r i de siste å ra  k la rt å  holde vår adm in istra
sjon og vi har få tt  en ordning med Landsorganisasjonen. Vi fan t ikke 
å kunne t i lrå  Vestfold Sam organisasjon å sende u t  det sirkulæ re som 
er om talt her. Ikke av beskjedenhet, men tid spunk te t var ia llfall for 
tidlig. I  dag er situasjonen den a t  vi s tå r  foran det tid spunk t a t  arbeidet 
i skogen skal begynne. D a vil det bli en hard  kamp og vi vil ikke da 
være beskjedne når det gjelder å få  stø tte  f ra  Landsorganisasjonen og 
forbundene. Disse forhold vil bli avk lart i løpet av den nærm este fram 
tid . Alle må være enig i a t  en skal se å  få  kompensasjon for p risstig 
ningen, men foreløbig tro r  jeg ikke det b lir så le tt. D et er ikke bare 
skogsarbeiderne en skal tenke på her, men også eksportindustiien . 
Skulle hele vår eksportindustri stanse så vil spørsm ålet bli særsvanskelig 
E n må her følge utviklingen med den stø rste  m erksam het og in n re tte
seg e tte r hvert. _ , j.

Olaf Abrahamsen:  Larssons og W igaards forslag inneholder sikkert 
det vi alle m ente om dette da vi reiste hertil. Vi har allerede nå i flere 
uker h a tt det hengende over oss fra  medlemmene, hvad vi nå vil gjøre. 
B renslet er allerede steget med 30 prosent og andre varer er likeens 
g å tt  s te rk t oppover. D et er avgjørende for det hele a t  et slik t tillegg 
kommer suksessivt. La oss ikke oppleve situasjonen fra  sist. Det ei ikke 
så r a r t  a t  sam organisasjoner under de nåværende forhold ikke er så 
i-egelrette. Vi skal ikke se så skjem atisk og forskriftsm essig på dette 
fra  Vestfold. Jeg  er enig i K istes forslag.

Edv. StenJdnv: Det var jo eksportindustrien  som kom i skuddet
med en gang krigen begynte. D et var ikke tale  om 14 dagers oppsigelse, 
men varsel på 24 tim er. E ksport er im id lertid  nødvendig for å holde de 
øvrige arbeidere i virksomhet. I  Sverige er tøm merhogsten ordnet 
annerledes enn her, slik a ta  de ikke er så underlag t fluktuasjonene som 
oss. D et vi må legge b re tt på er a t  eksporten går, men det som er vel 
så nødvendig er a t  det nå  b lir i orden med skogsarbeiderne. D et er alle
rede mange steder mangel på  tømmer. Skal vi holde eksporten i gang, 
så må vi få tøm merhogsten i gang og da få r  en ekspropriere skogen så 
skogeierne ikke kan spekulere med den. I  fjo r tjen te  skogeierne store 
summer. 1 å r  holder de igjen for skogsarbeiderne fpr på ny å tvinge 
prisene i været. R egjeringa bør ta  skogsbønderne i kragen.^ Vi har 
g jen ta tte  ganger bedt R egjeringa om å nedsette en kommisjon for å 
undersøke forholdene, men h it ti l  h a r det væ rt um ulig å få dette til. 
Jeg  er enig i det s tilte  forslag. Vi må reise krav om kompensasjon.

5 minutters taletid  ble v ed ta tt for de etterfølgende.
Karl Tømmerås: Landskonferansen av sam organisasjonene vil over

sende sek re taria te t et vedtak om åtg jerder i anledning jirisstigningen.
Vi finner det nødvendig å foreslå det da det ikke holdes represen

tantskapsm øte så ofte. Likegyldig om en vil vedta det eller ikke så vil 
det bli sendt S ekretariatet.

Chr. llenrilcsen: Det er et meget viktig og vanskelig spørsmål. Vi 
er sjølsagt alle enige om å søke å bremse på prisstigningen, men da må
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en vel få noe bedre oversikt over disse ting  enn en mi har. Men en skal 
også vanæ merksam på a t n år vi krever vårt så vil det bli sagt a t også vi 
iiar vært med på prisstigningen. Vi skal ikke løpe avsted allerede fra  
dette  møte og kreve, for da kan en si a t vi hai' vært med på å sette pris- 
bevegelsen i gang. Vi skal se hvordan det utvikler seg og så skal vi 
komme og kreve vårt. Jeg  er enig i Larssons forslag. A lt som nå skjer 
må skje i fellesskap. Vi s itte r alle like vanskelig i det og vi skal ikke 
se på den enkeltes styrkeforhold og m ulighet av å få noe igjennom 
loran andre.

Omar Cjesteby: Jeg  er enig med Landsorganisasjonens form ann 
at en skal opjitre med sindighet og ro, men jeg kan ikke fo rstå  Sekreta- 
ria te ts  frykt for å komme inn }iå denne sak. Den er den viktigste på det 
nåværende tidsjm nkt. Forholdet er a t  medlemmene ru n d t om kring ikke 
bare venter jiå et rolig og sindig ord, men et fornuftig  ord i denne sak. 
\ ’i er alle jiå det rene med a t prisstigningen kommer. Vi er også på 
(let rene med a t de som driver med jiroduksjon og omsetning når det bare 
har lagt seg litt mer tilre tte  vil m akte å tiltuske seg større  fortjeneste.
1 terfor er det også nødvendig for oss å være merksam j)å å bedre arbei
dernes forhold. 1 vårt forbunds forretn ingsutvalg  var en meget over- 
lasket over a t denne saka ikke var sa tt opp, og vi forsto det slik a t 
S ek re taria te t nødig ville inn ])å det. V\ fa tte t et vedtak som sendtes 
våre medlemmer og hvori vi anbefalte oppsigelse av de ta riffe r som 
lø])er ut og a t en så søker å få lønnskom])ensasjon. L itt mer ak tiv ite t 
fra  Landsorganisasjonens side i denne saka hadde van-t ])a sin jjlass. 
Men jeg er enig i at vi ikke skal påskynne en ])risstigning. Vi kan der
ved bare komme oi>p i store vansker. t 'å r t  forbund har tru k k et opp de 
linjer vi mener bør følges og den linje følger det som inneholdes i L ars
sons forslag.

Olar Hindahl: Det er ingen som har reknet med a t situasjonen
for vårt land kan bli a tskillig  alvorligere enn den er i dag, a t vi kan 
komme o])}) i krigsvansker. Det kan være bra å være opptim ist. men 
en bør vau'e merksam på den situasjon som er ute i verden og jeg tro r  
det vil være klok politikk a t en ikke kjører for langt opp med sine 
krav. En skal ikke innstille medlemmene på en om fattende tariff- 
i'evisjon. -leg har for min del vanskelig for å ti‘o iit vi ved den kommende 
larifi'revisjon kan o]ipnå sau'lig store lønnsforbedringer. Det kan være 
som Tømmerås sier a t det kan slå tilbake på oss sjøl, a t vi fa r skylden 
for prisstigningen. En bør slå litt ka lt vann i blodet. A tale om kortere 
ta riffe r enn 1 å r tro r  jeg ikke går, men en kan få indeksreguleringer. 
Jeg  tro r im idlertid at alle vil s tå  seg på a t situasjonen avklares. Jeg 
vil også ha sag t: la oss ikke kjøre så langt a t statsm yndighetene med 
eller mot sin vilje må gripe inn. Der er vi sjøl med pa å bestemme. La 
oss legge opp en linje så vi kan ordne opp disse forhold med m otparten. 
Vi skal søke å få den kompensasjon som er mulig, men vi skal la  den 
nåvierende situasjon sette seg litt . Med omsyn til  forslagene så er de 
alle kommet e tte r a t strek var s a tt  og de kunne vel sam tlige oversendes 
Sekretariatet. E ller en kan vedta Larssons forslag.

Liidi:. fhdand:  Jeg  er i mye enig i Larssons forslag. Hvis vi få r en 
]n'isstigaiing før det er meininga a t re])resentantskapet skal behandle
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(U*ii situasjon i forbindelse med tariffrevisjonene, så bør repre
sentantskapet innkalles tidligere for å ta hånd om det hele. Jeg vil 
foreslå at Larssons forslag sendes Sekretariatet nnder den forutsetning.

Voferitiff: Sam tlige forslag oversendtes Sekretariatet mot 4 stemmer.

En hilsen t i l  Hindahl.
Konrad  Nordahl :  Jeg vil på Landsorganisasjonens vegne rette en 

takk til  formannen som nå skal forlate oss etter 5 års virke og for å 
gå inn i Regjeringa. 1 det vi gratulerer og ønsker ham til lykke med 
den nye stilling , håper vi å få ham tilbake i spissen for den samlede 
fagorganisa.sjon. (B ifa ll) .

Møtet hevet klokken 19.45.




